
عبور از بحران فعلی اقتصاد

ایــن روزها در افــکار عمومــی و بویژه در 
مجامع و شبکه روابط فعالان و صاحبنظران 
اقتصادی، این ســوال بسیار شنیده می شود 
که عبور اقتصاد ایران از بحران فعلی بیشتر 
وابســته به حل معضلات ســاختاری نظام 
اقتصادی اســت یا گره گشــایی از وضعیت 
روابط بین المللی کشور؟ در این باب نظرات 
متنوعی طرح شده و به نظر می رسد هر یک 
گوشه ای از حقیقت را در خود دارد. کنار هم 
قرار دادن این نظرات می تواند تصویر کامل 
تری از موضوع به ما ارائــه کند. طرفداران 
اولویت گشایش بین المللی: استدلال های 
این گروه دو نکته بسیار عمیق و اساسی در 

خود دارد.
نکته نخســت اینکه در دنیای امروز و عصر 
اقتصــاد دانش بنیان، موضوع تقســیم کار 
تخصصی و صرفه ناشی از مقیاس در سرمایه 
گذاری برای توســعه دانش و فناوری، موتور 
محرکه اصلی تولید ثروت است. نشان آشکار 
این ادعا رشد دو برابری ارزش تجارت جهانی 
نسبت به رشد اقتصادی جهانی است. در واقع 
این گروه می گویند در میانمدت و درازمدت، 
بدون روابط بین المللی موثر و توسعه تولید 
صــادرات محور، مردم و کشــور، لاجرم به 
صورت نســبی )در مقایســه با سایر جهان( 
فقیرتر خواهند شد و این مدعا کاملا منطبق 

با منطق اقتصادی و عقل سلیم است.
نکته دوم در اســتدلال این گروه این است 
که در جهان شــبکه ای، که باقی ماندن در 
بازارهای بین المللی برای هر بنگاه و اقتصاد 
هر کشــوری، دیگر نه یــک مزیت، بلکه 
یک ضرورت حیاتی است؛ مرکزیت ایالات 
متحده در بازار سرمایه، بازار فناوری و پویایی 
و بالندگی بازار مصرف این کشــور، در کنار 
امکانــات فنی و حقوقــی و مالی آن دولت 
برای تحمیل اراده سیاســی خود در عرصه 
تجــارت بین الملل، آمریــکا را در موقعیتی 
قرار داده است که اگر مصر به حذف بنگاه یا 
کشوری از شبکه روابط اقتصاد جهانی باشد؛ 
تا حد زیادی در این امر توفیق خواهد یافت. 
تجربیات تلخ روزهای تحریم، متاسفانه تا حد 

زیادی موید این گزاره است.
در مقابــل آنــان که بر اولویــت اصلاحات 
ساختاری اقتصاد کشــور تاکید دارند نیز دو 
نکته کلیدی را در استدلالهای خود طرح می 

کنند که شایسته توجه بسیار است.
نکته نخســت اینکه دسترســی به بازارها و 
سرمایه و فناوری بین المللی، برای هر نظام 
اقتصادی منبعی اســت مانند سایر منابع؛ اما 
در نهایــت آنچه اقتصــاد را پیش می برد و 
موجب شکوفایی بنگاه و ارتقای رفاه خانوار 
می شــود؛ توانایی اقتصاد برای ایجاد ارزش 
افزوده اســت. ناهنجاری های ســاختاری 
در نظام اقتصادی ایران، با ســرکوب انگیزه 
ایجاد رشد از طریق ارتقای بهره وری، موتور 
تولید ارزش افزوده در نظام اقتصادی ایران را 
خاموش کرده است و به این ترتیب گشایش 
های بین المللی نیز، تنهــا به رونق و رواج 
خام فروشی و اشاعه مجدد سیاستهای مضر 
و مخرب سرکوب ارزی منجر خواهد شد. در 
واقع ریختن بنزین در باک ماشینی که موتور 

آن خراب است فایده ای ندارد.
نکته دوم اینکه ناهنجاری های ســاختاری 
نظام اقتصادی، که طرفداران اولویت اصلاح 
نظام اقتصادی نســبت به گشایش سیاسی، 
از آن بعنــوان »تحریمهــای داخلی« و یا 
»خودتحریمــی« یاد می کنند؛ تا حد زیادی 
از تحریمهای بین المللی مستقل است. البته 
قطعا دسترسی به منابع بین المللی انجام این 
اصلاحات سخت و دردناک را ساده تر خواهد 
کرد؛ اما در اســاس، این اصلاحات نیازمند 
زیرساخت فنی و اراده سیاسی در درون کشور 
اســت و اتصال ضروری و ذاتی به موضوع 
تحریمها ندارد.کنار هــم قرار دادن نکات و 
اســتدلال های دو گروه، بوضوح نشان می 
دهــد در درازمدت، رســیدن به یک اقتصاد 
شــکوفا و پایدار، نیازمند حل هر دو مسئله 
است. اما به نظر می رسد در صورت توانایی 
حاکمیت برای بسیج همراهی عمومی و عزم 
ملی، از طریق نمایش تعهد به اصلاح امور و 
رعایت استانداردهای حکمرانی خوب در نظام 
اقتصادی، گزینه دوم یعنی اصلاح ساختاری 
نظــام اقتصادی از اولویت زمانی بیشــتری 
برخوردار باشد و شانس ما برای بهره برداری 
 صحیــح از فرصتهایی که در پی گشــایش 

بین المللی خواهد آمد را نیز افزایش دهد.

حسین سلاح ورزی
 نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 

در بسیاری از مواقع خریدهای ما بر 
مبنای توصیه هایی که از دوستان یا 
اطرافیــان دریافت می کنیم، صورت 
می گیرد. دکتر رابرت سیالدیني، پایه 
گذار نظریه تایید اجتماعي گفته است 
انســان ها براي انجــام تصیمیمات 
خودشــان، به عقاید و اقدامات بقیه 

افراد اتکا مي کنند.
منظور از تایید اجتماعی این است که 
ما برای اکثر تصمیم گیری هایمان به 
دیگران نگاه می کنیم و به حرف های 
آنها گــوش می دهیم. حتما حکایت 
معروف ملانصرالدین و آش را شنیده 
اید؛ که سر یک کوچه ایستاده بود و 
دیگران را به دروغ به ســمت کوچه 
خاصی هدایت می کــرد و می گفت 
آنجــا آش می دهنــد. بعــد که دید 
خیلی ها دارند به آن سمت می روند، 
شک کرد که نکند واقعا خبری باشد! 
این شــد که خودش هــم از ترس 
بی کلاه ماندن سر به آن سمت رفت. 
این حکایت قدیمي مثال مشهوري از 

همان تایید اجتماعي است!
انســان ها در واقع حیوانات اجتماعی 
هســتند. ما به یکدیگر نیاز داریم و 
در خودمان همواره احســاس نیاز به 
تعلــق داشــتن را درک می کنیم. ما 
انســان ها به اجتماعی زندگی کردن 
و برقراری روابط اجتماعی نیازمندیم. 
به همین خاطــر هم تصمیماتی که 
اخذ می کنیم عمومــاً به طور آگاهانه 
یا ناآگاهانه تحــت تأثیر تصمیمات، 
اطرافمان  افراد  و کنش های  نظرات 
قرار می گیرد. تایید اجتماعی، موجب 
می شــود که پیامد های یک اتفاق، 
رفتار های یک فرد و یا مجموعه ای 

از اتفاقات درست به نظر برسند
چرا به تایید اجتماعي روي مي آوریم: 
ذهن انســان عادت دارد که برای از 
بین بردن ترس ها و اضطراب درونی 

خود دنبال توجیه بگردد و سعی کند 
خــود را راضی کند. یکــی از روش 
هایی که می تواند ذهن انسان را قانع 
کند که ترســش بیهوده است تایید 
اجتماعی است. تایید اجتماعی به طور 
می گذارد  تاثیر  ذهن  روی  ناخوداگاه 
و باعــث کم تر شــدن نگرانی و یا 
در مواردی از بین رفتن آن می شــود 
و موجــب می شــود یک مشــتری 
تصمیــم بگیرد بر تــرس خود غلبه 
کرده و یک محصــول را خریداری 
کند یا خیر. یــا از خدمات یک برند 
اســتفاده کند یا خیر. ما به این دلیل 
از تایید اجتماعی اســتفاده می  کنیم 
که در بســیاری از مواقع نمی دانیم 
چــه رفتاری باید از خودمان نشــان 
دهیم. از تایید اجتماعی به این منظور 
اســتفاده می کنیم تا رفتار درست را 
در موقعیت های ناآشنا یاد بگیریم و 
خدای نکرده انسان ناموجهی به نظر 
نیاییم. همه ی ما از اینکه بی اطلاع و 
نادان به نظر بیاییم، بیزار هســتیم و 
ناچاریم با کپی کردن از روی دست 
دیگران، خودمــان را موجه و مطلع 
جلوه دهیم. ما چیزهایی که دیگران 
توصیه می کننــد را می خریم، چون 
فکر می کنیم آنها بیشتر از ما نسبت 
به خوب و بــد موضوع اطلاع دارند. 
شاید هم چون می خواهیم مثل آنها 
باشــیم این کار را می کنیم. با توجه 
به مصرف زدگي جامعه و پیشــروي 
افراد به سمت و سوي مادي گرایي، 
افراد مادي گرا خیلي بیشــتر از تایید 
اجتماعي اســتفاده مــي کنند زیرا 
براي آنها تایید توســط افراد مرجع و 
متخصص بسیار مهم تر از بقیه افراد 

جامعه است.
مثال هایي از تایید اجتماعي:

یکــي از معروف تریــن کاربردهاي 
تکنیــک تایید اجتماعي، اســتفاده 
در ســریال هاي خانگي معروف در 
گذشته است. احتمالا سریال معروف 
دوستان را تماشا کرده اید و یا حتما 

نام آن را شنیده اید. سریال دوستان 
یــک مجموعــه کمــدی موقعیت 
آمریکایی اســت که توســط دیوید 
کرین و مارتا کافمن ســاخته شد و 
از ۲۲ سپتامبر ۱۹۹۴ تا ۶ مه ۲۰۰۴ 
از شــبکه ان بی ســی پخش گردید. 
این مجموعه دارای ده فصل اســت 
و هنوز هم شــبکه های مختلف آن 
را بازپخش می کنند سریال دوستان 
در مجموع ۶۲ نامزدی جایزه امی به 
دست آورد و در ســال ۲۰۰۲ جایزه 
بهترین سریال کمدی را برای فصل 
هشتم به دست آورد. این سریال در 
فهرســت »۵۰ سریال برتر تاریخ در 
رده ۲۱و در فهرست ۵۰ سریال برتر 
تاریخ مجله امپایر در رده ۷ قرار دارد.

در سال ۲۰۱۳، دوستان در فهرست 
بهترین ســریال های نوشته شده از 
انجمن نویسندگان آمریکا در  طرف 
رده ۲۴ و در فهرست ۶۰ سریال برتر 

تاریخ در رتبه ۲۸ قرار گرفت.
اما اســتفاده خارق العاده این سریال 
از تکنیــک تاییــد اجتماعــي چه 
بود؟ اســتفاده از الگوي خنده هاي 

مصنوعي!
با اســتفاده از همین الگو توانســت 
بــه یک شــاهکار تلویزیونی تبدیل 
شــود. طوري که مــردم به محض 
شــنیدن خنده های حضار ناخودآگاه 
میخندیدند و با این خنده ها همراهي 
مي کردند. حتي در معرفي و پیشنهاد 
این سریال توسط مردم به همدیگر 
به نوعي از تکنیــک تایید اجتماعي 
استفاده شده است مانند بسیاري دیگر 
از سریال هاي معروف و محبوب. تا 
به حال شــده که در موقعیتي مانده 
باشــید که ندانید چه رفتاري درست 
اســت و با تقلید از دیگران، تصمیم 
گرفته باشید؟ شــاید بگویید نه ولي 
در واقــع بســیاري از رفتارهاي ما 
کپي و تقلید است؛ وقتي در مقایسه 
مشتریان دو رستوران، آن را انتخاب 
مي کنید که شــلوغ تر است، وقتي 

پاکت خالي چیپــس را در جا لیواني 
صندلي در سالن سینما فرو مي برید 
چــون همه اطرافیــان همین کار را 
کردند، وقتي به طور ضمني افرادي 
را که خودروي گران قیمتي را سوار 
مي شــوند با کلاس و با شخصیت 
تصور مي کنید حتي اگر با آنها هیچ 
برخورد و کلامي نداشــته باشید و ... 
در واقــع رفتار دیگران را تقلید کرده 
اید و از الگوي تایید اجتماعي پیروي 
کرده ایــد. هرچند تایید اجتماعي در 
بیشــتر مواقع کمک کننــده و مفید 
است اما در برخي شرایط، تکنیکي از 
بازاریابي براي فروش بیشتر است. در 
این مورد مي توان به نظرهاي فیک 
یا قلابي افرادي در نقش خریدار در 
سایت ها و شبکه هاي مجازي اشاره 
کــرد. در واقع نظــرات قلابي افراد 
که مثلا خریــداران قبلي محصول 
هســتند به راحتي شما را به انتخاب 
یک محصــول وا مي دارند حتي اگر 
آن محصول قبل از خواندن نظرات 
خریــداران قبلي اصلا براي شــما 
جذاب و مورد توجه نبوده باشــد! در 
یک تحقیق مشخص شد ۷۰ درصد 
از افــراد توصیــه کاربرانی که اصلًا 
استفاده  را می پذیرند.  نمی شناســند 
دیگري که بیشتر توسط اینفلوئنسرها 
براي تبلیغات اســتفاده مي شود این 
اســت که کالاي شــما توسط یک 
اینفلوئنسر معروف معرفي مي شود و 
بازدید و کامنت زیادي مي خورد حتي 
اگر آن کالا انقدر که معرفي مي شود 
خوب نباشد ولي به خاطر این تبلیغ، 
مورد استفاده یا مورد نظر میلیون ها 
نفر قرار گرفته است. تایید اجتماعي 
فرآیندي "بد" یا "خوب" نیســت و 
هدف از این نوشــتار، آشنایي با این 
الگوي اجتماعي اســت تــا بتوانیم 
مسائل را بهتر درک کنیم و انتخاب 
هاي مناســب تري در زندگي داشته 
باشــیم و از این تکنیک در کسب و 

کارمان استفاده کنیم.

تاييد اجتماعي چيست و چه كاربردهايی دارد

محسن قلی زاده
کارشناس اجتماعی

هر ایرانی یک »رونمایی« از واکسن!

به مناسبت فرارســیدن پیک پنجم کرونا در میان بهت همگان 
هشتمین واکسن ایرانی در مراســم رونمایی اش رونما خواست! 
»انجمن کشف و خنثی سازی واکسن ایرانی کرونا« با هماهنگی 
»کمیته برگزاری مراســم رونمایی از واکسن های ایرانی کرونا« 

بر همین اساس اطلاعیه مشترکی را به شرح زیر صادر کردند:
امت همیشه صبور بی برق و آب و در آستانه ابتلا به کرونا؛ احتراما 
به اطلاع می رساند: در مراسم رونمایی از هشتمین واکسن تولید 
متخصصین داخلی ناگهان واکســن فوق با لهجه شیرین فارسی 
رونما خواســت! گفتنی اســت؛ این اولین بار در جهان است که 

واکسنی در مراسم رونمایی اش از حاضرین رونما می خواهد!
در همین راســتا یکی از مســئولین در حالی که ســعی می کرد 
خوشــحالی اش را پنهان نکند و به واکســنی که رونما و شاباش 
خواســته؛ با کمال میل یک تراول چــک اهدا کند؛ گفت: من از 
شــدت ذوق دیشــب خوابم نبرد چون بالاخره سعی خالصانه و 
کوشــش مخلصانه  ما نتیجه داد و به کوری تخم چشم دشمنان 
حماسه تولید اولین واکسن سخنگوی جهان با قدرت مطالبه گری 

بسیار زیاد رقم خورد!  
او در پاســخ به خبرنگاری که پرسید: واکسن سخنگو را کجای 
دلمان بگذاریم؟ گفت: چرا وقتی لیلا حاتمی با یخچال ســخنگو 
حرف زد آنرا بالای ســرتان گذاشــتید اما حالا جایی برای این 

واکسن سخنگوی بینوا پیدا نمی کنید!؟
همچنین مســئول دلســوز فوق در جواب خبرنگاری که سوال 
کرد: قدرت بالای مطالبه گری یک واکســن در مقایسه با قدرت 
بالای ایجاد مصونیت آن؛ دقیقا به چه درد می خورد گفت: شــما 
خبرنگارها همیشــه آماده خیط کردن هستید چه با مرگ تان در 
سانحه تصادف اتوبوس که افتتاح یک پروژه را خراب می کنید و 

چه اینطوری که ذوق آدم را حسابی کور می کنید!
لازم به ذکر اســت با توجه به اعطای کاپ اخلاق به ۷ واکسن 
ایرانی قبلی تمامی کارشناســان جهان متفق القولند؛ این واکسن 
سخنگو مستحق دریافت سوپر کاپ اخلاق است. همچنین کمیته 
برگزاری رونمایی از واکسن های ایرانی درپایان اعلام کرد: لطفا 
کاشفین محترم واکسن ایرانی بدون دریافت پیامک به این کمیته 
مراجعه نکنند و صف های رونمایی ها را بیخود و بی جهت شــلوغ 

نکنند!   
امــا در عین حــال منبعی که بــرای فاش شــدن نامش رونما 
می خواســت گفت: به حرف درآمدن واکسن های ایرانی ناشی از 
افســردگی قبل از تزریق نشدن آنهاست!  او تاکید کرد واکسنی 
که به حرف نمی آید بهتر از واکســن سخنگوست! همچنین او از 
مسئولین خواست بجای اینکه واکسن ایرانی تولید کنند بهتر است 
مثل انگلیس و چیــن و هند یک کرونای ایرانی را در جهان ول 
کنند تا جهانیان با شــنیدن اسم کشورمان در کنار کرونا لرزه بر 

اندام شان بیفتد و به قدرت ما پی برند.

فرزین پورمحبی
روزنامه نگار

www.tadbiretazenews.ir

سخن نخست

عبور از بحران فعلی 
اقتصاد

این روزهــا در افکار عمومــی و بویژه در 
مجامع و شبکه روابط فعالان و صاحبنظران 
اقتصادی، این سوال بسیار شنیده می شود 
که عبور اقتصاد ایران از بحران فعلی بیشتر 
وابســته به حل معضلات ساختاری نظام 
اقتصادی اســت یا گره گشایی از وضعیت 
روابط بین المللی کشور؟ در این باب نظرات 
متنوعی طرح شــده و به نظر می رسد هر 
یک گوشــه ای از حقیقت را در خود دارد. 
کنار هم قرار دادن ایــن نظرات می تواند 
تصویــر کامل تری از موضــوع به ما ارائه 
کند. طرفداران اولویت گشایش بین المللی: 
اســتدلال های این گروه دو نکته بســیار 
عمیق و اساسی در خود دارد.نکته نخست 
اینکه در دنیای امروز و عصر اقتصاد دانش 
بنیــان، موضوع تقســیم کار تخصصی و 
صرفه ناشــی از مقیاس در سرمایه گذاری 
برای توسعه دانش و فناوری، موتور محرکه 

اصلی تولید ثروت است...

حسین سلاح ورزی*

ارزیابی اکونومیست از امکان توافق ایران و غرب در وین

وی احیای برجام موانع پیش ر

تغییرات اقلیمی چه بر سر اقتصاد جهان می آورد؟

 اقتصاد جهان زیرسایه تغییرات اقلیمی
گروه اقتصادی: در صــورت عدم کنترل آلودگی 
جهانی، کربن دی اکســید حاصل از فعالیت های 
بشــری، زمین را گرم خواهد کرد. افزایش دما و 
تغییر الگوهای بارشــی به تولیدات کشــاورزی، 
سلامت کارگران در بیشتر مناطق دنیا و بهره وری 

اقتصادی آسیب می رساند.
هیات بین دولتی تغییر اقلیم )IPCC( در سال ۱۹۸۸ 
توسط ســازمان ملل متحد تأسیس شد تا دیدگاه 
علمــی و عینی تغییر آب و هوا را به جهانیان ارائه 
دهــد و تاثیرات اقتصــادی آن را به اطلاع عموم 

برســاند. پس از آن نهادهــای جهانی و دولت ها 
برای کاهش آسیب های احتمالی ناشی از تغییرات 
اقلیمــی، اقداماتی انجام دادند که مهم ترین آن ها 
توافقنامه پاریس در سال ۲۰۱۵ بود. هدف بلندمدت 
توافق پاریس این است که دمای کره زمین تا پایان 
قرن به جای دو درجه، ۱.۵ درجه سانتیگراد افزایش 
یابد. ســال IPCC ،۲۰۱۸ گزارشی درباره تاثیرات 
تغییرات آب و هوایی بر اقتصاد جهان منتشر کرد. 
طبق این گزارش آسیب به اکوسیستم ها، انسان ها 
و اقتصاد در دمای دو درجه سانتیگراد به طور قابل 

توجهی بیشــتر از ۱.۵ درجه سانتیگراد است. این 
گزارش بیان می کند که خسارت اقتصادی جهان 
در ســناریوی گرمایش ۱.۵ درجه سانتیگراد، ۵۴ 
تریلیون دلار در سال ۲۱۰۰ و در صورت سناریوی 
دو درجه سانتیگراد ۶۹ تریلیون دلار تخمین زده 
می شــود. میزان ضرر و زیان این اتفاق به قدری 
زیاد است که مطالعه، تحقیق و پیش گیری از آن به 
یکی از چالش های مهم جوامع امروز تبدیل شده 

است...
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 سهم نیروگاه بوشهر در تامین برق کشور چقدر است

آدرس های غلط برای قطعی های 
مکرر برق
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 جزئیات واردات کفش در ۸ سال گذشته

 صنعت کفش؛
 قربانی مافیای واردات
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نحوه بازگشایی مدارس چالش جدی دولت بعد

سال تحصیلی آینده 
در هاله ای ابهام!
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شیوه های توسعه حمل ونقل ریلی بهترین گزینه برای اولویت های دولت آینده

تغییرات در میان مد های
 حمل و نقل
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پیام باید در وین داده شود نه در بغداد

تصمیم اشتباه بایدن در عراق 
علیه ایران
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کشف بیش از ۳۰۰۰ ماینر غیرمجاز

ماینرها تا آخر تابستان 
خاموش می شوند
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فرزین پورمحبی

هر ایرانی 

یک »رونمایی« از واکسن!
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غلامرضا سلامی

ده ویژگی رییس سازمان حفاظت 

محیط زیست در دولت جدید
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2
سیاست

خبرخوان

برای ایران، شرق جایگزین اتحادیه 
اروپا می شود؟ 

سیاست تهران: »آمریکایی زدایی« یا 
»آسیایی شدن«؟

ایران با اقتصادی در حال صنعتی شدن و در مسیر رشد، در حال 
تحول و در موقعیت خوبی برای تســلط بر آسیا و افزایش حوزه 
نفوذ تا دورترین نقاط قاره آســیا بوده و »نگاه به شرق« آن به 
ویــژه با فاصله گرفتن از غرب، تقویت و با تحمیل تحریم های 
اقتصادی و سیاسی غرب تشدید شده است. در آسیا، تمرکز ایران 
بر چهار کشــور چین، هند، ژاپن و جمهوری کره است. اگرچه 
چین شــریک اصلی تجاری ایران قلمداد می شــود، اما علاقه 
ایران به تجارت هــای ژاپنی و کره ای هرگز کاهش نیافته و به 
رغم فشارهای اعمالی از سوی آمریکا، ایران مشتاق بوده است 
شرکت ها از هر دو کشور را برای اجرای پروژه های زیربنایی به 
عنوان شرکای سازنده و به عنوان سرمایه گذار در بخش منابع 
طبیعی توســعه نیافته و کم بهره برداری شده، به ایران بیاورد. 
در آسیای میانه، ایران ترجیح می دهد کالاهای تولیدی و نیمه 
فرآوری شــده خود را برای حســن همجواری، ایجاد روابط بر 
اساس منافع مشترک انرژی، و مبارزه با افراط گرایی و تروریسم 
به فروش رساند. رابطه ایران با هند که غول دیگر در آسیا قلمداد 
می شود، کاملًا نوپا است و تا همین اواخر چندان فراتر از تجارت 
سوخت های فسیلی پیش نرفته. امروز، به واسطه ابتکارعمل جاه 
طلبانه کمربند و جاده چین، هند مشــغول مذاکره درباره روابط 
نزدیک تر امنیتی و توسعه مشترک بندر چابهار به عنوان مسیر 
دسترسی به آسیای میانه شده است. این روابط نوظهور در دوره 
ریاســت جمهوری حســن روحانی و با سفر او به هند در فوریه 
۲۰۱۸ کــه با انعقاد طیفی از توافقــات همکاری در زمینه های 
انرژی، ارتباطات، دفاع، مبارزه با تروریســم، مبادلات اقتصادی 
و بانکی همراه بود، بیشتر اوج گرفت. در هند، یک دیدگاه مهم 
به ایران این اســت که این کشور می تواند به مرور زمان به یک 
شریک ثابت و قابل اعتماد برای کالاها و خدمات هندی در غرب 
آسیا تبدیل شود و هند می تواند به عنوان یک وزنه متعادل کننده 
مناســب برای تجارت ایران با سایر دیگر کشورهای آسیایی به 
ویژه چین و روسیه عمل کند.از این رو، رویکرد ایران به آسیایی 
شدن سلسله مراتبی بوده و تهران آشکارا به مرور زمان اهمیت 
بیشتری برای کشورهایی قائل شده که ردپای ژئوپلیتیکی قوی 
در فضای اوراســیا دارند. ایران در صدد بوده تا جایگاهی جدید 
برای خود در آســیا بیابد؛ آســیای جدیدی که در نتیجه تغییر 
سیستمی شکل گرفته است. »آمریکایی زدایی« ایران و ضعف 
سیاسی مداوم اروپا اکنون آرزوی دیرینه تهران برای ارتقاء جایگاه 
آسیایی یا به عبارت دیگر »آسیایی شدن« آن را تغذیه می کند. 
گرایش طبیعی ایران در جهت گیری شــرقی در سال های اخیر 
به لطف سه عامل شــتاب گرفته است: ابتکارعمل جاه طلبانه 
کمربند و جاده چین؛ اعمال فشارهای غرب علیه ایران؛ و افزایش 
علاقه ایران به همسایگی منطقه آسیای جنوبی به ویژه هند.در 
این میان، چین جایگاه ویژه ای را به خود اختصاص داده اســت: 
ایران در تجارت و سیاست خارجی چین در یک گروه مشخص 
قرار دارد. سیاســت گذاران در پکن تمایل دارند که فعالیت های 
خود را در وزارتخانه های مختلف با توجه به مرزهای جغرافیایی، 
با بخش های جداگانه ای که با مناطق مشخصی سروکار دارند، 
هماهنگ کنند. اما از نظر سیاستگذاران چینی، ایران نه بخشی 
از آسیای غربی محسوب می شود، نه بخشی از جهان عرب و نه 
خاورمیانه. بلکه ایران در شرق آسیا گنجانده شده است. ایران و 
پاکستان آنقدر برای حوزه نفوذ چین مهم تلقی می شوند که آنها 
را بخشی از »منطقه امور داخلی« قلمداد می کند که ژاپن، هنگ 
کنگ و اندونزی را نیز شامل می شود. چین همچنین به تمرکز 
ایران بر آسیا علاقمند است و ابتکارعمل کمربند و جاده را وسیله 
انتخابی برای فعالیت در این زمینه می داند.بنابراین، آنچه ممکن 
اســت در آغاز برای ایران صرفاً یک رانش شــرقی بوده باشد، 
اکنون محرک شرقی شــدن شده است و قدرت های اقتصادی 
آســیا نیز این روند را تقویت می کنند. شرق آسیا اکنون در اکثر 
بخش های اقتصاد ایران جایگاهی قابل مشاهده دارد و خطوط 
اعتباری آن برای نظام مالی ایران که تحت فشــار غرب است، 
اهمیت یافته. ژاپن در سال ۲۰۱۶ با توافقنامه اعتبار ۱۰ میلیارد 
دلاری در این زمینه پیشگام بود و پس از آن، »گروه سیتیک« 
چین با اعطای ۱۰ میلیارد دلار وام به ایران و بانک توسعه چین با 
توافقنامه وام ۱۵ میلیارد دلاری، قرار داشتند. این خطوط اعتباری 
با وام ۹.۶ میلیارد دلاری بانک صادرات-واردات جمهوری کره 
مطابقت داشتند. ژاپن با شور و اشتیاق فراوان برجام را پذیرفت 
و متعهد شــد که به عنوان یک بازیگر جــدی دوباره وارد بازار 
ایران شــود و حتی برای همکاری با هند در پروژه استراتژیک 
توسعه بندر چابهار داوطلب شد که این مساله مورد استقبال ایران 
قرار گرفت. جمهوری کره خیلی عقــب نماند و پس از برجام، 
شــرکت های کره جنوبی چندین توافق همکاری با ایران امضا 
کردند. صنایع ســنگین هیوندای موافقت کرد ۱۰ کشتی برای 
شرکت حمل و نقل دریایی ایران بسازد. دوو و دس. اس.ام.ای 
هم سرمایه گذاری مشترکی برای ساخت کارخانه کشتی سازی 
داشتند. هیوندای توافق تولید با سرمایه گذاری مشترک با کرمان 
موتور امضا کرد و کیا موتورز، فروش کیت های تولیدی خود به 
سایپا را از سر گرفت.وقتی سرمایه گذاری های زیربنایی چین و 
جمهوری کره و وعده های همکاری بیشتر هند، ژاپن )و روسیه( 
در توسعه زیرساخت های حمل و نقل، صنعتی و ساختمانی ایران 
و این واقعیت که بسیاری از مشارکت های دفاعی ایران آسیایی 
هستند، به طور گســترده مورد توجه قرار می گیرد، یک تصویر 

کامل از سرعت آسیایی شدن ایران پدیدار می شود. 
منبع: موسسه مطالعات سیاسی بین الملل ایتالیا

گزارش

جنگ تمام عیار آمریکا علیه ایران

در نقطه هزیمت و شکست دیپلماسی شعله های جنگ برافروخته 
می شوند و درســت هنگامی که دیپلماســی با شکست مواجه 
می شود بر طبل جنگ و ستیز نواخته خواهد شد. از همین روست 
که جنگ را پایان دیپلماســی نامیده اند.در دنیای امروز جنگ ها 
فقــط در ابعاد نظامی معنا پیدا نمی کننــد بلکه وجوه دیگری را 
نیز شامل می شــوند که از آن جمله می توان به جنگ اقتصادی 
اشاره کرد. در جنگ اقتصادی کشورها با سلاح تحریم مناسبات 
تجاری هم را هدف قرار می دهند تا در این رهگذر توان کنشگری 
همدیگر را به حداقل برســانند. بر همین اساس به نظر می رسد 
تحریم های اقتصــادی به صورت روزافزونی بــه یکی از وجوه 
آشکار سیاست خارجی و اقتصادی آمریکا در مواجهه با جمهوری 
اســلامی ایران بدل شــده اســت. ایالات متحده بیش از سایر 
کشورها طی دههٔ ۱۹۹۰ از تحریم های اقتصادی به عنوان ابزار 
سیاست خارجی استفاده کرده است. از آن جایی که تحریم های 
اقتصادی یک جانبه در مقایســه با ابزار نظامی وسیله نسبتاً کم 
هزینه ایی را در اختیار سیاستمداران امریکایی قرار می دهند، این 
ابزار از نظر آنها بســیار جذاب هســتند. به نحوی که این کشور 
طی ســالیان اخیر به کرات از این حربه به دلایل مختلف علیه 
دیگران اســتفاده کرده است.ایالات متحده امریکا جهت تعقیب 
اهداف سیاســت خارجی خود در سراسر جهان پرچمدار استفاده 
از تحریم های اقتصادی اســت. این کشور به دلایل گوناگون در 
مقاطع مختلف زمانی از این ابزار استفاده کرده است. دلایلی که 
امریکا جهت توجیه تحریم ها به کار می برد یک ســری مفاهیم 
کلی را دربر می گیرد که دارای طیف وســیعی هستند و از همین 
رو استناد به آنها آسان است. از جمله این توجیهات مسائل حقوق 
بشری، مقابله با تروریسم، مقابله با مواد مخدر و یا حتی حمایت 
از محیط زیست است. این عناوین چهره موجهی به سیاست های 
ایــالات متحده می دهند. اما یکی از اهدافی که بیشــتر از بقیه 
جهت توجیه تحریم به کار می رود تغییر سیاست های کشور هدف 
اســت، بازدارنگی نیز یکی دیگر از اهداف تحریم اســت که در 
این صورت هدف از تحریم، بر حذر داشــتن کشور تحریم شده 
از تعقیب برخی سیاست های ناخوشــایند در آینده است، منطق 
دیگر در برقراری تحریم ها نشان دادن تصمیم و اراده جهت اقدام 
اســت که اغلب برای این که کشوری تصمیم و اراده خود را به 
منصه ظهور برساند به وضع تحریم روی می آورد.در همین راستا 
نگارنده بر این باور است که مفهوم بازدارندگی از حوزه نظامی به 
حوزه های دیگری از قبیل مسائل سیاسی و اقتصادی نیز سرایت 
کرده اســت. قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی ایران توانسته 
اســت با افزایش هزینه بر محاســبات اســتراتژیک طرف های 
متخاصم و اتکا به مؤلفه های بازدارندگی خود، پاســبانی مقتدر 
برای حفظ تمامیت ارضی و استقلال سیاسی باشد. نقطه کانونی 
و اصلی تحقق بازدارندگی اقتصادی، مقابله با جنگ روانی جبهه 
مخالف برای اثر گذاری بر افکار عمومی ملت ایران تلقی می شود.

با این وجود، تجربهٔ دولت ها نشان داده است که گاه تحریم ها به 
عنوان یک ابزار ممکن اســت به خاطر منافع سیاسی یک کشور 
مورد سوء استفاده قرار گیرد. اهمیت پی بردن به قانونی بودن یا 
نبودن تحریم و همچنین استفادهٔ روزافزون کشورهای قدرتمند 
از این روش علیه کشــورهای در حال توسعه ضرورت بررسی و 
کنکاش در این مسئله را نشــان می دهد. تحریم های اقتصادی 
بین المللی به ســرکردگی آمریکا علیه ایران هم در این راســتا 
قابل ارزیابی است. در این زمینه حقوق بشر شهروندان، مثل حق 
دسترســی به دارو، سلامت و غذا مستقیماً تحت تأثیر تحریم ها 
قرار گرفته اند. در واقع در دنیای امروز کشورها می بایست سطحی 
از مشــارکت در بازار تجارت را داشته باشند تا بتوانند پاسخگوی 
نیازهای حقوق بشری ملت خود باشند. همچنین حق تجارت به 
عنوان یکی از حقوق بنیادین دولت ها زمینه ساز توسعهٔ اقتصادی 
و اجتماعی است که خود از حقوق شهروندان محسوب می شود. تا 
دولت ها حق دسترسی به بازار تجارت را نداشته باشند نمی توانند 
موارد مورد نیاز برای تجهیز زیر ســاخت های پزشکی بهداشتی 
و آموزشــی که تضمین کنندهٔ حق سلامت، بهداشت و آموزش 
است را به ثمر بنشانند.بنابر همین دلایل، تحریم های اقتصادی 
در این مورد به جای اینکه در راســتای حفظ صلح به کار گرفته 
شــود به عنوان ابزاری برای نقض حقوق بشر مورد استفاده قرار 
گرفته است. با این تفاسیر می توان گفت عرصهٔ روابط بین الملل 
عرصهٔ تقابل قدرت هاست و رژیم تحریم نیز در این چرخهٔ قدرت 
عمل می کند. این در حالی اســت که جمهوری اســلامی ایران 
از تمامی مبادی دیپلماتیک ســعی بر آن داشته است تا به یک 
سازوکار مســالمت آمیز دست یابد با این وجود ایالات متحده با 
زیر پا گذاشتن تمامی موازین بین المللی دیپلماسی را به شکست 
کشانده و وارد جنگ اقتصادی تمام عیار با کشورمان شده است. 
جنگی که البته عوایدی برای ما دارد از جمله آن که ظرفیت های 
درونی کشــور را بیش از پیش بارور می ســازد و توان بازدارنگی 

کشور را به آستانهٔ بالاتری رهنمون می کند.

هفته نامه اکونومیست در مطلبی با بررسی 
۵ مانع و اختلاف اصلی در مذاکرات وین، 
امکان حصول تفاهم میان ایران و آمریکا 

برای احیای برجام را بررسی کرده است.
پس از شش مرحله مذاکره فشرده و حساس 
در گرند هتل ویــن با هدف احیای برنامه 
جامع اقدام مشــترک )برجام(، دیپلمات ها 
و مقامات کشــورهای حاضر در رایزنی ها، 
بارهــا گفته اند که رســیدن به یک توافق 
برای بازگشت متقابل به پیروی از تعهدات 
ذیل توافق هســته ای ۲۰۱۵، نزدیک و در 
دسترس است، و همزمان تأکید شده است 
که همچنان موانع جدی زیادی وجود دارد 
که به ویژه با تصمیمات سیاسی قابل حل 
و فصل هســتند. اما اکونومیســت یادآور 
می شود که »ممکن است برای موفقیت، 

فرصت کوتاه باشد«.
نشــریه هفتگی اکونومیســت در مطلبی 
با عنوان »غنی ســازی مذاکرات« ضمن 
طرح این پرســش که »آیا آمریکا و ایران 
می توانند توافق هســته ای را احیا کنند؟« 
نوشته است: گرند هتل در رینگ اشتراسه 
)Ringstrasse(، بلوار زیبای شــهر وین، 
یک مکان عالی برای دیپلماسی هسته ای 
اســت. این فقط به خاطر محیط مجلل یا 
قهوه بدون محدودیت نیســت. این هتل 
به مدت ۲۲ ســال مقر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی بود. با این حال دیپلمات هایی 
کــه از ماه آوریل برای شــش دور گفتگو 
که آخریــن آن در ۲۰ ژوئن خاتمه یافت، 
در آنجا جمع شــده اند، تاکنون اقبال کمی 
داشــته اند و ممکن است زمان کمی وجود 

داشته باشد.
به نوشته این هفته نامه، آمریکا و ایران - به 
طور غیرمستقیم -از طریق انگلیس، چین، 
فرانسه، آلمان، روسیه و اتحادیه اروپا- در 
حال بحث در مورد چگونگی احیای توافق 
هسته ای هستند که در سال ۲۰۱۵ منعقد، 
و سه سال بعد توسط رئیس جمهور سابق 
دونالد ترامپ رها شــد. یک ســال بعد و 
در پاســخ به تحریم های آمریکا، ایران با 
آزمایش سانتریفیوژهای پیشرفته و انباشت 
اورانیوم غنی شده، و عبور تدریجی از برخی 
دیگــر از محدودیت های برجامی، به طور 
پیوســته مقررات توافق هسته ای را نقض 
کرده اســت. آژانس در ماه مه تخمین زد 
کــه ایران بیش از ۳۰۰۰ کیلوگرم اورانیوم 
غنی شــده با خلوص تا ۵٪ و بیش از ۷۰ 
کیلوگرم بــا خلوص ۲۰ درصد تولید کرده 
و زمان گریز هســته ای خود را به شــدت 

کاهش داده است.
در طول ســال جاری میــلادی، آمریکا 
و ایران هرکــدام گفته اند کــه مایلند به 
شــرایط توافق اصلی بازگردند، اگر طرف 
مقابــل نیز این کار را انجــام دهد. معاون 
وزیــر امور خارجه ایران پس از آخرین دور 
مذاکرات گفت که »ما فکر می کنیم تقریباً 
تمام اســناد توافق آماده اســت«. نماینده 
اتحادیه اروپا در ســازمان ملــل در تاریخ 
۳۰ ژوئن گفت »ســطح جدیدی از خوش 
بینی« وجود دارد. وزارت خارجه روســیه 

گفته بود ممکن اســت یک توافق تا ۱۴ 
ژولای مصادف با ششمین سالگرد برجام 
حاصل شود )هرچند به تازگی مسکو از این 

پیش بینی عقب نشینی کرده است(.
اما بازگشــت به شرایط توافق اصلی آسان 
به نظر نمی رسد، زیرا از زمان حصول برجام 

تاکنون، شرایط بسیار تغییر کرده است.
انتخاب رئیسی همه چیز را پیچیده می کند

به ادعای اکونومیســت، اینکــه ایران در 
بحبوحه یک انتقال قدرت سیاســی است، 
ابراهیم  بــود.  عامل کمک کننده نخواهد 
رئیســی، یــک محافظــه کار نزدیک به 
گروه های تندرو، پس از پیروزی انتخابات 
در مــاه گذشــته، قرار اســت در تاریخ ۳ 
آگوست جای حسن روحانی رئیس جمهور 

عمل گرای حامی توافق را بگیرد.
آقای رئیســی و اطرافیان وی نســبت به 
دولت روحانی خصومت به مراتب بیشتری 
با آمریکا و غــرب دارند. البته این ها بدان 
معنا نیست که یک توافق غیرممکن است؛ 
کما اینکــه مذاکرات هســته ای در اواخر 
دوران احمدی نژاد آغاز شد و توسط دولت 
روحانی ادامه یافت و نهایتاً منجر به توافق 
برجام شــد. اما انتخاب آقای رئیسی همه 

چیز را پیچیده می کند.
انیسه بصیری تبریزی از موسسه خدمات 
رویال یونایتد –یک اندیشــکده انگلیسی- 
می گویــد: »دولت آقــای روحانی انگیزه 
بســیار کمی دارد که مــاه آخر کار خود را 
به دیپلماســی دیوانه وار اختصاص دهد«. 
به گفته خانم تبریــزی هرگونه مژدگانی 
سیاسی دســت کم تا انتخابات بعدی که 
۳ ســال دیگر برای پارلمان ایران برگزار 
می شود، بعید خواهد بود. و همچنین هیچ 
تضمینی وجود نــدارد که دولت جدید هر 
معاملــه ای را که بــه ارث می برد به طور 

کامل اجرا کند.
به ادعای اکونومیست سیاست داخلی ایران 
تنها مانع راه توافق نیست. یک مقام ارشد 
آمریکایی که در ۲۴ ژوئن به طور ناشناس 
با خبرنگاران صحبت می کرد، هشدار داد: 
»ما هنوز اختلافــات جدی داریم که حل 
نشــده اســت. این اختلافات هم درباره 
اقدامات هســته ای اســت که ایران برای 
بازگشــت به محدودیت هــای برجام باید 
انجام دهد، هــم تحریم هایی که ایالات 
متحــده باید برطرف کنــد، و هم توالی و 

زمان بندی اقدامات طرفین است«.
اما دقیقاً چه موانع و اختلاف هایی در مسیر 

بازگشت به توافق هسته ای وجود دارد؟
۱. مســئله تعیین توالی اقدامات، حل شده 

است
اکونومیست مدعی است که مسئله تعیین 
توالــی، دیگر مانعی که قبلًا بوده، برطرف 
شــده اســت. هر دو طرف قبول دارند که 
می توانند در یک سری مراحل همزمان به 
معاملــه برگردند تا اینکه منتظر بمانند که 
دیگــری ابتدا همه کارها را انجام دهد. اما 

چالش های دیگر همچنان باقی است.
۲. تحریم های چالش برانگیز

ایران گفته اســت که از آمریکا می خواهد 
همه تحریم های اعمال شده توسط دولت 
ترامپ را لغو کند. آمریکا اظهار می کند که 
فقط مواردی از تحریم ها که ناقض برجام 
هســتند را برطرف می کنــد. حتی در ماه 
مارس دولت بایــدن تحریم های جدیدی 
را علیه دو عضو ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی )IRGC( با ادعای نقض حقوق 

بشر اعمال کرد.
هنری رُم کارشناس گروه اوراسیا، می گوید: 
»این نوع تحریم هــا از نظر اقتصادی بی 
نتیجه اما از نظر سیاســی بسیار حساس 
و چالش برانگیز اســت«. این موارد شامل 
درج نام سپاه پاسداران به عنوان یک گروه 
تروریستی، و تحریم علیه بیت رهبر عالی 
ایران، فرماندهان نظامی ایران و شــخص 

آقای رئیسی است.
۳. تضمین عدم خروج دوباره از توافق

همچنین در تاریخ ۳۰ ژوئن، مجید تخت 
روانچی، سفیر ایران در سازمان ملل متحد، 
گفت که این کشور »خواستار تضمین هایی 
اســت که دولت ایالات متحــده بار دیگر 
از برجام خارج نخواهد شــد تا از سرمایه 

گذاری بالقوه در ایران جلوگیری کند«.
مقامات آمریکایی می گویند که ارائه چنین 
تضمینی غیرممکن اســت، حداقل به این 
دلیل کــه برجام بدون حمایت دو ســوم 
سناتورهای آمریکا نمی تواند به یک پیمان 
الزام آور یا معاهده تبدیل شــود. جمهوری 
خواهان که نیمی از مجلس سنا را تشکیل 
می دهنــد، از همان ابتدا بــه تندی با این 
توافق مخالفت کردند. یک مقام آمریکایی، 
حتی قبل از اظهارات آقای روانچی، گفت: 
»ارائه چنین ضمانتی امکان پذیر نیست و 

من فکر می کنم ایران این را می داند«.
۴. پیشرفت های برگشت ناپذیر

به ادعای اکونومیســت کشورهای غربی 
هم شــکایت های خاص خــود را دارند. 
آن هــا اســتدلال می کننــد کــه اگرچه 
ایران نقــض این معاملــه را قابل جبران 
و برگشــت پذیر توصیف کرده اســت، اما 
استفاده از سانتریفیوژهای پیشرفته و تولید 

اورانیوم، دستاوردهای علمی غیرقابل  فلز 
بازگشتی به ایران داده است. توافق اصلی 
قرار بود چنین فعالیتی را به ســالهای بعد 
موکول کند تا پیشرفت هسته ای ایران را 

کند نماید.
۵. تعهــد به مذاکرات گســترده تر پس از 

احیای برجام
اکونومیست نوشت: یک مانع جدی دیگر 
این اســت که اکنون آمریــکا می خواهد 
ایران بــا مذاکرات بعدی پــس از احیای 
برجام موافقت کند، مذاکرات مدنظر غرب 
نــه تنها تطویل و تمدیــد مفاد و تحکیم 
محدودیت های توافق هسته ای را در نظر 
دارد، بلکه خواهان بحث درباره موارد غیر 
هسته ای از جمله موشک های بالستیک و 
سیاســت های منطقه ای ایران است. آقای 
رئیسی می گوید برنامه موشکی و حمایت 
از هم پیمانان منطقــه ای ایران »غیرقابل 

مذاکره« است.
 بن بست میان تهران و آژانس ��

بن بســت اخیر میان تهــران و آژانس نیز 
اگرچه خود یک مانع دخیل در مسیر توافق 
نیســت و بیشــتر با هدف تشدید فشار به 
طرف مقابل است، اما بطور خاص می تواند 

خطرناک باشد.
در ماه فوریه، ایران از بســیاری از مقررات 
بازرسی سخت برجام، مانند نصب دوربین 
در ســایت های هسته ای، صرف نظر کرد، 
اما بلافاصله موافقت کرد که »دسترســی 
فنی موقت« به بازرســان آژانس را حفظ 
کنــد. این تفاهم دو بار تمدید شــد اما در 
۲۴ ژوئن، چند روز پس از پایان راند ششم 

گفتگوها در وین، منقضی شد.
دولت ایران می گوید که هنوز درباره تمدید 
آن تصمیم نگرفته اســت و تهران هشدار 
می دهد می کند که ممکن است داده های 
موجود در دوربین ها را حذف کند. به ادعای 
اکونومیســت به نظر می رسد قصد ایران 

تحت فشار گذاشتن آمریکاست.
 پیام رابط ایران و آمریکا به رئیسی ��

در رویــداد دیپلماتیــک دیگــری که در 
فضای کنونی می تواند مهم تلقی شــود، 
رئیس جمهور ســوئیس گای پارملین در 
پیامی پیروزی سید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور منتخب ایران در سیزدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری را تبریک گفت 
و بر تقویــت همکاری های دو جانبه بین 
دو کشــور تأکید کرد.این پیام تبریک از 
آن جهت حائز اهمیت اســت که سوئیس 
ســال ها به عنوان رابط دیپلماتیک تلاش 
کرده اســت در غیاب روابط بین ایران و 
آمریــکا، نقش واســطه را ایفا کند.رئیس 
جمهور ســوئیس در این پیام ضمن ابراز 
موفقیت برای ابراهیم رئیســی در سمت 
جدید خود، ابراز اطمینان کرد که روابط دو 
جانبه خوب بین ایران و سوئیس در دوره 
ریاست جمهوری رئیسی بیش از هر زمان 
دیگری تقویت خواهد شد. وی همچنین 
تأکید کرد که ســوئیس متعهد به تقویت 
گفتگو و همکاری با ایران با هدف افزایش 
ثبات و رفاه در منطقه است و آن را به نفع 
همه می داند. پارملین خاطرنشان کرد که 
سوئیس از تلاش های ایران برای تقویت 
گفتگو و همکاری جهانی برای ارتقاء صلح 

و امنیت حمایت خواهد کرد.

ارزیابی اکونومیست از امکان توافق ایران و غرب در وین

موانع پیش روی احیای برجام
علی آزادی 
روزنامه نگار

انوشیروان احتشامی و گودت بهجت 
تحلیلگران سیاسی

رضا رسولی
کارشناس سیاست خارجی

پیام باید در وین داده شود نه در بغداد

تصمیم اشتباه بایدن در عراق علیه ایران

ارتش ایالات متحده آمریکا هفته گذشــته 
به دســتور جو بایدن، رئیس جمهوری این 
کشور به تأسیسات انبار تسلیحاتی گروه های 
مسلح مورد حمایت ایران در منطقه مرزی 
عراق و ســوریه حمله کرد. با این که کاخ 
سفید این حمله را دفاع از خود و  حفاظت از 
منافع آمریکا و متحدانش خواند، اما موجی 
از انتقادات و محکومیت ها را در پی داشت. 
دفتر مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق 
این حمله را نقض حاکمیت این کشور خواند 
و اعلام کرد شورای امنیت ملی بغداد همه 
راه هــای قانونی برای پیشــگیری از تکرار 
وقوع چنین مواردی را بررسی کرده است. 

این مســاله، دیدگاه های متناقض ماهیت 
روابــط کنونی آمریکا و عــراق را منعکس 

می کنــد و تصویری روشــن از میزان نفوذ 
ایران را در عراق نشان می دهد. 

اگر بایــدن می خواهد پیــام بازدارندگی و 
آمادگی برای حفظ منافع آمریکا و متحدانش 
بفرستد، باید هدف و مکان درست را انتخاب 
کند. مکان ارســال چنین پیامی وین است 
نه عــراق. پنتاگون اعلام کرده اســت که 
گروه های مسلح کتائب حزب الله و کتائب 
سید الشــهدا از این پایگاه ها برای حمله به 
منافع آمریکا استفاده می کردند. در حالی که 
ایالات متحــده در نظر نمی گیرد که حمله 
به دو پایگاه در مناطق دوردســت خسارتی 
جدی به این گروه ها  وارد نمی کند و انتخاب 

چنین هدفی اشتباهی تاکتیکی است. 
در ارزیابــی آژانس اطلاعات دفاعی در ماه 
آوریــل به تلاش های ایــران برای تقویت 
توانمندی های شــرکا و عوامل خود برای 
حفــظ عمــق اســتراتژیک و گزینه هایی 

برای مقابله با آمریکا، اســرائیل و عربستان 
سعودی، به چالش کشیدن حضور آمریکا در 
منطقه و مانع  تراشی در عادی سازی روابط 

اسرائیل در منطقه اشاره شده بود.
این در حالی اســت که وزارت خزانه داری 
آمریکا سه ایرانی متهم به تأمین تجهیزات 
موشــک های بالســتیک را از فهرســت 
تحریم ها حذف کرده اســت. مساله ای که 
بیانگر تناقض در مواضع ایالات متحده در 

نوع برخورد با ایران است.  
جو بایــدن از زمانی کــه روی کار آمده و 
سکان کاخ سفید را به دست گرفته، تلاش 
کرده است که سیاست های شکست خورده 

دوران باراک اوباما را احیا و اجرا کند. 
بسیاری معتقدند راه روشن رسیدن به صلح 
و تنها سیاست موفق آمریکا در خاورمیانه و 
شمال آفریقا تمرکز بر همان سیاست های 
دوران دونالد ترامپ اســت که بارزترین آن 

عادی سازی روابط میان کشورهای عربی با 
اسرائیل بود. اما بایدن و دوستان دموکراتش  
چنین نظــری ندارنــد و آن سیاســت را 
غیرواقعــی و خلاف منافــع کلان ایالات 
متحده و صلح و ثبات در خاورمیانه می دانند.

منبع: عرب نیوز ��  

دالیا القیدی
تحلیلگر سیاسی
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

۳
اقتصاد

خبرخوان

رشد عجیب ثروتمندان در ایران چگونه 
اتفاق افتاد؟

ایران بهشت میلیاردرها

بخش عظیمی از ایرانیان دارایی خاصی ندارند درعوض ثروت 
برخی ۶۰ برابر شــده اســت. برای عده ای ایران چیزی کم از 
بهشت ندارد؛ آن هایی که رمز موفقیتشان را احتمالًا خواندنِ 
سرگذشت زندگی استیو جابز و بیل گیتس می دانند و به دیگران 
توصیه می کنند حتماً برای شروعِ موفقیت، کتاب »قورباغه ات 
را قــورت بــده« را بخوانند! همان ها که با ثروت های بادآورده 

شمار پول هایشان از دست شان خارج شده است.
درست در زمانی که زندگی برای خیلی ها در ایران طاقت فرسا 
شــده و روز به روز بر تعداد افرادی که دیگر حتی نمی توانند 
خوراک روزانهٔ خود را تأمین کنند اضافه می شود، عده ای صفر 
حساب بانکی شان لحظه به لحظه بالا می رود و احتمالًا چنین 
می اندیشند که چه فکر اقتصادی ای دارند و عجب انسان های 
توانمندی هستند! در کشوری که خیلی ها با حقوق ۴ میلیون 
تومانِ مصوب شورایعالی کار - حقوقی که برخی آن را دستاورد 
دانســتند! - دیگر حتی نمی توانند رویای خانه دار شــدن را به 
خــواب هــم ببینند، عــده ای صدها ملــک و هکتارها زمین 
اندوخته اند و حساب دارایی شان از دستشان خارج شده است. 
درحالیکه زندگی در شرایط کنونی برای خیلی ها بسیار سخت 
و طاقت فرســا شــده، برای عده ای دیگر چیزی کم از بهشت 
نــدارد؛ آن هایــی که رمز موفقیتشــان را احتمــالًا خواندنِ 
سرگذشت زندگی استیو جابز و بیل گیتس می دانند و به دیگران 
توصیه می کنند حتماً برای شروعِ موفقیت، کتاب »قورباغه ات 

را قورت بده« را بخوانند!
 چندی پیش نشــریهٔ »فوربس« از رشــد انفجاری تعداد ابر 
میلیونرهای ایرانی در زیر ســایهٔ تحریم ها خبر داد و نوشــت: 
»اکنــون در ایــران، حدود ۲۵۰ هزار نفر با ثروت بالاتر از یک 
میلیون دلار زندگی می کنند و به این ترتیب، ایران چهاردهمین 
کشور جهان از منظر تعداد میلیونرها است و در خاورمیانه هم 
جایگاه نخست را به خود اختصاص داده است«. یعنی درحالی 
که طبق آمار غیررسمی چیزی حدود ۶۰ درصد از مردم دچار 
فقر نســبی هســتند، عده ای در ســایهٔ تحریم ها و با کمک 

سیاست های دولت ایران ابرمیلیونر شده اند.
احســان سلطانی )کارشــناس مسائل اقتصادی( در خصوص 
گزارش نشــریهٔ فوربس می گوید: این موضوع را از چند منظر 
می توان مورد بررسی قرار داد: اول این سؤال پیش می آید که 
آیا افزایش میلیاردرهای ایرانی به معنای خلق ثروت در ایران 
است؟ پاسخ من به این سؤال کاملًا منفی است؛ این اتفاق به 
هیچ وجه نیفتاده اســت. ببینید در این ســه چهار سال گذشته 
ســرانهٔ تولید ناخالص ما منفی بوده و رشــد نکرده بنابراین با 
اطمینان می توان گفت که در این کشــور ثروت خلق نشــده، 

اقتصاد رشد نکرده و درآمد ملی بالا نرفته است.
وی ادامه داد: بحث بعدی این اســت که چگونه می شــود در 
شــرایطی که در کشــور هیچ اتفاق مثبتی از نظر اقتصادی در 
مجموع رخ نداده و ثروت ملی، درآمد مردم و تشکیل سرمایه 
همه منفی بوده، چنین اتفاقی افتاده باشد؟ پاسخ این است که 
این افزایش ثروت در واقع بیش از هر چیزی به شــوک های 
ارزی برمی گردد که دولت از سال ۹۷ شروع کرد و در مرحلهٔ 
بعد در سال ۹۹ ادامه داد. درواقع همین دو شوک ارزی شوکی 
بزرگی را به اقتصاد ما وارد کرد به طوریکه قیمت ارز نزدیک 
به هشــت برابر افزایش پیدا کرد و در حال حاضر نیز بیش از 
شــش برابر آن باقی مانده است.ســلطانی با بیان این پرسش 
که شوک ارزی چه چیزی را رقم زده است، گفت: این شوک 
در واقع باعث شــده حقوق بگیران و طبقات پایین به شــدت 
ســرکوب شــوند و قدرت خرید خود را از دست بدهند و درواقع 
با مالیات تورمی غارت شــوند. وی افزود: شــوک قیمت ارز به 
دنبال خود شوک قیمت ها را به دنبال داشت و بر دارایی ها اثر 
گذاشت؛ به این صورت که قیمت دارایی ها بالا رفت مثلًا در 
جریان شوک ارزی برآوردهای رسمی نشان می دهد که قیمت 
مسکن حدود ۷ برابر بالا رفت - البته برآورد ما افزایش بیش 
از ۷ درصــدی را نشــان می دهــد - همچنین قیمت ســهام 
شرکت ها تقریباً بیش از ده برابر افزایش یافت. این کارشناس 
در ادامه بیان کرد: خب همان هایی که صاحبان املاک و زمین 
و ســهام و غیره بودند از این وضعیت ســود بردند. البته درست 
است که بخشی از اینها مربوط به افراد و نهادهای خُرد است 
اما بخش عمدهٔ آن مربوط به افرادی اســت که دارای دارایی 
و ثروت هستند. حالا در این وضعیت ارزش این دارایی و ثروتی 
که اینگونه به وجود آمده، کاغذی اســت و ثروتشان حباب ده 
اســت. ســلطانی با تاکید بر اینکه اگر قیمت ارز و دارایی ها در 
این حد ثابت بماند عدم تعادل عجیبی ایجاد می شــود، گفت: 
یک ســوم مردم ایران خانه ندارند و اصلًا بخش عظیمی از 
مــردم ایــران دارایی های خاصی ندارند، در چنین وضعیتی در 
واقع این افراد عادی هســتند که آســیب دیدند و در مقابل با 
بالارفتنِ قیمت ها دارایی آن گروه ثروتمند ۶۰ برابر شده است. 
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: یعنی اگر طیف ثروت را 
در ایران تقســیم کنیم و بگوییم قبلًا نود درصد مردم ســی یا 
چهل درصد دارایی داشــتند الان این به بیست درصد رسیده؛ 
یعنی توضیح درآمد بر دارایی ها به شــدت تغییر کرده اســت. 
بنابرایــن آنچــه به آن افزایش ثروت گفته می شــود در واقع 
افزایش شــبه ثروتی است که به خاطر شوک های ارزی ایجاد 
شــده اســت. افزایش ثروت یعنی اگر قبلًا صدهزار کارخانه 
داشتیم به دویست هزارتا افزایش پیدا کند و یا مثلًا دارایی های 
کشور بیشتر شود، اما الآن چنین اتفاقی نیفتاده است. سلطانی 
اظهــار کــرد: در چنین وضعیتی دولــت بعدی اگر واقعاً دولت 
محرومــان و فقیران اســت - آنطــور که ادعا می کند - و اگر 
می خواهد با فســاد مبارزه کند، در درجهٔ اول باید با این فســاد 
قیمت ارز مقابله کند. وی در پاسخ به این سؤال که آیا دولت 
توانایی مبارزه با این فساد را دارد، گفت: البته که می تواند این 
کار را انجام دهد؛ ببینید درآمدهای ارزی بالا می رود و بنابراین 
نرخ ارز می تواند واقعی شــود و از این وضعیت کاذب و حباب 
قیمت ها بیرون بیاید و به تبع آن قیمت دارایی ها و قیمت این 
ثروت های موهومی تثبیت نشود و تبدیل به ثروت قابل معامله 
نشــود. در نتیجهٔ این اتفاق شــکاف ثروت بین محرومان و 

ثروتمندان تا حدودی تعدیل خواهد شد.

گزارش

هر بطری آب ۱۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان! 

 آب معدنی های لاکچری 
در فروشگاه ها

روزهای گرم ســال از راه رسید و فروش آب های معدنی 
لاکچری دوباره از سر گرفته شده است که هر بطری آن 

بین ۱۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان قیمت گذاری می شود.
ورود به فصل گرما همواره با افزایش مصرف محصولاتی 
از جمله آب های بسته بندی به همراه بوده است؛ روزهای 
گرم سال ۱۴۰۰ آغاز شده و بازار آب های بسته بندی هم 
اگر چه زیر فشار خطرات کرونا رونق هر سال را ندارد، اما 
بخش عمده ای از یخچال فروشگاه ها را به خود اختصاص 

داده است.
در صنعت آب های بســته بندی همه چیــز حدود ثابتی 
دارد، از حجــم و جنس بطری محصــول گرفته تا رنگ 
و قیمت فروش آن اغلب ثابت اســت، اما گاهی بین این 
بطری ها اعداد و ارقام عجیب و غریبی به چشم می خورد. 
بطری هــای کوچک و بزرگی از ۱۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان 
قیمت گذاری می شوند و اغلب در فروشگاه های محله های 

لوکس نشین کشور به چشم می خورند.
نکته جالب توجه آنجاست که خرید این محصول توسط 
قافله مرفه نشین در بین جامعه متعارف شده و سایر افراد 
هــم برای عقب نیفتادن از این قافله اقدام به خرید چنین 
محصولاتــی می کنند. بازار بزرگی برای آب های بســته 
بندی و لوکس خارجی ایجاد شده است و مشتری ها را به 
سمت خود می کشد. ماجرای این واردات عجیب و غریب 
از سال ۹۶ آغاز شد، از همان روزهای اول خبر حضور آب 
معدنی های لوکس در بازار ایران واکنش های زیادی را به 
دنبال داشــت و در نهایت در همین سال واردات آب های 
بســته بندی ممنوع شد.قاسمعلی حســنی دبیر انجمن 
بنکداران تهران در گفت و گو با خبرنگار صنعت، تجارت و 
کشاورزی گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار 
کــرد: آب معدنی های خارجی با وجود ممنوعیت واردات، 
اما در بازارهای عمده فروشی تهران فروخته می شود که 
اغلب از کشورهای حوزه اسکاندیناوی وارد کشور شده اند.

وی با ذکر این مطلب که ســوئد و دانمارک بزرگ ترین 
صادرکنندگان آب معدنی به ایران هستند، افزود: این آب 
معدنی ها به صورت قاچاق از مرزهای جنوبی وارد کشور 
می شــوند و با قیمت های بسیار زیاد فروخته می شوند به 

طوری که مورد استقبال اقلیت جامعه قرار نمی گیرد.
دبیر انجمن بنکداران تهران در پاســخ به این سؤال که 
چرا با فروشــندگان کالای قاچاق برخورد نمی شود؟ بیان 
کرد: آب معدنی تنها کالای خوراکی قاچاق نیســت بلکه 
در بنکداری های سراسر تهران بیش از ۲ هزار نوع کالای 
نوشــیدنی و خوراکی قاچاق فروخته می شــود این یعنی 

نظارت کافی بر روی آن ها وجود ندارد.
حســنی ادامه داد: برخورد با این فروشــندگان بر عهده 
انجمن بنکداران نیســت، بلکه سازمان حمایت و بازرسی 
اصناف باید با این متخلفان برخورد کند و انجمن وظیفه 

دارد تا گزارش تخلف با سازمان های بازرسی بدهد.
وی تصریح کرد: به هر حال آب معدنی به صورت قاچاق 
وارد کشور می شــود و هیچ مصرف روزمرگی ندارد بلکه 
اقشــار بالای جامعه برای مهمانی هــای خاص این آب 
معدنی ها را می خرند.با وجود ممنوعیت چند ســاله برای 
واردات آب معدنی های بســته بنــدی، این محصول به 
راحتی در فروشــگاه های اینترنتی و ســوپر مارکت های 
سطح شــهر قابل خریداری است. اگر چه مسئولان بازار 
این محصــول را قاچاق می خوانند، اما بــه وفور در بازار 
یافت می شود و حتی در فروشگاه های اینترنتی به فروش 
می رســند و محدودیتی برای خرید و فروش آن ها وجود 
ندارد. پیمان فروهر دبیر اجرایی انجمن تولید کنندگان و 
صادرکنندگان آب های معدنی و آشامیدنی ایران در گفت 
وگو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی 
باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به حضور آب های بسته 
بندی گران قیمت خارجــی و قاچاق در این حوزه گفت: 
مصرف کننده آب بســته بندی آشامیدنی قاچاق کمتر از 
۲ درصد جامعه هســتند و به همین دلیل این بطری های 
گــران قیمت را در نوار شــمالی پایتخت پیدا می کنید نه 
سایر فروشگاه ها. طیف انگشت شماری مصرف کننده این 
نوع آب آشامیدنی هستند و در سراسر نقاط کشور این نوع 
آب دید نمی شــود. فروهر بیان کرد: پیش از این واردات 
این محصولات باعث آزرده شدن تولید کنندگان داخلی 
می شــد، اما خوشحال هستیم که حضور این محصولات 
می تواند معیاری برای قیاس تولیدات داخل با نمونه های 
گران قیمت خارجی باشد. امروز محصول ۵ هزار تومانی 
ما و بطری آب ۵۰ هزار تومانی وارداتی کیفیت یکســانی 

دارد. 

در صورت عدم کنتــرل آلودگی جهانی، کربن 
دی اکسید حاصل از فعالیت های بشری، زمین 
را گرم خواهد کرد. افزایش دما و تغییر الگوهای 
بارشی به تولیدات کشاورزی، سلامت کارگران 
در بیشتر مناطق دنیا و بهره وری اقتصادی آسیب 

می رساند.
هیات بین دولتی تغییر اقلیم )IPCC( در ســال 
۱۹۸۸ توسط ســازمان ملل متحد تأسیس شد 
تا دیدگاه علمی و عینی تغییــر آب و هوا را به 
جهانیان ارائه دهد و تاثیرات اقتصادی آن را به 
اطلاع عموم برساند. پس از آن نهادهای جهانی 
و دولت هــا برای کاهش آســیب های احتمالی 
ناشــی از تغییرات اقلیمی، اقداماتی انجام دادند 
که مهم ترین آن ها توافقنامه پاریس در ســال 
۲۰۱۵ بود. هدف بلندمــدت توافق پاریس این 
است که دمای کره زمین تا پایان قرن به جای 
دو درجه، ۱.۵ درجه سانتیگراد افزایش یابد. سال 
IPCC ،۲۰۱۸ گزارشی درباره تاثیرات تغییرات 
آب و هوایی بر اقتصاد جهان منتشر کرد. طبق 
این گزارش آسیب به اکوسیستم ها، انسان ها و 
اقتصاد در دمای دو درجه سانتیگراد به طور قابل 
توجهی بیشتر از ۱.۵ درجه سانتیگراد است. این 
گزارش بیان می کند که خسارت اقتصادی جهان 
در ســناریوی گرمایش ۱.۵ درجه ســانتیگراد، 
۵۴ تریلیون دلار در ســال ۲۱۰۰ و در صورت 
ســناریوی دو درجه سانتیگراد ۶۹ تریلیون دلار 
تخمین زده می شــود. میزان ضرر و زیان این 
اتفاق به قدری زیاد اســت که مطالعه، تحقیق 
و پیش گیری از آن به یکی از چالش های مهم 

جوامع امروز تبدیل شده است.
تغییرات اقلیمی از پنج کانال اساسی بر اقتصاد 

چهان اثر می گذارند:
افزایش سطح آب دریا ��

افزایــش دمای اقیانــوس و ذوب یخچال های 
طبیعی عامل اصلی افزایش ســطح دریا است. 
افزایش سطح دریا باعث کاهش ذخایر زمین از 
طریق فرسایش، طغیان یا نفوذ نمک در امتداد 
خط ساحلی می شود. همچنین با بالا رفتن سطح 
دریا، زمین هایی که خانواده ها از اجاره دادن آن ها 
یا کار کردن در آن مکان کسب درآمد می کردند، 
تخریب می شــود. بنابراین درآمد این خانواده ها 

کاهش می یابد.
گردشگری ��

آب و هــوا یکی از عوامل اصلی گردشــگری 
بین المللی اســت و درآمد گردشگری یک رکن 
اساســی در اقتصاد در بســیاری از کشورها به 
شــمار مــی رود. تغییــرات آب و هوایی باعث 
افزایش فصل گردشــگری در برخی مناطق و 
کاهش آن در بعضی دیگر از مناطق می شــود. 
این امر به احتمال زیاد گردشــگری را به سمت 
ارتفاعات و عرض های جغرافیایی بالاتر ســوق 
می دهد، توریست های کشــورهای سردسیرتر 
را افزایش و مســافران کشورهای گرمسیرتر را 
کاهش می دهد. کشورهای توریستی در مناطق 
گرم مثل مالزی، فیلیپین و تایلند بیشترین زیان 
را از این کانال متحمل خواهند شــد. از طرف 
دیگر کشورهای سردسیر مثل روسیه با افزایش 
توریست و در نتیجه افزایش درآمد از این طریق 

مواجه خواهند شد.
تقاضای انرژی ��

تغییرات در دما نیازهای انرژی را تغییر می دهد. 
دمای بیشتر تقاضای انرژی را برای خنک سازی 
در تابستان افزایش می دهد در حالی که تقاضای 
گرمایشی زمستان را کاهش می دهد. از آنجا که 
برای گرم کردن فضاها از انرژی بیشــتری در 
سراسر کره زمین استفاده می شود تا خنک کردن 
آن ها، افزایش دما باعث تقاضای انرژی کمتری 
می شــود. تقاضای نفت با افزایش دما به میزان 
کاملًا چشمگیری کاهش می یابد و قیمت با در 
نظر گرفتن شرایط کنونی تقریباً ۶ درصد افت 
می کند. کشــورهای تولید کننده و صادر کننده 
نفت مثل عربســتان سعودی و ایران از کاهش 
قیمت نفت آسیب فراوانی می بینند. با این وجود 

کشورهای وارد کننده نفت مثل آمریکا، چین و 
ژاپن از کاهش قیمت نفت سود می برند.

سلامت و بهره وری نیروی کار ��
افزایش دمای کره زمین باعث افزایش مرگ و 
میر ناشی از گرما و کاهش مرگ و میر ناشی از 
سرما در برخی مناطق می شود. افزایش دمای 
کره زمین می تواند فصــل را طولانی کرده و 
دامنه جغرافیایی حشــرات ناقل بیماری مانند 
پشــه ها، کنه ها و کک ها را افزایش دهد و به 
آنها امکان حرکت در ارتفاعات و مناطق جدید 
را بدهد. علاوه بر این، هنگامی که تغییرات آب 
و هوایی مــردم را مجبور به مهاجرت می کند، 
خطر گســترش عوامل بیمــاری زا به مناطق 
جدید را افزایش می دهــد. افزایش خطر ابتلا 
به بیماری های واگیردار و ســایر بیماری های 
مربوط به گرما بر روی بهره وری تأثیر می گذارد. 
زیرا کارگران روزهای بیشتری بیمار هستند و 
با کارآیی کمتــری کار می کنند. بیماری های 
مکــرر و طولانــی مدت همچنیــن می تواند 
مهارت کارگران را کاهــش دهد. مرگ و میر 
ناشــی از گرما باعث کاهش بهره وری نیروی 
کار و احتمــالًا افزایش هزینه هــای دولتی و 
خصوصی در خدمات بهداشتی می شود. نیروی 
کار در کشورهای کمتر توسعه یافته، بیشتر در 
معرض گرمای شدید قرار دارد تا نیروی کار در 
کشــورهای پیشرفته تر. در نتیجه، اثرات دما بر 
روی بهره وری نیروی کار بین کشــورها بسیار 
متفاوت اســت. با توجه به ســهم زیاد نیروی 
کار انسانی در صنعت هند، این کشور از کانال 
سلامت و بهره وری نیروی کار بسیار رنج خواهد 
برد. اگر تغییری در روند صنایع هند بوجود نیاید، 
این کانال که اکنون بیشــترین اثرگذاری را بر 

رشــد اقتصاد هند دارد، در آینده می تواند باعث 
ضربه به اقتصاد این کشور شود.

کشاورزی ��
دمای بالاتر، غلظت بیشتر CO۲ در جو و تغییر 
در الگوی بارش مستقیماً بر میزان محصولات 
جهان تأثیر خواهد گذاشت. با این وجود تغییرات 
در مناطق و محصولات یکســان نخواهد بود. 
فصول رشد در آب و هوای سردتر طولانی شده 

و در مناطق گرمتر کوتاه می شوند.
راهکارهای کاهش آلاینده ها ��

استراتژی مجوزهای قابل معامله: بر اساس این 
راهکار دولت حدی در مقدار دی اکســید کربن 
تولیدی برای کارخانه های مختلف مشــخص 
می کنــد. بعضی از کارخانه ها بــه طور رایگان 
مجوز این میزان حــد را دریافت می کنند و اما 
دیگر کمپانی ها باید این مجوز را در حراجی های 

دولت خریداری کند.
اگر کارخانه ای از میزان مجاز تولید دی اکســید 
کربن خود، میــزان کمتری آلاینده تولید کند، 
می تواند باقی مانده مقدار مجاز خود را به سایر 
کمپانی ها بفروشــد. اگر هم بیشتر از حد مجاز 
تولید کند باید بابــت آن مالیات پرداخت کند. 
لازم به ذکر اســت میزان مجاز اعلام شده از 
جانب دولت ها هر ســال کاهش می یابد. این 
راهــکار موافقان و منتقدانــی دارد. طرفداران 
این اســتراتژی، آن را سبب ایجاد یک انگیزه 
برای کمپانی هــا می دانند تا در تکنولوژی های 
پاک ســرمایه گذاری کنند و در نهایت بتوانند 
هزینه خود را بابت خریدن مجوز که هر ســال 
گران تر هم می شــود کاهش دهند.اما منتقدان 
ادعــا می کنند از آنجایی که حد را دولت تعیین 
می کند ممکن است رقمی بیش از حد باشد و 
آلودگی افزایش پیدا کند و یا خیلی کم باشد و بر 
مصرف کننده هزینه تحمیل کند. همچنین در هر 
منطقه کمپانی های بزرگ توانایی لابی کردن 
به نفع خود را نیز دارند. در نتیجه سرعت آن ها 
برای حرکت به سمت تکنولوژی پاک کاهش 
می یابد.افزایش قیمت کربن و وضع مالیات بر 
کربن: از سال ۲۰۱۹، ۲۵ کشور مالیات بر کربن 
و ۴۶ کشور قیمت گذاری متفاوت برای کربن 
وضع کردند. این امر بر همگان تاثیرگذار است، 
از طرفــی میزان آلودگی را کاهش می دهد و از 
طرف دیگر به دلیل تحمیل هزینه به مصرف 
کنندگان، این اقدام می تواند به خانواده های کم 

درآمد آسیب وارد کند.

تغییرات اقلیمی چه بر سر اقتصاد جهان می آورد؟

 اقتصاد جهان زیرسایه تغییرات اقلیمی
سهیل بانی
روزنامه نگار

 جزئیات واردات کفش در ۸ سال گذشته
 صنعت کفش؛ قربانی مافیای واردات

جهت گیری کفش های وارداتی با قیمت های 
بسیار پایینتر از متوسط نرخ جهانی به کشور، 
نه تنها کمک موثری به رشد تولید و نو آوری 
در داخل کشور نکرد، بلکه به عنوان یک مانع 
اصلی در مســیر توسعه اشتغال و تولید داخلی 
باعث توقف خطــوط تولید و تعطیلی واحدها 

خواهد شد.
در ۸ ســاله بین ســال های ۹۲ تا ۹۸ ارزش 
صادرات کفــش جهان به ایران بر اســاس 
منابع بیــن المللی در مجموع به حدود ۲۱۱۹ 
میلیون دلار رســیده اســت که متوسط آن 
در ۸ سال مورد بررســی حدود ۲۶۵ میلیون 
دلار در هر ســال بوده اســت. البته روند این 
شاخص در ســال های مختلف با نوسان نیز 
روبــرو بوده که اوج آن در ســال ۹۳ با ۵۷۹ 
میلیون دلار و افت آن در ســال ۹۹ حدود ۴۳ 
میلیون دلار بوده اســت. در همین دوره آمار 
رسمی گمرک جمهوری اسلامی ایران نشان 
از واردات رســمی و اظهار شده به میزان ۸۴ 
میلیون دلار دارد. این بدان معناست که بطور 
متوسط در ۸ ساله مورد بررسی حدود ۲۵ برابر 
آنچه در گمرک بصورت رسمی کفش اظهار 
شده است، از کشورهای مختلف و به طرق و 

مبادی گوناگون کفش وارد کشور شده است.
سؤال این است این دو میلیارد و ۱۱۹ میلیون 
دلار هشت ساله و یا ۲۶۵ میلیون دلار متوسط 
ســالانه، چه تعداد کفش و به چه قیمت هایی 
وارد کشور شده است؟ جهت گیری کفش های 
وارداتی در چه طیف قیمتی بوده است؟ و کدام 
بخش از بازار، به لحاظ درآمدی و سنی هدف 
وارد کنندگان قرار گرفته است؟   آیا کفش های 
فاخر بالای ۱۰۰ دلار به کشــور وارد شده؟ یا 
کفش هایی با پایین تر از قیمت های متوســط 
نــرخ جهانی در حــد کشــورهای آفریقایی 
)متوسط قیمت کفش های وارداتی ۲،۶۷ دلار( 

به بازار داخل وارد شــده است؟ آیا کفش های 
وارداتی برای دهک هــای درآمدی بالا بوده 
اســت و یا ســهم بازار تولید کنندگان داخلی 
)کفش های با قیمت ارزان و متوســط( را به 

کفش های خارجی تقدیم کرده اند؟
 آنالیــز آمار کفش های وارداتی کمک می کند 
تا ضمن پاسخ سؤالات فوق، در جریان جهت 
گیری کفش های وارداتی در ۸ ســاله گذشته 

قرار گیریم.
بررســی های به عمل آمــده از ورود کفش 
بــه ایران نشــان می دهد حــدود ۹۷ درصد 
کفش هــای وارداتی در طول این ســال ها از 
کشورهای چین، امارات، ترکیه، ایتالیا، هند و 
تایلند بوده است. و سهم چین بطور متوسط ۵۵ 
درصد، امارات ۳۳ درصد، ترکیه ۷ درصد، ایتالیا 
۳ درصد و هند حدود یک درصد بوده است. با 
توجه به نقش امارات در صادرات محصولات 
چین به ایران، می توان برآورد نمود که حدود 
۸۸ درصد کفش های وارداتی متعلق به چین 
و الباقی مربوط به ترکیــه و ایتالیا و تایلند و 
هند بوده اســتالبته بررسی آمارهایی از سقف 
و کف قیمت های صــادرات و واردات کفش 
جهان در ســال ۲۰۱۸ به درک بیشتر مباحث 

این یادداشت کمک خواهد کرد:
متوسط قیمت صادراتی هر زوج کفش جهان 
در بین ســال های ۲۰۱۰ تــا ۲۰۱۸ از ۶،۷۷ 
دلار به ۹،۶۳ دلار افزایش یافته اســت. گروه 
کفش های چرمی با قیمت متوســط صادراتی 
۲۵،۸۱ دلار گران ترین و کفش لاســتیکی و 
پلاستیکی با قیمت متوســط صادراتی ۵،۳۴ 
دلار ارزان ترین گروه کفشــی است. ایتالیا با 
۵۷،۷۲ دلار بالاترین قیمت متوسط صادراتی 
را دارا می باشد. متوسط قیمت صادراتی چین 
۴،۶۸ دلار، ترکیه ۳،۳۸ دلار و هندوستان ۹،۵ 
دلار اســت.همچنین متوسط قیمت هر جفت 
کفــش وارداتی در جهان طی ۹ ســال مورد 
بحث از ۹،۷ دلار به ۱۱،۲ دلار افزایش یافته 
اســت. اروپا بالاترین قیمت متوسط وارداتی 

)۱۴،۹۴( و آفریقــا پایین ترین قیمت وارداتی 
)۲،۶۷( دلار را دارا می باشند، چین با ۲۴ دلار 
در هــر زوج بالاترین قیمــت واراداتی رادارد. 
متوسط قیمت وارداتی اکثر کشورهای اروپایی 
و آمریکایی ۱۰ تا ۲۰ دلار و متوسط قیمت در 

آسیا و آفریقا زیر ۱۰ دلار است.
 بر همین اساس از متوسط قیمت کفش های 
صادراتی ۵ کشور صادرکننده به ایران در سال 
۲۰۱۸ به ترتیب: چیــن ۴،۶۸، ایتالیا ۵۷،۱۱، 
ترکیــه ۳،۲۹، هند ۸،۸۲ و تایلند ۱۰،۹۹ دلار 
باید نام برد.بالاتریــن قیمت صادراتی کفش 
چین در همین دوره مربــوط به گروه کفش 
چرمی بــا قیمت حدود ۱۴ دلار بوده اســت 
که این عدد برای ایتالیا ۷۳،۶۱ دلار و ترکیه 
۱۴،۱۰ دلار بوده اســت. از آنجا که بیشترین 
سهم کفش های صادراتی چین به دنیا )حدود 
۴۲ درصد( بــا قیمــت ۳،۷۲ دلار متعلق به 
ردیف تعرفــه ای ۶۴۰۲ )کفش با رویه و زیره 
پلاستیکی( و ســهم این کشور در واردات به 
ایران حدود ۸۸ درصد اســت، می توان نتیجه 
گرفت کــه وزن اصلی کفش های وارداتی به 
ایران در ردیف متوسط قیمت های ۳،۷ دلاری 
و کمتر از ۴ دلار بوده اســت. به عبارت دیگر 
با توجه به ۲۶۵ میلیون دلار متوســط کفش 
وارداتی به ایران و متوســط آخرین قیمت در 
ســال ۲۰۱۸ که بالاترین رشــد قیمت را در 
هشت سال گذشته داشته، برآورد متوسط تعداد 
کفش های وارداتی به ایران حدود ۷۱ میلیون 
زوج می شود!.در این بررســی دامنه تغییرات 
قیمت صادراتی گروه های کفشی از پایین ترین 
قیمت تا بیشترین آن و وزن هر کدام از آنها در 
سبد صادراتی با توجه به ضریب اهمیت کشور 
چیــن در صادرات به ایــران حدود ۸۸ درصد 
در نظر گرفته شــده اســت.البته شاید برخی 
اعــلام کنند که کفش های وارداتی از ایتالیا و 
یا ترکیه با این قیمت نباید محاســبه شود. در 
پاسخ باید گفت ایتالیا با سهم حدود ۲ درصد 
و متوسط قیمت حدود ۵۷ دلار و ترکیه نیز با 

سهم ۷ درصد و متوسط قیمت کفش چرمی 
معــادل حدود ۱۴ دلار، اثر تعیین کننده ای در 
بالا رفتن متوسط قیمت کفش های وارداتی و 

کاهش تعداد کفش ها ندارند.
بررســی های بیشــتر در ارتباط بــا صادرات 
کفش های ترکیــه و ایتالیا به ایران نشــان 
می دهد الگوی صادرات ترکیه به کشورهای 
مختلــف جهان با الگوی صــادرات به ایران 
فرق اساســی دارد. حدود ۴۳ درصد صادرات 
کفش ترکیه در گروه کفش های با رویه چرمی 
است. ولی آمار صادرات ترکیه به ایران بیشتر 
در گروه قطعات کفش مانند زیره و پســتایی 
آمــاده و کفش های با رویه پارچــه ای بوده. 
همین بررســی در خصوص صادرات کفش 
ایتالیا نشــان می دهد که در ســال ۲۰۲۰ در 
مجموع رقم ناچیز حدود ۱۴ هزار زوج کفش 
با رویه چرم طبیعی به ایران صادر کرده است. 
حال پس از روشن شدن تعداد و حدود قیمت 
کفش هــای وارداتی در مقایســه با آمارهای 
جهانی، شــاید برخی از ســؤالات مقدمه این 

یادداشت برای مخاطبان روشن شده باشد.
چرا باید واردات این گروه از کفش هایی که از 
نظر رده بندی قیمت در دنیا معادل کفش هایی 
است که در قاره آفریقا وارد می شود و در ایران 
هم امکان تولید آن وجود دارد، در اولویت اول 
وارد کنندگان کفش به کشور باشد؟ اینکه این 
کفش ها با چه قیمت هایی در شــبکه توزیع 
به دســت مصرف کنندگان می رســد، و حق 
و حقوق دولت چگونه محاســبه خواهد شد، 

موضوع بحث این یادداشت نیست.
 شــاید وارد کننــدگان بفرمایند کــه واردات 
کفش هــای ارزان بــه نفع مردم کــم درآمد 
کشورمان است و ما به این وسیله به آنها خدمت 
می کنیم. ایا فکر کردنــد که هزینه اجتماعی 
توقــف خطوط تولید و بیکار شــدن نیروهای 

شاغل در این صنعت بر عهده کیست؟
* عضو هیات مدیره و دبیر کل جامعه صنعت 

کفش ایران

علی لشکری  
تحلیلگر سیاسی
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وزیر آموزش و پرورش دولت سیزدهم 
در شــهریورماه در وزارتخانه مســتقر 
برگزاری ســال  تا شــیوه  می شــود 
تحصیلی بعد را اجرایی کند و شــاید 
بهتر اســت اعلام شود سال تحصیلی 
بعد از آبان آغاز می شود. حدود یک ماه 
دیگر دولــت دوازدهم جای خود را به 
دولت ســیزدهم می دهد. باید حداقل 
یک ماهی را برای معرفی، گرفتن رأی 
اعتماد و استقرار وزرای دولت سیزدهم 
در نظــر گرفت. در خوشــبینانه ترین 
حالت اواخر شهریور ماه وزیر آموزش 
و پرورش دولت سیزدهم در ساختمان 
شــهید رجایی مســتقر می شود و این 
خــود بزرگترین چالــش پیش روی 
آموزش و پرورش در این روزهاســت. 
ســال تحصیلی جدید از مهرماه باید 
آغاز شود. این در حالی است که سال 
گذشته، ۱۵ شهریور سال تحصیلی آغاز 
شــد. این بازگشایی با اصرارهای وزیر 
آموزش و پرورش به وقوع پیوســت و 
با شکســت خوردن این طرح )عملًا 
کل ســال تحصیلی گذشــته مدارس 
در تعطیلی بودند و کلاس ها مجازی( 
دلیل شــروع ســال تحصیلی ۱۵ روز 
زودتر هم مشخص نشد و سودی که 
عاید آموزش و پرورش شــد و احتمالًا 
خسرانی که متوجه مردم شد! حالا هم 
مدتی است محســن حاجی میرزایی 
وزیــر آموزش و پــرورش در هر کجا 
سخنی می گوید از اصرار این وزارتخانه 
بر حضوری بودن آموزش ها در ســال 
آینده. همان حرف هایی که  تحصیلی 
طی دو ســال تحصیلی گذشته که از 
کرونا متأثر است، مدام مطرح بود. همه 
ذی نفعان آمــوزش و پرورش، متولیان 
و کارشناســان آموزشــی نیز از همان 
روزهای شیوع کرونا اعلام کردند که 
بچه ها ســر کلاس های  عدم حضور 
درس، دوری آنها از مدرسه، این میزان 
حضور بچه ها در خانه، حضور مداوم و 
بــی وقفه آنها در فضای مجازی و… 
نه تنها اولویت نیست بلکه آسیب های 
بیشــماری دارد اما در عمل هم تجربه 
شد که با وجود همه اینها اولیا و دانش 
آموزان و حتی معلمان شــرط سلامت 
را در این روزها نســبت به آموزش و 
تربیت در اولویت قرار داده اند که نشانه 
واضــح آن را در عــدم گلایه یا حتی 
مطالبه والدین برای بازگشایی مدارس 
می توان دید. این در حالی است که در 

اکثر کشــورهای دنیا تقریباً از آخرین 
مکان هایی که بــا پیک های کرونا به 
این  اســت.  مدارس  تعطیلی می روند 
تفاوت نگاه در عــدم اعتماد والدین و 
حتی معلمــان از رعایت پروتکل های 
بهداشــتی در مدارس و عدم شــفاف 
بودن میزان ناقل بودن بچه ها حکایت 
دارد و از ســوی دیگر نگرانی ها بابت 
ابتلای خانوادگی و عدم دسترســی به 
مراکز درمانی و بهداشتی و یا حتی این 
سوگیری اشتباه در مردم که مدرسه از 
پرخطرتر  و…  خانوادگی  محیط های 
است. باز از سوی دیگر واکسیناسیون 
در کشــور ما با کندی پیش می رود و 
علیرغم تاکید مسئولان بهداشتی برای 
واکسیناسیون معلمان تا پیش از شروع 
سال تحصیلی اما هنوز این مهم عمیاتی 
نشده اســت و حتی وزارتخانه آموزش 
و پرورش هیــچ اعلامی نکرده که آیا 
وزارت بهداشت لیستی از معلمان از این 
وزارتخانه گرفته اســت؟ اولویت بندی 
واکسیناسیون معلمان و ساز و کار آن 
مشخص شده است؟ آیا این وزارتخانه 
فقط در مقابل معلمان رسمی مسئولیت 
قبول می کند یا معلمان حق التدریس، 
معلمان نهضتی، سرباز معلم ها، معلمان 
خرید خدمات، معلمان بازنشسته و… 
نیز در این لیست هســتند؟ می دانیم 
که بار مهمی از آموزش در مدارس بر 
دوش معلمان رسمی به تنهایی نیست! 
از ســوی دیگر گرچه واکسیناســیون 
معلمان تأثیر مهمی در حضوری شدن 
آموزش هــا دارد اما بــرای آن بخش 
دیگر نگرانی هــا از جمله حضور تعداد 
زیــادی دانش آموز در کنــار هم و در 
ساعات زیاد چه تدابیری اندیشیده شده 
کــه خانواده ها از کرونا مصون بمانند؟ 
این ها پرسش های مهمی است که در 
کف جامعه وجــود دارد به طوری که 
این روزها اکثــر والدین برای ثبت نام 
که مراجعه می کنند مدارس می گویند 

احتمال زیاد حداقل در سه ماه اول سال 
تحصیلی آموزش ها مجازی خواهد بود! 
این تناقض ها در ســخنان مسئولان 
آموزش و پــرورش مبنی بر حضوری 
شدن آموزش ها در سال تحصیلی آینده 
و آنچه مردم در کف میدان عمل حس 
می کنند، بزرگ ترین آسیب را به اعتماد 
مردم می زند. در این میان مشــخص 
است که ریل گذاری برای هر آنچه در 
سال تحصیلی آینده در پیش است به 
عهده وزیر فعلی آموزش و پرورش اما 
اجرای آن بر دوش وزیر دولت سیزدهم 
اســت که همانطور که اشــاره شد در 
شهریورماه  در  حالت  خوش بینانه ترین 
مســتقر می شــود که فرصت ها برای 
از  اعــلام تصمیم ها  و  برنامه ریزی ها 

دست رفته است.
لزوم شفاف سازی در خصوص بازگشایی  ��

مدارس توسط دولت سیزدهم
شــاید اینجاســت که بایــد از رئیس 
جمهور دولت ســیزدهم خواســت به 
طور شــفاف درباره برخــی حوزه ها از 
جمله در بحث بازگشــایی مدارس که 
اهمیت فراوانی دارد، ســخن بگوید تا 
وزیر دولت دوازدهــم بداند در همان 
مســیر باید ریل گذاری صورت بگیرد 
یــا حداقل اعــلام شــود در این باره 
سخنی گفته نشود که با سیاست های 
دولت بعــد در تناقض قرار بگیرد. این 
موضوع از سردرگمی مردم پیشگیری 
می کند و همچنین دادن اطلاعات ضد 
و نقیض به مردم. چه بســا بهتر باشد 
امسال اعلام شود که سال تحصیلی از 
آبان ماه آغاز می شود تا دولت سیزدهم 
بتواند یک برنامه ریزی منسجمی برای 
سال تحصیلی داشته باشد. متأسفانه در 
این دورانی که در کرونا به سر می بریم 
گرچه آموزش و پــرورش تلاش کرد 
آموزش تعطیل نشــود اما اخبار خوبی 
از ترک تحصیــل کرده ها، عدم قوت 
دادن  رخ  و  مجــازی  آموزش هــای 

یادگیری واقعی در میان دانش آموزان 
و تجهیز زیرســاخت ها بــرای رعایت 
حداکثــری پروتکل ها بــرای آموزش 
حضوری به گوش نمی رسد. هنوز هم 
مدارس همان تجهیــزات و روندی را 
دارند که تا پیش از این داشتند و گویی 
خبر کرونا به گوش مدارس هم نرسیده 
و این را می شود از سر زدن به مدارس 
در روزهای ثبت نام فهمید! شاید حتی 
فرصت مهــر و آبان زمان خوبی برای 
مرور یادگیری ها در دوران کرونا باشد 
و زمانی برای بازگشت جدی بچه ها به 

چرخه آموزش پر قدرت تر!
واقعیت این اســت مدارس و معلمان 
بازگشایی مدارس آماده نیستند.  برای 
هنوز نمی دانیم تهیه ماسک به عهده 
والدین است یا مدارس. نمی دانیم برای 
زنگ های تفریح چه تمهیدی می توان 
به کار بست که بچه ها حداکثر فاصله 
اجتماعی را داشته باشند و مسئول این 
مراقبت ها دقیقاً کدام فرد در مدرســه 
اســت. هنوز نمی دانیم کاهش ساعت 
حضــور بچه ها در مدرســه معنی اش 
نیســت. هنوز  پروتکل هــا  رعایــت 
نمی دانیــم باید بچه هــا را زوج و فرد 
به مدارس بفرســتیم یا در ساعت های 
شیفتی! هنوز نمی دانیم در چه صورت 
مدارس باید تعطیل و در چه شرایطی 
باید بازگشایی شــوند. هنوز نمی دانیم 
آیا اقلیم در مدل بازگشــایی تأثیرگذار 
است یا نه. هنوز نمی دانیم آیا سرویس 
مدارس باید فعال باشند یا به کل باید 
آنها را تعطیل کنیم تا اولیا بچه ها را به 

مدرسه ببرند.
هنوز نمی دانیم حمل و نقل عمومی در 
شرایط بازگشایی مدارس باید چگونه در 
خدمت دانش آموزان با شد. هنوز ساز و 
کاری نداریم که دقیق بگوید اگر کرونا 
تداوم داشت از لحظه خروج دانش آموز 
از منزل تا رســیدنش به مدرسه کدام 
مسئول، چه مســئول یتی دارد. هنوز 
بچه ها به خوبی آمــوزش ندیده اند تا 
در قبال رعایت پروتکل های بهداشتی 
مسئولیت پذیر باشند. هنوز هم نگاه به 
دانش آموزان در تمام سطوح تحصیلی 
یکسان است و به طور کلی هنوز نگاه 
آموزش و پرورشی ها و والدین صفر و 
صدی اســت!این در حالی است که به 
واقعیت می توان دریافت ما هیچ گاه به 
دوران آموزش پیش از تجربه گسترده 
آموزش مجازی بازنخواهیم گشــت و 
مدل تأثیرگذاری این آموزش ها بر مدل 
آموزش و پرورش پسا کرونا مشخص 

نیست.

نگاه روز

خدااااااای من!

 شــاید از عوارض بالا رفتن سن است که خیلی با 
احتیاط و دقت بیشــتری نسبت به اتفاقات پیرامونم 
حرف می زنم و می نویســم. همــان چیزی که در 
شــور و شر جوانی اســمش را برای عملکرد مشابه 
دیگران گذاشــته بودم »محافظه کاری!« شاید هم 
عبرت گرفتن از خطاهای خودم و درک ارزشمندی 
نام های  که  دوســتان  برخی  خطاپوشــی.برخلاف 
قدیمی را دوســت دارند و دل مشغول نوستالژی اند، 
معتقدم آینده از آن همین جوان هایی اســت که تازه 
وارد رســانه شــده اند و طبعاً به خاطر تجربه کم و 
شتاب زیاد برای دیده شدن مرتکب اشتباه می شوند.

گزارشــگران فوتبــال تلویزیون در ایــران پرتعداد 
نیستند. از نســلی که من فوتبال را با صدای آن ها 
دیده ام، بهرام شفیع جان به جان آفرین تسلیم کرد، 
عباس بهروان، اســکندر کوتــی، جهانگیر کوثری، 
مجید وارث و کیومرث صالح نیا رســماً کنار رفته اند، 
عادل فردوسی پور و مزدک میرزایی از لیست خارج 
شده اند، جواد خیابانی، پیمان یوسفی، سرهنگ علیفر 
و محمد سیانکی به نســل باتجربه ها تعلق دارند و 
جوان هایی مثل محمدرضا احمدی، علیرضا دهقانی 
و فرشــاد محمدی مرام هم کارشان را پیش می برند 
ولی نســل تازه از راه رســیده ای که پر هیاهوترین 
آن ها عباس قانع اســت سبک خودش را دارد و راه 
خودش را می رود.اولین بار خیلی ها او را با بریده های 
گزارش هایش در اینستاگرام شناختند. با جملات تازه 
و ترکیباتــی مثل: بوم بوم! خداااااای من! وای خونه 
خراب شــون کرد رفت! وای وای وای! ... متفاوت 
بود، لحن صدای خوبی داشت، اطلاعات فوتبالی اش 
به روز بود و مثل برخی از گزارشــگران جوان دیگر 
ســعی نمی کرد ادای عادل فردوسی پور را در بیاورد. 
از یزد آمده بود اما خیلی زود در تلویزیون بازی های 
بزرگ را گــزارش کرد و این انگار آغاز دردســرها 
بود. گزارش یک بــازی ۹۰ دقیقه ای با یک گزیده 
یک دقیقه ای در اینستاگرام تفاوت فاحش داشت و 
بسیاری بر او خرده گرفتند که گزارشش آمیزه ای از 
اغراق غیرضروری، هیجان کاذب، تکرار جملات و 

ترکیبات کلیشه ای شده و فریادهای نابجاست.
عباس قانع ��

  بســیاری از نقدها و تعابیر البته غیرقابل انتشــار و 
شاید زیادی بی رحمانه اســت اما برخی از نقدها را 
اتفاقاً اهل رسانه و خوره های قدیمی فوتبال عنوان 
می کنند. کسانی که هم با صدای مجید وارث فوتبال 
دیده اند و هم از فرشــاد محمدی مرام با تحسین یاد 
می کنند. نمی شود گفت که همه دارند خطا می کنند 
یا پای غرض و مرض شــخصی در میان است.البته 
که او هواداران خــودش را دارد و احتمالًا می گویند 
گزارشــگری یک موضوع سلیقه ای است و ما اتفاقاً 
این ســبک خودمانی را بیشتر دوست داریم چون به 
ادبیات خودمان نزدیکتر است. نسل جدید حق دارد 
گزارشــگرهای مورد علاقه خودش را داشته باشد، 
همانطور که وقتــی ما از عادل فردوســی پور تازه 
به میــدان آمده خوش مان می آمــد قدیمی ترهایی 
بودند که می گفتند دایره لغــات زیادی ندارد، بیش 
از حد تندتند حرف می زنــد، اطلاعات غیرضروری 
می دهد، جویده جویده حرف می زند و ... ما هم قبول 
نمی کردیم.در جریان مسابقات یورو ۲۰۲۰ بسیاری 
در توئیتر نوشــتند که موقع گزارش های عباس قانع 
ترجیح می دهند صدای تلویزیون را قطع کنند. اتفاق 
خوبی نیســت. او به عنوان یک جوان ۳۲ ساله که 
در حوزه مدیریت ورزش تحصیل کرده اســت و راه 
درازی در پیش دارد بد نیست نگاهی به نقدها بیندازد 
و خــودش را تقویت و ایرادهایــش را اصلاح کند. 
آینده از آن نسل اوست و به عنوان یک بیننده مثل 
بســیاری دیگر دوست دارم وقتی قبل از شروع یک 
بازی نام او را به عنوان گزارشگر می بینم، خوشحال 
باشــیم که لــذت مضاعفی در پیش اســت وگرنه 
لجبازی با مخاطب و بی اعتنایی به بیننده در عصری 
که شــبکه های اجتماعی در ســودهی ذهنی افکار 
عمومی بســیار موثرند معمولًا راه به جایی نمی برد 
و هزینه های بیهوده بر جا می گذارد.به شــخصه از 
اینکه مدیران تلویزیون در اجرا و گزارشگری فضا را 
به جوانترها می دهند-به ویژه در برنامه های ورزشی 
که نیازمند انرژی بالاست- خوشحالم، لازم است از 
این نســل حمایت شود و حتی اگر خطایی می کنند 
پشت شان را خالی نکنند اما نادیده گرفتن مخاطب- 
همان بیننده عزیزی که مدام گفته می شود- صدمه 
به تلویزیون اســت به ویژه وقتی که رقیبان دیگری 
وجود دارند و بیننده می تواند همان مســابقه فوتبال 
را با صدای گزارشگر تاجیکستانی و افغانستانی هم 
بشنود.  فوتبال هنوز هم بزرگترین سرگرمی ایرانیان 
اســت و به جای لجاجت با هم یا تخریب یکدیگر 
بد نیست به ســمتی برویم که لذت بیشتری از آن 
ببریم وگرنه بساط مچ گیری و دیدن خطای دیگران 

و چشم بستن بر عیب خود همیشه پهن است.

گزارش

کاهش ظرفیت تولید اکسیژن 
با قطعی های مکرر برق

خطر کمبود اکسیژن بیخ گوش 
بیماران کرونایی

رئیس اتحادیه کشــوری گازهای طبی و صنعتی با 
بیان اینکه به طور کلی در فصل تابســتان ظرفیت 
تولید اکســیژن حدود ۱۵ درصــد کاهش می یابد، 
گفت: قطعی برق شــش ساعته در روزهای گذشته 
نیز باعث شد تولید حداقل ۱۰ ساعت عقب بیفتد و 
تولید اکســیژن  تقریبا نصف شد که در شرایط موج 
پنجم تداوم این وضعیت ممکن اســت ما را وادار به 

واردات اکسیژن کند.
پیکان کلانتری در گفت وگو با ایســنا،  با گلایه از 
قطعی مکرر برق در روزهای اخیر گفت: قطعی برق 
بر میزان ظرفیت تولید اکســیژن تاثیر گذاشته و با 
کاهش تولید در روزهای اخیر مواجه هستیم.  عمده 
مصرف تولید اکسیژن با برق است و زمانی که برق 
قطع  می شــود، زمان بیشتری لازم است تا موتور 
دستگاه های اکسیژن ساز فعال شود و به همین دلیل 

زمان کمتری برای تولید داریم.
به گفته وی در حال حاضر با شروع موج پنجم شیوع 
کرونا و افزایش دو برابری تقاضا برای اکســیژن، به 
علت قطع برق میزان تولید کاهش یافته اســت و 
ادامــه این روند مراکز درمانی را با مشــکل کمبود 
اکسیژن روبه رو خواهد کرد.کلانتری از قطع شش 
ســاعته برق در روز گذشــته خبر داد و گفت: عملا 
نصف روز گذشته تولید متوقف و بیش از ۱۰ ساعت 
کار تعطیل شد. چراکه دمای اکسیژن مایع که مافوق 
سرد اســت با محیط تبادل و کاهش پیدا می کرد و 
بیش از یک ساعت بعد از قطعی برق  طول می کشد 
دمای یخچال ها به قبل از قطعی برق برسد. علاوه 
بر این به طور کلی در فصل تابستان تولید گازهای 
طبی به دلیل گرمــای هوا ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش 
پیدا می کند. ۱۰ ســاعت توقف تولیــد نیز خود به 
معنای کاهش ۴۰ درصدی تولید است. بنابراین  در 
مجموع در این شــرایط تولید گازهای طبی نصف 
خواهد شــد.از طرف دیگر به گفته این تولیدکننده 
دستگاه ها نیز از تولید برق آسیب می بینند و از چرخه 

تولید خارج می شوند.
تنها گزینه واردات ترکیه خواهد بود ��

وی با بیان اینکه شــنیده ها حاکی از این است که 
موج پنجم شــدیدتر از موج قبلی اســت، تصریح 
کرد: در صورت ادامه این وضعیت باید فکری برای 
واردات اکسیژن کنیم. اما کشورهای اطراف شامل 
افغانستان، پاکســتان، عراق و آذربایجان خود دچار 

مشکل هستند  و تنها گزینه ترکیه خواهد بود.
کارخانجات تولید اکسیژن را شناسایی کنید ��

کلانتــری با تاکید بــر اینکه باید هرچه ســریعتر 
راهکاری برای این مساله دیده شو، گفت: اداره برق 
مناطقی که کارخانه های تولید اکسیژن فعال هستند 
را شناســایی کند تا خاموشــی ها در این مناطق به 
حداقل برســد و با اطلاع قبلی باشد.رئیس اتحادیه 
کشــوری گازهای طبی و صنعتــی اظهار کرد: این 
مشــکل تنها برای کارخانجات تهران نیست بلکه 
کارنجات فعال در اســتان های دیگر مانند، فارس، 
خوزستان، اصفهان و … نیز تماس های زیادی در 
خصوص کاهش تولید به دلیل قطعی برق داشتند  و 
لازم است تا اداره برق در شرایط این روزهای تشدید 
بیماری کرونا و افزایش مراجعین به بیمارســتان ها 
همــکاری لازم را با کارخانجات تولیدی اکســیژن 

داشته باشد تا شاهد معظل کمبود اکسیژن نباشیم.
مسئولان پاسخگو باشند ��

وی با بیان اینکه در شهرســتان ها که دسترســی 
راحت تر است توانستند با رایزنی خاموشی را محدود 
یا بــا برنامه ریــزی مدیریت کننــد، تصریح کرد: 
مســئولان با دیدن این مصاحبه ها هم هیچ اقدامی 
انجام نمی دهند. ما درخواست داریم مسئولان برق 

پاسخ دهند و فکری  به حال این وضعیت کنند.

نحوه بازگشایی مدارس چالش جدی دولت بعد

سال تحصیلی آینده در هاله ای ابهام!

از طرف دیگر، شــرایط سیاســی کشــور هم به کام ما 
غربگرایان طبقۀ متوسط جدید نیست. در انتخابات اخیر، 
اکثریت ما از رأی دادن به کاندیدایی که می خواســت 
زیر میز بزند و عاقبت دور میز نشست، پرهیز کردیم و 
کســانی هم که گنجشــک را با قناری اشتباه گرفتند، 

مغلوب آرای باطله شدند.
در هر صورت، انتخابات اخیر به غربگرایان وطنی حالی 
کرد که شما کاره ای در این مملکت نیستید و بهتر است 
یک گوشه بنشینید و نان و ماستتان را بخورید و حرف 
زیــادی نزنید که عصر بیســت ســالۀ تاثیرگذاری و 
دردســرآفرینی شــماها از طریق صندوق رأی، سپری 

شده است.
اشکالی هم ندارد. کار جهان همیشه بر وفق مراد آدمیزاد 
نمی گــردد. به قول کارل مارکس: »انســان ها تاریخ 
خودشان را می سازند، اما نه چنانکه می خواهند.« ما هم 
بــا رأی دادن بــه خاتمی و موســوی و روحانی )و البته 
نمایندگان مجلس ششــم و مجلس دهم که ســخت 
بی خاصیت از آب درآمد( تاریخ خودمان را ساختیم، اما 

نه چنانکه می خواستیم.
کســانی هم که باب مشــارکت سیاسی ما را بسته اند، 
مشغول تاریخ ســازی اند؛ اگرچه ممکن است نهایتاً از 
آنچه ســاخته اند سخت پشیمان شوند! هر ساختمانی، 

دلخواه از آب درنمی آید. تاریخ، تا بوده چنین بوده.
اما این غربگرایان وطنی دقیقاً چه کسانی اند؟ واقعیت 
این اســت که این افراد اکثریت مردم شهرهای بزرگ 
ایراننــد. به یک معنا، اکثریت مردم ایرانند. غربگرایی 
آن ها را از سبک زندگی شان می توان دریافت. البته این 
غربگرایی به معنای فرونهادن همۀ مولفه های دینی و 
ســنتی جامعۀ ایران نیســت. در یکی دو دهۀ گذشته، 
چیزی به نام "منطق زندگی" در ایران ســر بر آورده 
است که ربط عمیقی به سکولاریسم و لیبرالیسم دارد.

منطــق زندگــی به جدی گرفتن "دنیا" و "فردیت" و 
"لــذت" مرتبط اســت. هم از ایــن رو در ایران امروز، 

علیرغــم همــۀ نارضایتی هــای موجــود، کســی 
اسلحه به دســت نمی شود برای ایجاد تغییرات سیاسی. 
ایــن کارهــا، کار چریک ها و انقلابیون اواخر دهۀ ۵۰ و 
اوایل دهۀ ۶۰ بود. چریک، هر چه داشته باشد، منطق 
زندگی ندارد. انقلابی هم، اگر قلابی نباشد، مثل چریک 
جان بر کف است. اما اکثریت مردم ایران امروزه دیگر 
علاقــه ای به این قهرمان بازی ها ندارند. خوش ندارند 

برای ساختن تاریخ، بکشند یا کشته شوند.
اکثریت مردم آشــکارا شبیه حاج سعید قاسمی نیستند 
که سال هاست با عصبانیتِ انقلابی اش مشغول تهدید 
این و آن اســت و اخیراً هم مردم را تهدید کرد که اگر 
جرات دارید، به خیابان بیایید. شــبیه حســن عباسی و 
رفقایش هم نیســتند. این آقایان، خوب یا بد، مفید یا 
نامفید، از جنس اکثریت مردم ایران نیســتند. ایرانی ها 
در طول تاریخ میانه رو بوده اند و همین خصلتشان مایۀ 
دوام ایــران و ایرانــی در درازنــای تاریخ پرتهاجم این 
سرزمین بوده است. تندروها، به لحاظ فرهنگی و روانی، 
سرشت ایرانی ندارند.همه می دانند که اکثریت ایرانیان 
در حوزۀ خصوصی شان، متفاوت از تصویری هستند که 
این تندروها از "انسان ایرانی امروز" ترسیم می کنند. 
موزیکی که مردم گوش می دهند، فیلمی که می بینند، 
رقص و شادی شان در مهمانی ها و عروسی ها و جشن 
تولدها، حتی تیپ و پوشــش و ظاهرشــان شبیه سعید 
جلیلی و سعید قاسمی و سعید امامی نیست. این واقعیت 
را هر توریســتی که چند صباحی در ایران ســر می کند، 

به راحتی درمی یابد. اما وقتی بنا بر نفی و انکار واقعیت 
باشــد، حتی اگر مقیم این کشــور هم باشی، این آفتاب 

فاش را نمی بینی.
از اصل سخن دور نیفتیم. سخن بر سر این بود که کرونا 
در کشــور بیداد می کند و غربگرایان وطنی هم که از 
سال ۷۶ تا سال ۹۶ مشارکت چشمگیری در انتخابات 
داشــتند، از شــرایط موجود عمیقــاً ناراضی اند. ضمناً 
اکثریتشــان خوش ندارند در خیابان ها کشته شوند. در 
چنین شــرایطی چه می توان کرد جز اینکه انســان در 
خلوت خودش معنایی برای بودنش بیابد و بکوشد که 

از زندگی اش لذت ببرد؟
آدم سیاســت زده، اگر اوضاع سیاســی را خوش نداشته 
باشد، دچار افسردگی یا رادیکالیسم می شود. اما کسی 
که به سیاســت بیش از حد ضریب نمی دهد، آن قدر 
پختگی دارد که بداند در بدترین شــرایط سیاســی هم 

می توان از زندگی لذت برد.
این روزها می توان بیشتر کتاب خواند و بیشتر فیلم دید 
و بیشتر فکر کرد. خوشبختانه جام ملت های اروپا هم 
در حال برگزاری است و میلیون ها فوتبالدوست ایرانی 
می توانند دل به تماشای این تورنمنت تماشایی بدهند. 
به زودی المپیک هم از راه می رسد. اگر کمی بیشتر به 
دور و برمان نگاه کنیم، هزار و یک چیز وجود دارد برای 
لــذت بــردن. اما جدا از لذت زندگی، باب نیکوکاری یا 
عمل صالح هم همیشه باز است. ۹ میلیون نفر در تهران 
زندگی می کنند که دست کم نیمی از این افراد دستشان 
به دهنشان می رسد. چرا این چهارونیم میلیون نفر در 
شــرایط بحرانی کنونی، به مردم سیستان و بلوچستان 
کمــک مالی نکنند برای کاهش قربانیان کرونا در این 
استان محروم و - به لحاظ استراتژیک - فراموش شده؟

کودکان کار و انبوه تهی دستانی که در جنوب و اطراف 
تهران و در اســتان های محروم ایران زندگی می کنند، 
مصائب زندگی شــان می تواند دســتاویزی باشد برای 
افزایش انســانیتِ اقشــار مرفه و نســبتاً مرفه جامعه. 
دســتگیری از افتادگان، حتی در اوج ناامیدی سیاسی 
هم میســر اســت. ناکارآمدی "سیســتم" را "افراد" 
حتی المقدور می توانند جبران کنند. تا دریای تاریخ، فردا 

چگونه تموج کند.

 غربگرایان 
وطنی، مأیوس 

نشوید!
 موج پنجم کرونا در حالی در کشــور سر 
بر آورده است که ایران بیش از هر کشور 
دیگری در دنیا، واکسن کرونا ساخته است! 
اینکه این همه واکســن به چه کار مردم 
می آیــد، ســوالی اســت کــه جوابش 
ناپیداســت، ولی احتمالًا در کنار کاسبان 
تحریم، با پدیده ای به نام کاسبان واکسن 
هم مواجهیم که این همه واکسن ساز در 

این سرزمین مظلوم قد علم کرده اند.
وقتی هفت هشــت نوع واکسن داخلی 
ســاخته شــده ولــی کرونا با ســرعت 
سرسام آوری در حال درنوردیدن کشور از 
جنوب تا شمال است، منطقاً باید گفت که 
واکسن داخلی تا به حال دردی از دردهای 
ملت را دوا نکرده است. پس چرا واکسن 
خارجی چنانکه باید در دسترس نیست؟ 
شاید چون اگر واکسن خارجی به میزان 
بالا خریداری شــود، کسی سراغ واکسن 

داخلی نمی رود.
جــواب فــوق، بدبینانه اســت. جواب 
خوش بینانــه این اســت که مــا در اثر 
تحریم های آمریکای ناچیز، نمی توانیم 
واکســن خارجی به مقدار کافی بخریم. 
رفقایمان در چین و روســیه هم چنانکه 
باید هوای ما را ندارند. لاجرم اوضاع همین 
اســت که هست. باید صبر کنیم انواع و 
اقسام واکسن های وطنی و بومی، به تولید 
انبوه برســند بلکه بعد از عبور موج پنجم 

کرونا، موج ششمی در کار نباشد.

هومان دوراندیش
روزنامه نگار

آزاده سهرابی
روزنامه نگار

احسان محمدی
روزنامه نگار
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حوادث

خبرخوان

خودکشی مرد تهرانی 
بعد از قتل زن صیغه ای

مرد جوان پس از یک ســال و نیم زندگی 
با زن صیغه ای دست به قتل او زد و سپس 

خودکشی کرد.
زن صیغه ای پس از جدایی از شــوهرش 
ازدواج کــرد. زن صیغــه ای یک ســال و 
نیم با مرد جــوان زندگی کرد تا اینکه زن 
صیغه ای بــا تیراندازی دســت به قتل او 
زد. مرد جــوان بعد از قتل زن صیغه ای به 
خواهرش زنگ زد و با اعتراف به قتل زن 

صیغه ای دست به خودکشی زد.
شامگاه دوشنبه مرد جوانی در منطقه شهدا 
بــه خواهرش زنگ می زنــد و در حالیکه 
صدایش می لرزید و غم در صدایش شنیده 
می شــد به خواهرش گفت که زنش را با 
شــلیک گلوله در خانه شان به قتل رسانده 

است.
زن جوان با شنیدن حرفهای برادرش شوکه 
شــده بود و این در حالی بود که برادر ۴۲ 
ساله پس از اعتراف به قتل همسر موقتش 
ادعا کرد که قصد دارد خودکشــی کند و 
در همین لحظه صدای شلیک گلوله ای به 
گوش رســید و دیگر صدایی از مرد جوان 

به گوش نرسید.
زن جوان که نگران سرنوشت برادرش بود 
خیلی زود به همسرش که بیرون خانه بود 
زنگ زد و از او خواست برای کمک برادر و 
همسر موقتش برادرش به خانه آنها برود.

داماد خانواده همــراه پلیس و تیم امدادی 
اورژانس به جلوی در خانه مرد ۴۲ ســاله 
رســیدند و وقتی وارد خانه شدند با جسد 
خونین زن ۴۰ ســاله روبرو شــدند و این 
در حالــی بود که مرد جوان که دســت به 
خودکشــی زده بود هنوز نفس می کشید و 
خیلی زود این مرد برای نجات از مرگ به 

بیمارستان منتقل شد.
تلاش پزشــکان برای نجــات جان مرد 
جوان ادامه داشــت تا اینکه صبح روز سه 
شــنبه این مرد به خاطر شلیک به خودش 
روی تخت بیمارســتان به کام مرگ فرو 

رفت.
ماموران در تحقیقات میدانی پی بردند که 
مرد جوان که ۲ فرزند دارد پس از جدایی 
همسرش  برعهده  را  فرزندانش  سرپرستی 
قرار داده و یک ســال و نیــم قبل با زن 
جوان که او نیز ۲ فرزند داشته و فرزندانش 
در کنار شوهر سابقش است آشنا شده و با 
هم زندگی مشترکی را آغاز کرده اند و بعد 
از یک ســال و نیم زندگی مشترک، مرد 
جوان همســر موقتش را به قتل رسانده و 

سپس دست به خودکشی زده است.
بنا بر این گزارش، تحقیقات پلیسی در این 
پرونده جنایی در پلیس آگاهی تهران ادامه 

دارد.

خبرخوان

فرجام تلخ یک لایی کشی

اقدام راننده پژو ۲۰۶ در دســتکاری و مخدوشی 
ارقــام پلاک خــودرو بمنظور لایی کشــی در 
بزرگراه شــیخ فضــل الله باعث بــروز حادثه و 

مصدوم شدن دو نفر شد.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور فاتب 
در ســاعت ۰۰: ۱۹ نیمه شــب سه شنبه در پی 
رصد دوربین های کنترل ترافیک از محدوده های 
معابر پایتخت مبنی بر یک فقره برخورد شــدید 
ســواری ۲۰۶ با ســواری پژو، بلافاصله گشت 
تصادفات منطقه ۲۷ پلیس راهور فاتب به همراه 

نیروهای امدادی به محل حادثه حاضر شدند.
با حضــور ماموران در محل و در بررســی های 
اولیه مشخص شد که یک دستگاه سواری ۲۰۶ 
پس از آنکه اقدام به دســتکاری در ارقام پلاک 
وســیله نقلیه خود می نماید در مســیر غرب به 
شــرق شــیخ فضل الله نوری انتهای پل جناح، 
شــروع به حرکات نمایشی و لایی کشی در این 
محدوده کرده و با سرعت سرسام آوری حرکت 

می کند.
پس از گذشــت دقایقی راننــده این ۲۰۶ بعلت 
عدم توانایی در کنترل وســیله نقلیه ناشــی از 
تخطی از ســرعت مقرره با یک دستگاه سواری 
پــژو که در همان محدوده در حال تردد بوده به 

شدت برخورد می نماید.
با حضــور نیروهای امدادی و اورژانس در محل 
حادثه دو نفر از سرنشــینان این خودروها توسط 
نیروهــای اورژانس بــه مراکز درمانــی منتقل 

گردیدند.ش
راننــده ۲۰۶ بمنظور عدم شناســایی خودوری 
خود توسط دوربین ها و پلیس اقدام به مخدوش 
کردن پلاک وســیله خود کرده بود که دقایقی 
بعد و در این تصادف شــدید خسارات زیادی به 

بار آورده و در نهایت متوقف گردید.
طبق قانون مخدوش نمــودن پلاک جرم تلقی 
می گردد و این مخدوشی و پوشش پلاک ها که 
توسط معدود رانندگانی صورت می گیرد از چشم 
پلیــس و دوربین های کنتــرل ترافیک در رصد 
معابــر دور نخواهد ماند. وی به رانندگان توصیه 
کرد که به هیچ عنوان در ســطح معابر اقدام به 
لایی کشــی و حرکات مخاطــره آمیز ننموده و 

جان خود ودیگران را به خطر نیاندازند.

پــاره ای گمانه ها طــی روزهای اخیر 
خبــر از وجود اقدام هایــی برای وارد 
از طریق مبادی  کردن واکسن کرونا 
از چمدان دارد.  با استفاده  فرودگاهی 
آن طور هم کــه پاره ای گزارش های 
منتشر شده در رسانه ها نشان می دهد 
بازار غیر رســمی فروش واکسن های 
خارجی در کشورمان از مدتی پیش راه 
با قیمت های  افتاده و فروش واکسن 
نجومی همزمان با کمبود واکســن و 
کُندی روند واکسیناســیون در کشور 

رونقی به خود گرفته است.
امــا پیگیری ها برای راســتی آزمایی 
آنچه کــه این روزها دربــاره قاچاق 
چمدانــی واکســن دهان بــه دهان 
می چرخد به این نقطه ختم شــد که 
دریابد پلیس ناجا با داشــتن مرکز و 
قرارگاه فضای مجازی به موضوعاتی 
که حساســیت های زیادی را به وجود 

بیاورند قطعاً رسیدگی خواهد کرد.

در همه جای دنیا هرکسی که اندکی 
مطالعه داشته باشد می داند که واکسن 
کرونا باید تحت شرایط خاصی حمل 
شود. چون این واکسن به وجود دمای 
خاص و تجهیزات ویژه برای نگهداری 

نیــاز دارد. نمی توان این واکســن را 
کیلویی داخل چمدان گذاشــت و به 
مقصد رساند. برای هیچ نوع واکسنی 

نمی توان اینگونه عمل کرد.
امکان حمل واکســن بــدون رعایت 

پروتکل هــا وجود نــدارد. چون الان 
حتی واکسن برکت که ساخت داخل 
محسوب می شود در دمای دو تا هفت 
درجــه باید نگهداری شــود. پس در 
چنین شرایطی اینکه افرادی بخواهند 
واکســن را در دمای بیست درجه در 
هواپیما داخل چمــدان بگذارند و به 

داخل کشور بیاورند امکانپذیر نیست.
از آنجایی هم که شنیده می شود این 
روزها عــده ای از شــهروندان برای 
دریافت واکســن به کشور ارمنستان 
ســفر می کنند بروز شــایعات درباره 
وارد کردن واکســن از طریق مبادی 
فرودگاهی به کشــور چیزی نیســت 
که بتوان به راحتــی از کنارش عبور 
اینکه عــده ای به دنبال  کرد. خاصه 
سوء اســتفاده از این مســاله هستند 
که واکســن مورد اســتفاده در کشور 
تأیید وزارت بهداشت  ارمنستان مورد 

کشورمان هم قرار گرفته است.

قاچاق واکسن از مبادی فرودگاهی؟!

قاچاق چمدانی واکسن

آگهی تغییرات شرکت یگانه محصول آریا با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت ۳۰۶۷۳۱ و شناســه ملی ۱۰۱۰۳۴۲۹۰۷۷ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مــورخ ۱۱/۰۳/۱۴۰۰ تصمیمات ذیل اتخاذ 
شــد : آقای بهرام شــکوری کدملی ۲۷۵۴۵۵۹۶۳۹ با پرداخت مبلغی 
به صندوق شرکت ســهم الشرکه خود را به میزان ۱۱۰۰۰۰۰۰۰ ریال 
افزایش داد. خانم فاطمه ثنایی اعم کدملی با پرداخت مبلغی به صندوق 
شرکت سهم الشــرکه خود را به میزان ۹۰۰۰۰۰۰۰ ریال افزایش داد. 
سرمایه شرکت از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال به مبلغ ۲۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال 
افزایش و ماده مربوطه اساسنامه بنحو مذکور اصلاح گردید. لیست شرکا 
پس از افزایش ســرمایه : آقای بهرام شکوری کدملی ۲۷۵۴۵۵۹۶۳۹ 
دارای ۱۱۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه خانم فاطمه ثنایی اعلم کدملی 

۰۰۷۷۹۹۹۹۳۲ دارای ۹۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه
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آگهی تغییرات شــرکت تعاونی گســترش ســازه دلوار افزار به شماره 
ثبت ۴۳۳۲۷۱ و شناســه ملی ۱۰۳۲۰۸۳۹۰۵۸ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومــی عادی بطور فوق العاده مــورخ ۲۷/۰۳/۱۳۹۸و مجوز 
شــماره ۸۸۰۹۴/۱۵/۹۹۲مورخ ۲۵/۵/۱۳۹۹ اداره کل تعاون کار و رفاه 
اجتماعی اســتان تهران تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : فرشته قربانی به 
شــماره ملی ۰۰۵۹۲۴۷۶۵۷ به عنوان عضو اصلی هیئت مدیره و ایرج 

قربانی به شــماره ملی ۰۰۵۱۹۶۸۶۱۴ به عنــوان عضو اصلی هیئت 
مدیره و محمد قربانی به شــماره ملی ۰۰۱۳۲۸۹۲۲۵ به عنوان عضو 
اصلی هیئت مدیره و اشــرف قربانی به شماره ملی ۰۰۵۲۰۷۱۰۶۵ به 
عنوان عضو علی البدل هیئت مدیره و علیرضا شمشــاد مهر به شماره 
ملی ۰۰۶۸۳۶۱۹۹۸ به عنوان عضو علی البدل هیئت مدیره برای مدت 

سه سال انتخاب گردیدند . 
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 آگهی تغییرات شرکت حمل ونقل بین المللی روا با مسئولیت محدود به 
شماره ثبت ۶۷۹۱ و شناسه ملی ۱۰۱۰۰۳۱۴۶۴۵ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مــورخ ۰۵/۱۲/۱۳۹۹ و مجوز شــماره ۹۴۳۴/۱۱ مورخ 
۲۶/۲/۱۴۰۰ اداره کل راهــداری وحمل ونقل جاده ای اســتان تهران 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : محل شرکت در واحد ثبتی تهران به آدرس 
اســتان تهران ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر تهران، محله 
خلیج فارس شــمالی ، خیابان امیر حسین فردی )فربت( ، خیابان خلیج 
فارس ، پلاک ۱۵۳ ، طبقه ســوم ، واحد ۵ کد پستی :۱۳۷۸۶۳۶۹۸۱ 

تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید.
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 آگهی تغییرات شرکت فرایند تجهیز خاور شرکت با مسئولیت محدود 
به شــماره ثبت ۳۸۱۳۲۷ و شناســه ملی ۱۰۳۲۰۳۲۱۲۸۲ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۲۱/۱۱/۱۳۹۹ 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : افراد ذیل به ســمت اعضاء هیئت مدیره 
برای مــدت نامحدود انتخاب شــدند: بابک صنعتی به شــماره ملی 
۰۰۶۱۷۳۵۱۵۹ به ســمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره و سید علی 
رضوی به شــماره ملی ۰۰۶۶۳۱۳۹۱۰ به ســمت رئیس هیئت مدیره 
تعیین گردیده اســت . کلیه اســناد و اوراق بهادار و تعهد آور شرکت از 
قبیل چک-ســفته-برات-قراردادها و عقود اســلامی و اوراق عادی و 
اداری با امضاء مدیر عامل منفردا همراه با مهر شرکت معتبر می باشد . 
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 آگهی تغییرات شــرکت تجارت آرمان باســتان با مســئولیت محدود 
به شــماره ثبت ۳۹۴۷۳۵ و شناســه ملی ۱۰۳۲۰۴۴۹۷۶۲ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۹/۱۱/۱۳۹۹ تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد : تعداد اعضای هیئت مدیره ۲ الی ۱۰ نفر می باشد و 
ماده مربوطه در اساســنامه اصلاح گردید به موجب ســند صلح شماره 
۸۴۴۵۵ مورخ ۲۸/۱۲/۱۳۹۹ دفتر اســناد رسمی شــماره ۷۶۵ تهران 
عبداله نجفی به شــماره ملی ۰۰۴۶۳۷۲۰۶۷ کلیه ســهم الشرکه خود 
را به مبلغ ۱۴۰۰۰۰۰۰۰ ریال به ســید فرهاد کهبدی به شــماره ملی 

۰۰۴۳۲۳۸۰۴۱ واگذار و از ردیف شرکاء خارج گردید لیست شرکاء پس 
از نقل و انتقال به شرح ذیل می باشد : علیرضا کاغذیان به شماره ملی 
۰۰۵۳۵۲۴۰۵۵ دارای مبلغ ۶۸۶۰۰۰۰۰۰۰ ریال سید فرهاد کهبدی به 

شماره ملی ۰۰۴۳۲۳۸۰۴۱ دارای مبلغ ۱۴۰۰۰۰۰۰۰ ریال 
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 آگهــی تغییرات شــرکت فرایند تجهیز خاور شــرکت با مســئولیت 
محدود به شــماره ثبت ۳۸۱۳۲۷ و شناســه ملی ۱۰۳۲۰۳۲۱۲۸۲ به 
اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۹/۱۱/۱۳۹۹ 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : آقای علیرضا شیرخورشــیدی به شــماره 
ملی ۰۰۶۸۴۹۰۵۲۶ با دریافت مبلغ ۱.۱۹۸.۰۰۰.۰۰۰ ریال از صندوق 
شرکت معادل کلیه سهم الشرکه خود، از شرکت خارج گردید در نتیجه 
سرمایه شرکت از مبلغ ۳.۶۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به مبلغ ۲.۴۰۲.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال کاهش یافت و ماده مربوطه در اساســنامه اصلاح شــد. لیســت 
صاحبان ســهم الشــرکه بعد از کاهش به شــرح ذیل می باشد: بابک 
صنعتی به شــماره ملی ۰۰۶۱۷۳۵۱۵۹مبلــغ ۱.۲۰۴.۰۰۰.۰۰۰ ریال . 
سید علی رضوی به شماره ملی ۰۰۶۶۳۱۳۹۱۰ مبلغ ۱.۱۹۸.۰۰۰.۰۰۰ 

ریال 
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با ورود بــه پیک پنجم کرونــا که به دلتا 
معروف شده اســت سازمان بهشت زهرای 
تهــران در حالــت آماده بــاش کامل قرار 
گرفت و کارکنان این ســازمان که در طی 
۱۷ ماه گذشته درکنار کادر درمان در صف 
اول مبــارزه با کرونا قرار داشــته اند برای 
پنجمین بار در ۵۱۰ روز گذشته وارد شرایط 

ویژه و بحرانی شدند.
سعید خال مدیرعامل سازمان بهشت زهرا 
)س( با اعلام ایــن مطلب که پیک مرگ 
کرونایی شهر تهران به شدت رو به افزایش 
است و در حالت شــیب تند رو به بالا قرار 
دارد، گفت: ســازمان بهشــت زهرا )س( 
تهران برای پنجمین بار در ۱۷ ماه گذشته 
آرایــش بحرانی به خــود گرفته و در آماده 
باش کامل قرار دارد و این درحالی است که 

در هفته های گذشته در شرایط خطی و بین 
اعداد ۳۰ تا ۳۵ ثابت بودیم، اما در روزهای 
گذشــته عدد متوفیان کرونایــی تهران با 

افزایش چشمگیر همراه بوده است.
وی افزود: در حالی که از امروز در شهرهای 
قرمز به ویــژه تهران کارکنــان نهادها و 

دستگاه های دولتی و غیر دولتی در شرایط 
دارنــد، جهادگران خاموش  قرار  دورکاری 
سازمان بهشــت زهرا )س( با برنامه ریزی 
در شــرایط بحرانــی به صورت دو و ســه 
شــیفت کاری و با رعایت بالاترین سطح 
پروتکل های بهداشتی به تکریم شهروندان 
و خدمات رســانی شایســته بــه مراجعین 

می پردازند.
مدیرعامل ســازمان بهشت زهرا )س( تنها 
راه مقابلــه با کرونا را رعایــت پروتکل ها 
و فاصله اجتماعی عنوان و از شــهروندان 
مسئولان  توصیه های  به  کرد  درخواســت 
توجــه کرده و بــا زدن ماســک و رعایت 
پروتکل هــا از ســلامت خــود و دیگران 
محافظت کنند تا بتوانیم به یاری پروردگار 

از پیچ کرونا دلتا عبور کنیم.

 بهشت زهرا 
دوباره آرایش 
بحرانی گرفت

مردان نقابدار برای رسیدن به ثروت مرد کارخانه 
دار را ربودند. دو کارمند اخراجی با گروگان گرفتن 
رئیس کارخانه قصد داشــتند ۳۰ میلیارد تومان 
پول به جیب بزنند. متهمان دو حسابرس کارخانه 
بودند که ۶ ماه پیش به دلیل اعتیاد اخراج شــده 
بودند. مــردان کینه جو در تهــران وقتی متوجه 
شــدند حجت ۷۰ میلیارد تومان فــرار مالیاتی 
دارد، تصمیم گرفتند که این ســناریوی خشن را 
اجرایی کنند. با ۶ همدست دیگرشان این نقشه 
ســیاه را طراحی کردند و سکانس های وحشت 
به راه انداختند.این باند ۸ عضو داشــت. مردانی 
که با گرفتن ۳۰ میلیارد تومان از مرد کارخانه دار 
قصد داشتند زندگی شــان را تغییر دهند. ۴ مرد 
نقش اجرایی را در این پرونده داشــتند و ۴ مرد 
دیگر نقش پشــتیبانی که طراح این ســناریوی 
وحشتناک بودند. بیســت وچهارم خرداد بود که 

نقشه گروگانگیری را کلید زدند.
نقشه سیاه برای ربودن مرد کارخانه دار

دو کارمنــد اخراجی تصور می کردند با افشــای 
این فرار میلیــاردی اداره مالیات پاداش  بزرگی 

نصیب شان خواهد کرد.   سناریوی گروگانگیری   
به همراه ۶ عضو دیگر گروه طراحی شد.  حکم 
جلب جعلی ساختند، با همان حکم به دفتر رئیس 
رفتند، پشت نقاب یک مأمور مخفی شدند و ادعا 

کردند که مأمور هستند و حکم جلب دارند.
رئیس کارخانه را ســوار خودرو ۲۰۷ کردند، ۳۰ 
میلیارد در ازای سکوت خواستند و تهدید کردند 
که اگر آقای رئیس همکاری نکند، اداره مالیات 
حتما در جریان قرار خواهد گرفت. مردان تبهکار 
در آخر حجــت را در خیابان رها کردند و رفتند؛ 
اما تهدیداتشــان پایانی نداشت. یک سیمکارت 
خارجی تهیه کرده و تهدیدهایشان را در فضای 
مجازی ادامــه دادند. همزمان بــا ربایش آقای 
رئیس، کارمندان کارخانه پلیس را در جریان قرار 

دادند.
تحقیقات خیلی زود نشان داد که پشت پرده این 
گروگانگیری محمد و سعید نقش دارند؛ همان دو 
کارمند اخراجی کارخانه. پیش از اینکه حجت آزاد 
شود، پلیس دو سرکرده این باند را دستگیر کرد.   

سرکرده باند از طراحی تا اجرای نقشه می گوید.

 چرا رئیس کارخانه را گروگان گرفتید؟
سال ها در کارخانه کارهای مالی را انجام می دادم؛ 
اما یک روز حجت رئیــس کارخانه آب پاکی را 
روی دســتم ریخت و مرا اخراج کرد. علت هم 
اعتیادم بود. همزمان با اخراج من ســعید هم که 
اعتیاد داشت، اخراج شد. تمام وجودم انتقام شده 

بود.
از آنجا که می دانســتم ۷۰ میلیــارد تومان فرار 
مالیاتی دارد، می خواســتم رسوایش کنم. اصلا 
نقشــه آدم ربایی در کار نبود؛ امــا ناگهان ورق 
برگشت. تنها می خواستیم با ترفندی نصف این 
پول را که گمــان می کردیم اداره مالیات پاداش 

خواهد داد، بگیریم.
نقشه را چطور اجرا کردید؟

روز بیست وچهارم خرداد ۴ عضو باند وارد شرکت 
شــدند و به بهانه اینکه مأمور اطلاعات هستند 
و برگه جلب دارند حجت را ســوار خودرو کردند. 
او را تهدید کردنــد که باید نصف پول را به آنها 
بدهد اما پلیس در این گیرودار خبردار شد و ما را 

دستگیر کرد.

  ربودن 
کارخانه دار 

تهرانی توسط 
مردان نقابدار
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سلامت

خبرخوان

امبر هرد با روش ساروگیت 
بچه دار شد

امبر هرد بازیگر مشهور و سرشناس هالیوود از تولد 
دخترش خبر داد. امبر که والد این دخترک کوچولو 
است وقتی سال گذشــته فهمید که توانایی باردار 
شــدن ندارد با استفاده از ســاروگیت بچه دار شده 
است و می گوید که خیلی مهم است که زنانی که 
با مشکلات نازایی دست و پنجه نرم می کنند بدانند 
تنها نیســتند و برای حمایت از زنان نحوه بچه دار 
شــدنش رو به صورت عمومی اعلام کرده است؛ 
دخترک به یاد مادر امبر، اپریل که پارســال فوت 
شــده، نام فرزندش را اپریل گذاشــت و نام و یاد 

مادربزرگش رو جاودان کرد.
بــه بهانه این خبر قصد داریم تا با شــما رو با این 

روش بارداری بیشتر آشنا کنیم، با ما همراه باشید.
رحم جایگزین یا رحم اجاره ای چیست؟ ��

گاهــی برخی از بانوان به دلیل مشــکلاتی که در 
ســاختار رحم شــان وجود دارد یا به دلیل بیماری 
یــا جراحی رحم خود را از دســت داده اند و امکان 
بارداری در آن ها وجود ندارد از رحم جایگزین برای 
بچه دار شدن استفاده می کنند. یعنی با وجود اینکه 
تخمک سالم توســط خانم تولید می شود و همسر 
نیز اسپرم سالم دارد، ولی به دلیل عدم وجود رحم 
یا مشکلاتی در ساختار رحم، امکان بارداری وجود 
ندارد. با اســتفاده از تکنولوژی لقاح خارج رحمی یا 
آی وی اف زوج هــا می توانند جنینی را که حاصل 
از لقاح خارج رحمی تخمک و اســپرم خودشان در 
محیط آزمایشگاه است، به رحم خانم دیگری منتقل 
کننــد. این مادر در اصطلاح مادر جایگزین یا رحم 
جایگزین نامیده می شود. سالهاست که این تجارت 
در ایــران رونق گرفته و رحم جایگزین نام حقوقی 
است که بر آن گذاشته اند. در این روش زن صاحب 
رحم، جنیــن را در رحم خود حمــل می کند و بر 
مبنای توافقی که از قبل صورت گرفته است، تعهد 
می نمایــد که پس از طی دوران بارداری و زایمان، 

نوزاد حاصل را به زوجین نابارور تحویل دهد.
شرایط رحم اجاره ای چیست؟ ��

در این روش، ژنتیک جنین مربوط به پدر و مادرش 
اســت، ولی خانم دیگری مراحل بــارداری را طی 
می کند و به اصطلاح مادر بیولوژیکی نوزاد اســت. 
بعد از اینکه تخمک از زوجین گرفته شد، در محیط 
آزمایشگاه لقاح صورت می گیرد. سپس جنین بسیار 
کوچکی که چنــد میلیمتر و به اندازه چند ســلول 
کوچک است، به رحم خانم دیگری که صاحب رحم 
جایگزین )Surrogate Mother( است منتقل و وی 
متعهد می شود که مراحل باروری و نگهداری جنین 
را به مدت نه ماه طی کند، مراقب ســلامت جنین 
باشد و بعد از اتمام بارداری و زایمان، نوزاد را به زوج 

صاحبان گامت ها )پدر و مادر ژنتیکی( تحویل دهد.
دلایلی که منجر به استفاده از این روش می شود ��

عدم وجود رحم در زن، چــه این نقص مادرزادی 
بوده و چه ثانویه و به دلیل بیماری باشد، ابتلای زن 
به بیماری هایی از قبیل سرطان یا بیماری های قلبی 
که بارداری زن را با خطر مواجه می ســازد، ابتلای 
زوج به ســقط های مکرر که منجر به ناباروری و 
توقف خود به خودی حاملگی گردیده اســت، عدم 
موفقیت در تکرار درمان نابــاروری به روش لقاح 
خارج رحمی. در این حالت به دلایل ناشناخته رحم 
توانایی باروری یا حفظ و نگهداری جنین را تا پایان 

دوران حاملگی نخواهد داشت.
زوج های متقاضی از چه نظر ارزیابی می شوند؟ ��

زوج هایی که متقاضی اســتفاده از رحم جایگزین 
هستند، پس از تأیید این موضوع از نظر متخصصان، 
در رونــد این درمــان قرار می گیرند. لازم اســت 
که زوج از نظر قوانین مربوط به اســتفاده از رحم 
جایگزین، ابعاد حقوقی و اجتماعی آن توجیه شوند. 
همچنین بایــد زوج از نظر روحی و روانی آمادگی 
لازم را برای اســتفاده از این درمان داشته باشند. 
مشاوره و ارزیابی ها از یک زوج تا زوج دیگر متفاوت 
است و این روند ممکن اســت برای برخی بسیار 
طولانی شود. معمولًا متخصص پزشکی اجتماعی 
زوج ها را از جهات مختلف ارزیابی می کند. برخی از 

این موارد شامل:
وضعیت زوج از نظر فرهنگی و اقتصادی ��

چگونگی ارتباط زوج با هم و بررسی مواردی مثل 
ثبات و انســجام خانواده، ســابقه ازدواج فامیلی و 

طلاق
داشتن فرزند یا فرزند خوانده

سابقه کیفری
براساس سیاست های هر کشوری ممکن است این 
موارد در تصمیم گیری نهایی برای انجام شــدن 
یا نشــدن این درمان تاثیرگذار باشد. همچنین در 
این جلسات زوج ها با مراحل ارزیابی سلامت شان، 
حدود زمانی که برای انجام این روش لازم اســت، 
مراحل تحریک تخمک گذاری، گرفتن اسپرم، لقاح 
آزمایشگاهی و عوارض آنها، احتمال توقف درمان 
در هر مرحله بنا به صلاح دید تیم پزشکی و شانس 

موفقیت این روش آشنا می شوند.

خبرخوان

اشتباهاتی که رگ های پا را 
واریسی می کند

پاها از حیاتی ترین اعضای بدن انســان هستند که 
قلب دوم نامیده می شوند، بنابراین سلامت پاها از 
اهمیت فراوانی برخوردار است. متاسفانه بسیاری از 
ما روزانه کارهایی را انجام می دهیم که به سلامت 
و رگهای پاها آســیب میزند اما متوجه این عادات 
خطرناک برای سلامت پا نیستیم و هرگز فکر نمی 
کنیم ممکن اســت با انجام این عادات به سلامتی 

پاهایمان آسیب بزنیم.
اصلاح و شیو نامناسب پاها ��

اگر عادت دارید، با عجله پاهای خود را اصلاح کنید، 
بریدن تصادفی پاها ممکن اســت باعث سوختگی 
آزار دهنده ای شود و همچنین بر رگهایی که مستعد 
خونریزی هســتند، تأثیر بگذارد. بیشتر خانم ها زیر 
دوش آب گرم ایــن کار را انجام می دهند و وقتی 
به طور اتفاقی پاها را بــا تیغ می برند، گرما باعث 
شدت خونریزی آنها می شود، پس برای جلوگیری 
از این امر، تیغ هایی را که مخصوص خشکی پوست 

طراحی شده اند، انتخاب کنید.
لایه برداری نکردن ��

اگرچه لایه برداری پا از واریس جلوگیری نمی کند، 
اما ماساژ دادن پاها هنگام استفاده از محصول قطعاً 
می تواند جریان خون را تحریک کند و اجازه نمی 
دهد رگ های »تنبل« شوند. گردش خون بهتر به 
سرعت تولید کلاژن کمک می کند و پاهای شما را 

برای مدت طولانی تری صاف نگه می دارد.
دویدن نامناسب ��

فعالیت قطعاً می تواند بــه جلوگیری از ایجاد رگ 
های واریســی کمک کند ، اما برخی از تمرینات با 
گذشــت زمان منجر به بروز این بیماری می شوند. 
در حالی که دویدن نامناسب باعث رگهای واریسی 
نمی شــود اما محیطی را برای ایجاد این شــرایط 
نگران کننده ایجاد می کند. هنگام دویدن، افزایش 
حجم خون ممکن است به رگها آسیب برساند و در 

نهایت گردش خون از طریق پاها را دشوارتر کند.
استفاده از برس خشک ��

احتمالًا دیده اید که چقدر ماســاژ با برس خشک را 
تبلیغ می کنند، اگرچه در برخی موارد اســتفاده از 
برس های خشک مزایایی به همراه دارد، اما استفاده 
بیش از حد و خیلی شدید از این برس ها می تواند 
آسیب بیشتری به رگ ها وارد کند زیرا ممکن است 
موی زبر آن برش های ریزی روی پوســت ایجاد 
کند و این به نوبه خود باعث آســیب پذیری رگها 

در برابر خونریزی خود به خود و عفونت می شود.
مصرف بالای شکر ��

شکر با بالا رفتن فشار خون می تواند به رگها آسیب 
برساند، همچنین باعث ایجاد التهاب در رگ های 
خونی می شــود و پمپاژ مناسب خون را برای آنها 
دشوارتر می ســازد و باعث گشاد شدن و برآمدگی 

رگ ها می شود.
خوابیدن روی کمر ��

درســت اســت که خوابیدن روی کمر می تواند به 
جلوگیــری از چین و چروک صورت کمک کند، اما 
اگر رگ های واریســی رنج می برید، حالت خوبی 
برای خوابیدن نیســت و بهتر است به پهلوی چپ 
بخوابید زیرا فشــار را از بزرگترین رگ بدن که در 
سمت راســت قرار دارد ، کاهش می دهد و این با 
کمک به افزایش گردش خــون از تجمع خون در 

رگ ها جلوگیری می کند.
استفاده از کمربند ��

اگر مستعد واریس هستید، ممکن است بخواهید در 
برخی از انتخاب های خود تجدید نظر کنید. لباس 
های تنگ ممکن اســت از نظر شما خوب به نظر 
برسند، اما گردش خون را محدود می کنند و جریان 
خون را از پاها به بقیه بدن دشوار می سازد پس به 
جای اســتفاده از کمربند یا شلوار جین تنگ، لباس 

های گشاد تر را انتخاب کنید.
ایستادن طولانی مدت ��

ایستادن در یک نقطه ساعت های طولانی ممکن 
اســت باعث ایجاد واریس شود. سعی کنید بجای 
ماندن در یک مکان ، قدم بزنید تا به شما در بهبود 
کمک شود. ایســتادن در یک نقطه برای ساعات 
طولانی باعث ایجاد فشار ناخواسته بر رگها و جمع 
شدن خون در آنها می شود و این امر باعث ضعیف 

شدن دیواره رگها و آسیب بیشتر می شود.

اگر یــک دوش آب داغ اولین چیزی 
اســت که هر روز صبــح، بعد از بیدار 
شــدن از خواب تمایل داریــد انجام 
دهید، شــما تنهــا نیســتید. اما چرا 
همیشــه زمان خستگی ها با این جمله 
مواجه می شویم: “یک دوش آب گرم 
بگیر تا سرحال بشی“، و کمتر راجع به 
فواید دوش گرفتن با آب سرد صحبت 

می شود؟
بعضــی از ما عادت داریــم که به زیر 
دوش آب سرد برویم و بعضی دیگر از 
احساس ســبکی خاصی که زیر دوش 
آب گرم تجربه می کنیم لذت می بریم. 
البته بســیاری از ما به صورت غریزی 
احســاس می کنیم که دوش آب سرد 
می توانــد تنش و اســترس ما را کم 
کند. شــاید به همین دلیل اســت که 
به محض دیدن دوستی که عصبی یا 
خسته است، اکثر ما دوش آب سرد را 

برای او تجویز می کنیم.
تأثیر دوش آب سرد بر جسم و روح ��

در حال حاضر در حال ســپری کردن 
با  و  گرمترین روزهای ســال هستیم 
توجه به قطعی گســترده و مکرر برق 
و نبود کولر و وســایل سرمایشی که 
باعث تعریق بیشــتر بدن می شود، نیاز 
به دوش گرفتن در روز بیشــتر شــده 
اســت. در روزهای گرم مخصوصاً در 
تابســتان دوش گرفتن با آب خنک و 
سرد بسیار لذت بخش است و در این 
میان حمام آب سرد فوایدی نیز برای 
بدن و سلامتی ما دارد. در این مطلب 
چند مورد از فواید دوش آب سرد را با 

هم می خوانیم.
کمک به کاهش وزن ��

اســتفاده از دوش آب سرد می تواند به 
کاهش وزن اضافه بــدن کمک کند. 
دوش آب ســرد چربی قهــوه ای در 
بــدن را فعال می کند کــه برای گرم 
کردن بدن مورد اســتفاده قرار گرفته 
و می تواند به کاهش وزن کمک کند.

با افزایش فعالیــت این چربی، کالری 
بیشــتری برای گرم نگه داشتن بدن 
سوزانده می شــود. نتایج یک پژوهش 
نشــان داد که دمای ســرد نسبت به 
دمای عــادی می تواند چربی قهوه ای 

را ۱۵ برابر بیشتر فعال کند.
بهبود شرایط سیستم ایمنی ��

مطالعــه ای که توســط دانشــمندان 
انگلیســی انجام شد، نشــان داد که 

استحمام با آب سرد به صورت منظم 
تســریع آهنگ متابولیــک و افزایش 
تعداد گلبول های سفید که با بیماری ها 

مبارزه می کنند را به همراه دارد.
گردش خون بهتر ��

بهبود گردش خون به معنای سلامت 
قلبی عروقی است.  بهتر دستگاه  کلی 
یکی از فواید دوش آب ســرد کمک 
به گردش خون بهتر است. استفاده از 
آب ســرد برای دوش گرفتن افزایش 
جریان خون با هدف گرم نگه داشتن 

اندام های بدن را در پی دارد.
تخلیه سیستم لنفاوی ��

دوش آب ســرد بــه تقویــت فعالیت 
لنفاوی که وظیفه خروج مواد  سیستم 
زائد از سلول ها را بر عهده دارد، کمک 
می کند. بر همین اساس، خطر ابتلا به 

عفونت ها کاهش می یابد.
بهبود انعطاف پذیری احساسی ��

نتایج یک مطالعه نشان داد که دوش 
آب ســرد می توانــد به توســعه یک 
سیســتم عصبی که انعطــاف پذیری 
بیشــتری نســبت به اســترس دارد، 
کمک کند. دوش آب ســرد به عنوان 
عاملی برای شکل گیری یک استرس 
اکســیداتیو محــدود و کوچک عمل 
می کند که این اقدام با گذشــت زمان 
به مغــز چگونگی آمــاده کردن خود 

برای مقابله با استرس را می آموزد.
کاهش استرس ��

همانگونه که مغــز چگونگی مقابله با 
موقعیت های استرس زا را فرا می گیرد، 
دوش آب ســرد می توانــد به کاهش 
سطوح اســید اوریک و تقویت سطوح 
گلوتاتیــون در خون کمــک کند که 
می توانــد به کاهش اســترس کمک 

کند.
کاهش احتمال ابتلا به افسردگی ��

علائــم  می توانــد  ســرد  آب  دوش 
افسردگی را با تحریک بخشی در مغز 
نورآدرنالین ترشح می کند، کاهش  که 
دهد. نور آدرنالین یک ماده شــیمیایی 

مؤثر در کاهش افسردگی است.
افزایش سطوح تستوسترون ��

برای مــردان، حتی مقدار اندکی گرما 
می توانــد بر DNA، RNA، و ســنتز 
باشــد.  تاثیرگذار  بیضه ها  در  پروتئین 
نتایــج یک مطالعه نشــان داد که ۱۵ 
دقیقه افزایش گرما در بیضه به کاهش 
چشمگیر در سطوح تستوسترون منجر 
شــود، که می تواند چرایــی معکوس 
شــدن این اثر به واسطه دماهای سرد 

را توضیح دهد.
بهبود باروری ��

دوش آب سرد می تواند تعداد اسپرم ها 
را افزایــش داده و بــاروری را بهبود 
ببخشــد. به گفته پژوهشــگران، این 
می توانــد آثار حمام هــای داغ که به 
عنوان یک عامل ضد بارداری در نظر 

گرفته می شود را معکوس کند.
طــی یک مطالعه، مردانی که به مدت 
سه هفته یک روز در میان نیم ساعت 
را در حمام داغ ســپری می کردند، با 
ناباروری برای شش ماه مواجه شدند.

ریکاوری سریع تر ماهیچه ها ��
مطالعه ای در ســال ۲۰۰۹ نشان داد 
که حمام یخ پس از تمرینات ورزشــی 
بهبود بخشیده  را  شدید، گردش خون 
و بــه دفع مقداری از اســید لاکتیک 
جمع شــده در بدن کمک می کند که 
می تواند روند ریکاوری بدن را تسریع 

کند.

بهبود شرایط پوست و مو ��
دوش آب ســرد نه تنها برای سلامت 
انســان را مفید اســت، بلکه می تواند 
ظاهر بهتری نیز به انسان ببخشد. آب 
سرد می تواند به کاهش خطر از دست 
دادن بیش از حــد چربی های طبیعی 

پوست و مو کمک کند.
همچنین، آب ســرد می تواند به ظاهر 
درخشان مو و تقویت پوست سر کمک 

کند.
بهبود کیفیت خواب ��

یک حمام یــخ ۱۰ دقیقه ای می تواند 
کمک شــایانی به خواب خوب شبانه 
شــما کند. دوش آب ســرد می تواند 
اثری آرامش بخش داشته باشد که به 
خواب رفتن راحــت و تجربه خواب با 

کیفیت را ممکن می سازد.
محدویت ها وخطرهای دوش آب سرد ��

دوش آب ســرد یک درمان جادویی 
برای هر بیماری و شــرایطی نیست. 
ایــن روش درمانی باید به عنوان یک 
درمــان کمک کننــده در کنار درمان 
اصلی باشد، نه به عنوان جایگزین آن.

اگــر بیمار هســتید و بــه تازگی از 
بیمارســتان ترخیص شــده اید، یا هر 
شــرایط دیگری که سیســتم ایمنی 
شــما را تضعیف کــرده دارید، برای 
امتحان کردن دوش آب ســرد کمی 

تعلل کنید.
نحوه انجام دوش آب سرد ��

در انتهای یک دوش عادی، به آرامی 
شروع به کم کردن درجه حرارت آب 

کنید.
آب را بــه اندازه ای ســرد کنید که با 
ایستادن زیر آن، احساس ناخوشایندی 
بکنید، ســپس ۲ تــا ۳ دقیقه زیر آن 

بمانید.
نفــس عمیــق کشــیدن می تواند به 
کاهش احســاس ناخوشایندی که در 

ذهن شماست کمک کند.
دفعه بعد که می خواهید دوش آب سرد 
را امتحان کنید، آب را کمی سردتر از 

دفعه قبل کنید.
سعی کنید این بار ۱ تا ۲ دقیقه بیشتر 

در آب سردتر بمانید.
پس از اینکه ۷ تــا ۱۰ بار این کار را 
دادید، متوجه خواهید شــد که  انجام 
حتی هنگام دوش معمولی هم دوست 
دارید، با آب با دمای ســردتری دوش 

بگیرید!

فواید شگفت انگیز دوش آب سرد در روزهای گرم

تأثیر دوش آب سرد بر جسم و روح

شــواهد و مدارک حاکی از آن است که 
قلبمان  برای  اســت  مصرف شیر ممکن 

هم خوب باشد.
بر اساس پژوهشی که به تازگی در نشریه 
بین المللی Obesity منتشر شده، کسانی 
که به طور مرتب شــیر مصرف می کردند 
سطح کلســترول آن ها پایین تر و احتمال 
ابتــلا به بیماری های قلبی در آن ها کمتر 

شده بود.
انگلیس،   ِ ریدینگ  دانشگاه های  محققان 
اســترالیای جنوبــی و آکلنــدِ  نیوزلنــد 
به حدود  مربــوط  داده های  بررســی  به 
۲ میلیــون فــرد بزرگســال در انگلیس 

پرداختند.
برای شناســایی  از علم ژنتیک  محققان 
کســانی کمــک گرفتند که عــادت به 
مصرف شــیر دارند. آن ها متوجه شــدند 
کســانی کــه از ایــن تفــاوت ژنتیکی 
برخوردار بودند که به هضم لاکتوز درون 
شــیر کمک می کند، احتمال مصرف شیر 
در آن ها بالاتر بود. محققان با اســتفاده 
از ایــن اطلاعات و تحقیقــات مربوط به 
مصرف شیر، به بررســی ارتباط احتمالی 
میان مصرف شــیر با مسائل پزشکی ای 

همچون خطر بروز بیماری پرداختند.
آن ها پی بردند کســانی که شیر مصرف 
می کردند معمولًا شــاخص تــوده بدنی 
بیشتری داشتند اما سطح کلسترول مفید 
و مضرشــان پایین تر بــود. خطر ابتلا به 
بیماری هــای قلبی عروقــی هم در این 

افراد ۱۴ درصد کمتر بود.
تحقیــق دیگری می گوید ممکن اســت 

میان مصرف چربی اشباع شده و افزایش 
وجود  ارتبــاط  قلبی  بیماری هــای  خطر 
داشــته باشــد. اما از قرار معلوم ارتباطی 
میان مصرف شــیر، که چربی اشباع شده 
زیادی دارد، و خطر بروز بیماری همچون 
دیگر مواد غذایی پرچرب مانند گوشــت 

قرمز، وجود ندارد.
ایــن یافته ها حاکی از آن اســت که اگر 
می خواهید رژیم غذایی ای داشــته باشید 
کــه برای ســلامت قلبتان مفید باشــد، 

مصرف شیر ایرادی نخواهد داشت.
دانشــمندان مــی گوینــد ایــن تحقیق 
نشــان می دهد مصرف شیر مشکل قابل 
توجهی به لحــاظ خطر بروز بیماری های 
قلبی عروقی ایجــاد نمی کند، گرچه این 
اندک شاخص  افزایش  باعث  نوشــیدنی 
تــوده بدنی و چربی بدن در میان مصرف 

کنندگانش شده بود.
به گفته محققــان، این پژوهش می گوید 
هنوز مشخص نیســت که آیا این چربی 

موجود در مواد لبنی اســت که در کاهش 
سطح کلسترول خون نقش دارد یا عاملی 

ناشناخته در این نوشیدنی.
توضیح  یــک  گویند  مــی  دانشــمندان 
دراینباره شــاید این باشــد که کلسیم و 
لاکتوز فــراوان موجود در شــیر احتمالًا 
نحوه سوخت و ســاز چربی ها در بدن را 
تغییــر می دهند. علاوه بــر این، ممکن 
اســت به این دلیل باشد که مصرف شیر 
بر روی باکتری هایی کــه درون روده ها 
زندگی می کنند اثر می گذارد و همین امر 
نحوه پردازش کلسترول را تغییر می دهد. 
نقــش دقیق مصرف  بهتر  بــرای درک 
شــیر در خطر بروز بیماری به تحقیقات 

بیشتری نیاز است.
کارشناســان فعــلًا مــی گویند شــیر و 
محصــولات لبنی به دلیل دارا بودن مواد 
غذایی مهمی همچون پروتئین و کلسیم 
می توانند جزئی از یک رژیم غذایی سالم 

باشند.

کاهش 
خطر ابتلا به 
بیماری های 

قلبی با مصرف 
منظم شیر

گلریز برهمند
روزنامه نگار
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خواندنی

خبرخوان

کشف ۴ سیاره سرگردان جدید 
توسط تلسکوپ کپلر

چهار ســیاره سرگردان جدید در فضا کشف شدند. 
این سیارات به دور هیچ ستاره ای نمی چرخند و به 

همین دلیل سیارات سرگردان نامیده می شوند.
 بــه نقل از فیــز، این تحقیقات بــه رهبری لین 
مک دونالد )Iain McDonald( از دانشگاه منچستر 
در بریتانیا انجام شــد و در آن داده های جمع آوری 
شده توسط تلسکوپ کپلر ناسا در سال ۲۰۱۶ مورد 
اســتفاده قرار گرفت. کپلر طی مأموریت دو ماهه 
خود، در هر ۳۰ دقیقه میلیون ها ستاره در نزدیکی 
مرکز کهکشــان راه شــیری را برای یافتن پدیده 
نادر ریزهمگرایی گرانشی رصد کرد. ریزهمگرایی 
گرانشــی یکی از پیشروترین تکنیک های رصدی 
برای کشف ویژگی های لنزگرانشی از ستاره تا سی 
ارات فراخورشــیدی است که با آن می توان اجرام 
نجومی را، مســتقل از نوری کــه از آن ها تابیده 
می شود، شناسایی کرد. محققان ۲۷ سیگنال کوتاه 
مدت ریزهمگرایی یافتند که بیشــتر آن ها پیش از 
این رصد شــده بودند. با این حال چهار ســیگنال 
جدید در میان آن ها وجود داشــت که کوتاه ترین 
ســیگنال های دریافت شــده بودند. این پدیده ها 
با ســیگنال های طولانی که حاکی از وجود یک 
ستاره اســت، همراه نبودند به همین دلیل به نظر 
می رسد سیگنال های دریافت شده از سوی سیارات 
ســرگردان باشــند که ابتدا در نزدیکی یک ستاره 
میزبان شــکل گرفته اند و سپس از آن جدا شدند. 
انیشــتین نیز این پدیده را ۸۵ سال قبل در نظریه 
نسبیت عام خود توضیح داده است. تلسکوپ کپلر 
برای یافتن ســیارات به وسیله پدیده ریزهمگرایی 
طراحی نشده اســت این بدان معناست که باید از 
روش های جدید کاهش داده برای یافتن سیگنال ها 

در مجموع داده های این تلسکوپ استفاده کرد.
ایمــون کرینــز )Eamonn Kerins( یکــی از 
نویسندگان این مقاله از دانشگاه منچستر می گوید: 
تلســکوپ کپلر کاری را انجــام داد که برای آن 
طراحی نشــده بود و اکنون بایــد ماموریت های 
دیگری بــرای یافتن چنین ســیگنال هایی انجام 
شود. سیگنال هایی که انیشتین نیز تصور می کرد 

مشاهده آن ها محال است.

انجام موفق آزمون عملیات پروازی 
بالن مخابراتی بام ۵۰

آزمــون عملیات پروازی بالــن مخابراتی بام ۵۰ در 
سایت کاوش پژوهشــگاه فضایی ایران با موفقیت 
انجام شد.  دکتر حسین صمیمی، رییس پژوهشگاه 
فضایی ایــران با اعــلام خبر فوق اظهــار کرد: با 
توجه به تفاهم نامه منعقد شــده با شرکت ارتباطات 
زیرســاخت در خصوص خدمات مشاوره و همکاری 
در زمینه بالن مخابراتی، پس از ســاخت سامانه های 
مربوطه، دوره آموزش نظری و عملی آشنایی و بهره 
برداری از سامانه برای کارشناسان شرکت ارتباطات 
زیرساخت برگزار شد و پس از آن، با اخذ مجوزهای 
لازم از مراجــع ذی صلاح، عملیات پــروازی بالن 
مخابراتی بام ۵۰ در سایت کاوش پژوهشگاه فضایی 
ایران مطابق با توافقات صــورت گرفته و با نظارت 
نمایندگان شرکت ارتباطات زیرساخت در دستور کار 
قرار گرفت. دکتر صمیمی در خصوص مراحل انجام 
آزمون عملیات پروازی تشــریح کــرد: پس از آماده 
سازی ســایت، انتقال تجهیزات و استقرار سامانه ها؛ 
ســامانه آماده عملیات شــد و از صبح روز سیزدهم 
تیرماه، عملیات پروازی ســامانه شــامل راه اندازی 
سکوی بالن، شارژ بالن و استقرار بر روی سکو، پرواز 
آزمایشــی، پرواز بدون محموله و بررســی عملکرد 
ســامانه، تکرار فرایند صعود و فرود بالن و استقرار بر 
روی ســکو، راه اندازی محموله مخابراتی بهینه شده 
۴G-LTE، نصب محمولــه مخابراتی بر روی بالن، 
پرواز با محموله مخابراتی و ارائه خدمات داده بر پایه 
تکنولوژی LTE و بررسی عملکرد آن، انجام مداومت 
پروازی در آســمان و بررســی اثر ارتفاع محموله بر 
سطح پوشــش دهی، ارائه خدمات WiFi با پشتیبانی 
محموله بالن به کاربران نقاط تحت یا زیر اســتقرار 
ســامانه بالن، آشــنایی با راه اندازی و بررسی کیفی 
آن تــا پانزدهم تیر ماه به طول انجامید و با موفقیت 
انجام شــد. وی افــزود: مراحل پایــان فاز عملیات 
پروازی، دشــارژ گاز هلیوم توسط دستگاه ریکاوری 
و جمع آوری ســامانه نیز در حال انجام است. رییس 
پژوهشــگاه فضایی ایران خاطر نشــان کرد: در این 
 ۴G-LTE عملیات، برای اولین بار محموله مخابراتی
با جرم کمتر از ۴۰ کیلوگرم و قابلیت پوشــش دهی 
شعاعی ۱۰ کیلومتر زیربالن و ارائه خدمات به ۱۰۰۰ 
کاربر فعال، عملیاتی شد و با موفقیت به بهره برداری 
رسید. به نقل از پژوهشگاه فضایی ایران، این عملیات 
با حضور همکاران تیم پروژه و یازده نفر از کارشناسان 
و مدیران شرکت ارتباطات زیرساخت صورت گرفت 

و در تمامی موارد آموزش های لازم ارائه شد.

خبرخوان

پوست مصنوعی جایگزینی برای 
تست حیوانی

دانشــمندان در کلینیک پوست UKJ در آلمان در 
حال ســاخت مدل هایی از پوست مصنوعی دارای 
عفونت هســتند که می تواننــد در آینده جایگزین 

مناسبی برای تست حیوانی باشند.
به نقل از اینوویشن اوریجینز، داروها، مواد آرایشی، 
مواد شــیمیایی، خوراک دام ها، غذاهای تراریخته، 
سموم دفع آفات و بســیاری از محصولات دیگر 

مورد تست حیوانی قرار می گیرند.
حیواناتــی که در این آزمایش ها شــرکت دارند از 
موش ها گرفته تا ســگ ها و میمون ها زندگی خود 
را در قفس و در رنج ســپری می کنند با این حال 
پروژه های زیادی با هدف کاهش تست حیوانی در 
حال گسترش هستند و در بیمارستان دانشگاه جنا 
)UKJ( در آلمان نیز محققان در حال ساخت پوست 
مصنوعی سه بعدی هستند که می تواند جایگزینی 

برای تست حیوانی محصولات درمانی باشد.
 )Cornelia Wiegand( دکتر کورنلیــا ویگانــد
می گوید: پوســت ما می تواند تاول های ناشــی از 
سوختگی را بروز دهد. دکتر ویگاند در حال ساخت 
مدلی از پوست انسان است که به طور کامل اپیدرم 
و درم پوســت انسان را شبیه ســازی می کند و در 
پایان نوعی عفونت پوستی با استفاده از این پوست 
مصنوعی ساخته خواهد شد. این پوست مصنوعی 
به محققان ایــن امکان را می دهد که محصولات 
ضد میکروبی و درمانی را بدون نیاز به انجام تست 
حیوانی بررسی کنند. بودجه این پروژه توسط وزارت 

اقتصاد و فناوری فدرال آلمان تأمین می شود.
اگرچه زخم هــای کوچک به لطــف قدرت خود 
درمانی بدن ما به خــودی خود بهبود می یابند اما 
برای درمان زخم ها و جراحات بزرگ تر و جراحاتی 
که در نتیجه بیماری های مزمن مانند دیابت ایجاد 
می شــوند باید از درمان های دیگری استفاده کرد. 
عفونت نیز روند درمان زخم را حتی به طور طبیعی 

سخت تر می کند.
در این موارد از محلول های ضد باکتری و پانسمان 
استفاده می شــود و برای تست این محصولات از 
موش ها و خوک ها استفاده می شود. برای انجام این 
کار باید به حیوانات آســیب وارد شود و این آسیب 
باید در حدی باشــد که به خودی خود بهبود نیابد 
در عین حال نباید شدید نیز باشد. این کار نه تنها 
از نظر اخلاقی مناســب نیست بلکه در عمل نیز با 

مشکلاتی همراه است.
به همیــن دلیل محققان در جنــا و هامبورگ به 
دنبال روشی جایگزین برای تست حیوانی هستند 
و آن ها مدل پوســتی ساخته شده از فیبروبلاست 
و کراتینوسیت ســاخته اند. این مدل بر روی یک 
داربســت کلاژنی رشد می کند و می تواند به مدت 
یک ماه در محلــول حاوی مــواد غذایی خود را 
بازســازی کند. ســلول ها در صورت صدمه دیدن 
واکنش نشــان می دهند و ســیگنال های ایمنی 
آزاد می کننــد و حتی در هنگام ســوختگی روی 
آنها تاول تشــکیل می شود. به گفته ویگاند هدف 
نهایی ساخت پوســتی مصنوعی است که زخمی 
مشابه پوســت طبیعی در آن شکل بگیرد. سپس 
محصولات درمانی روی این پوست مورد آزمایش 

قرار خواهند گرفت.

خانه ایلان ماسک، یکی از 
ثروتمندترین مردان زمین فقط ۳۴ 

متر مربع است!

وب سایت دیلی میل گزارش داد که خانه اجاره ای 
ایلان ماسک فقط ۳۴ متر مربع است!

وی که یکی از ثروتمندترین مردان زمین اســت 
از کمپانی خودش یعنی اسپیس ایکس خانه پیش 
ساخته کوچکی معادل ۳۴ متر مربع را اجاره کرده 

است.
این خانه ۵۰ هزار دلار قیمت داشته اما عالی است.

ماسک ۵۰ ساله ژوئن اعلام کرد در خانه متعلق به 
اســپیس ایکس به صورت اجاره ای زندگی خواهد 

کرد.

دانشــمندان دانشــگاه هاروارد موفق به 
کشف روشی برای درمان بیماری سرطان 
شــدند که عوارض جانبــی را به حداقل 

می رساند.
به نقل از مدیکال اکسپرس، در سال های 
اخیر ایمنــی درمانی انقلابــی در زمینه 
درمان ســرطان ایجاد کرده است؛ با این 
حال واکنش های التهابــی در بافت های 
سالم اغلب عوارض جانبی را در پی داشته 
اســت که می تواند جدی باشــد و منجر 
به قطع دائمی درمان شــود. این سمیت 
هنوز به درستی درک نشده و مانع اصلی 

استفاده از روش ایمنی درمانی است.
 ،)UNIGE( دانشــمندان دانشــگاه ژنــو
ســوئیس و دانشکده پزشــکی هاروارد 
موفق شــده اند تفاوت بیــن واکنش های 
ایمنی مضر و ســلول های تومور را هدف 
قــرار دهند. در حالی که مکانیســم های 
ایمنی مشابه هستند، جمعیت سلول های 
مختلف متفاوت است. این مطالعه که در 
مجله Science Immunology منتشــر 
شده است، می تواند منجر به درمان های 
هدفمنــد، مؤثــر و بهتر بــرای بیماران 
ســرطانی شــود. این روش با تحریک 
گسترده سیســتم ایمنی بدن بیمار، جان 

بسیاری را نجات داده است.
میکائیــل پیتــت، دارنده کرســی بنیاد 
ISREC در انکــو ایمونولــوژی در گروه 
 ،UNIGE آسیب شناسی دانشکده پزشکی
می گوید: هنگامی که سیستم ایمنی بدن 
به این شــدت فعال شود، واکنش التهابی 
ناشــی از آن می تواند اثرات مضر داشته و 
گاهی به بافت سالم آسیب جدی برساند. 
ما می خواســتیم بدانیم کــه آیا بین یک 
پاسخ ایمنی مطلوب که هدف آن از بین 
بردن سرطان است و یک پاسخ ناخواسته 

که می تواند بر بافت ســالم تأثیر بگذارد، 
اختلافاتی وجود دارد یا خیر. شناســایی 
عناصر متمایز بین این دو واکنش ایمنی 
امکان توسعه رویکردهای درمانی جدید، 

موثرتر و کمتر سمی را فراهم می کند.
دانشمندان با استفاده از نمونه های بیوپسی 
 CHUV کبدی از بیماران تحت درمان با
و HUG کــه دچار چنیــن واکنش های 
سمی شده بودند، مکانیسم های سلولی و 
مولکولی را بررسی کردند تا شباهت ها و 

تفاوت ها را نشان دهند.
به نظر می رســد در یک واکنش ســمی 
مربوط به ایمنی درمانی، دو نوع ســلول 
ایمنــی )جمعیت ماکروفــاژ و نوتروفیل( 
مسئول حمله به بافت ســالم هستند اما 
در از بیــن بردن ســلول های ســرطانی 
نقش ندارند. در مقابل نوعی سلول دیگر 
از ســلول های دندریتیک(، در  )جمعیتی 
حمله به بافت سالم نقش ندارد، اما برای 
از بین بردن سلول های سرطانی ضروری 

است.
ایمنی  پیتت توضیح می دهد: درمان های 

می توانند باعث تولید پروتئین های ویژه ای 
شــوند که سیســتم ایمنی بدن را تهدید 
کرده و پاســخ التهابی ایجاد می کنند. در 
تومور این پروتئین ها مورد اســتقبال قرار 
می گیرند، زیرا به سیستم ایمنی بدن اجازه 
می دهد سلول های سرطانی را از بین ببرد. 
در بافت ســالم وجود همیــن پروتئین ها 
می تواند منجر به تخریب سلول های سالم 
شــود. این واقعیت که این پروتئین های 
التهابی توســط ســلول های مختلفی در 
تومورها و بافت های سالم تولید می شوند، 

یافته جالبی است.
سلول های دندریتیک بسیار نادر هستند در 
حالی که ماکروفاژها و نوتروفیل ها شیوع 
بیشــتری دارند. برخــی از ماکروفاژها از 
مراحل رشد جنینی در بیشتر اعضای بدن 
ما وجود دارند و در طول زندگی ما در آنجا 
باقی می ماننــد. برخلاف تصور قبلی این 
ماکروفاژها لزوماً التهاب را مهار نمی کنند، 
اما هنگامی که توســط روش های ایمنی 
درمانی تحریک می شوند، می توانند یک 
واکنــش التهابی مضر را در بافت ســالم 

محل زندگی خود ایجاد کنند و روشــن 
کنند که چرا ســمیت می تواند اندام های 

مختلف را تحت تأثیر قرار دهد.
خنثی سازی نوتروفیل ها برای سود مضاعف ��

زمانی که ماکروفاژها توسط داروها فعال 
تولید  التهابی  پروتئین هــای  می شــوند، 
می کنند. این هــا به نوبه خود نوتروفیل ها 
را فعال می کنند که واکنش سمی را انجام 
می دهند. پیتت می گوید این امکان محدود 
کردن عوارض جانبی ایمنــی درمانی با 

دستکاری نوتروفیل ها را فراهم می کند.
تیم تحقیق با مطالعه واکنش های ایمنی 
موش هایــی که فعالیت ســلولی آن ها با 
اســتفاده از ابزارهای ژنتیکی تعدیل شده 
بود، کشــف آن ها را تأییــد کردند. آن ها 
توانســتند روزنه ای را شناسایی کنند که 
می تواند بــرای از بین بردن این عوارض 
جانبی مورد بهره بــرداری قرار گیرد. در 
واقــع، نوتروفیل ها برخــی از فاکتورها را 
برای توســعه ســمیت تولید می کنند، از 
جمله TNF-α کــه می تواند یک هدف 

درمانی باشد.
 TNF-α پیتت می گویــد مهارکننده های
در حال حاضر برای تعدیل پاســخ ایمنی 
در افراد مبتلا به آرتروز اســتفاده می شود 
و شاید بتواند در شــرایط سرطانی برای 
مهار اثــرات ســمی نوتروفیل ها در طی 
ایمونوتراپی مفید باشد؛ علاوه بر این، مهار 
نوتروفیل ها می توانــد یک روش موثرتر 
برای مبارزه با ســرطان باشــد؛ علاوه بر 
ایجاد پاســخ سمی، برخی از این سلول ها 
رشد تومور را نیز تقویت می کنند؛ بنابراین 
بــا کنترل آن ها می توانیــم یک اثر مفید 
دو برابر داشــته باشــیم: غلبه بر سمیت 
در بافت های ســالم و رشــد سلول های 

سرطانی.

دانشمندان موفق به کشف درمان سرطان شدند

درمان مؤثر سرطان با کمترین عوارض جانبی

از برادران رمزی و فیلم هایی مثل »عروسک 
گناهکار«، همچنان آثاری می توان پیدا کرد 
که ارزش ســرگرمی داشته باشــند. انتشار 
فیلــم »بولبل« از نتفلیکــس، که نقدهای 
مثبتی دریافت کرده، نشان می دهد که آثار 
ترســناک هند وقتی به مسائل داخلی نگاه 
می کند بهترین نتیجــه را دارد. برای مثال 
وقتی به جــای تقلید از نمونه های غربی به 
سمت فرهنگ عامیانه و اسطوره های خود 
می پردازند.گاهــی فیلم های ترســناک به 
این دلیل که با عناصر ماوراطبیعی آمیخته 
می شــوند ترسناک نیســتند بلکه دلیل آن 
می تواند یک روح شیطانی در هر چیز و هر 
کسی باشد. ژانر جدیدی از وحشت نیز ظهور 
کرده که یک مسئله اجتماعی موجود، مثل 
نژادپرستی، مرد سالاری، قبیله گرایی را به 

ژانر وحشت می کشاند.
بــه همین بهانه هاف پســت، به بررســی 
فیلم هــای ترســناکی پرداخته اند که دیدن 
آن ها تأثیر گذار بوده و سال ها در ذهن آن ها 
باقی مانده است. از فیلمی کلاسیک در دهه 
۱۹۵۰ گرفته تا ۲۰۰۲ در اینجا با فیلم هایی 
آشنا خواهید شد که مخاطبانشان را حسابی 

ترسانده اند.
در  �� روی  بیمال  کارگردانی  به  »مادهوماتی« 

سال ۱۹۵۸
یک شــب طوفانی، یک عمارت شبح وار، 
یــک ســرایدار مرموز، و یک نقاشــی که 
خاطرات دیلیپ کومــار جوان را برانگیخته 
می کند. مادهوماتی تمام عناصر ساخت یک 
فیلمی وحشتناک استاندارد را داشت. به جز 
اینکه در اواخر دهه ۵۰، چنین فیلم هایی جزو 
تفکر قالب جامعه نبودند. اما تأثیر داســتان 
دلهره آور این فیلم به حدی بود که توســط 
ســوبهاش گای در فیلم »قرض« و سپس 
فرح خان در فیلم »ام شــانتی ام« تجسم 
دوباره یافت. در خلاصه داستان فیلم آمده، 
در یک شــب بارانی اناند در حال رانندگی 
اســت که ناگهان ماشینش خراب می شود. 
او بــرای یافتن پناهگاه بــه خانه ای در آن 

نزدیکی می رود.
»عنکبوت« ویشال بهاردواج در سال ۲۰۰۲ ��

فیلم ســینمایی »عنکبوت« از زمانی که در 
سال ۲۰۰۲ اکران شد، عامل ترس بسیاری 
از ســینماروهای جوان هندی بود. این فیلم 
که بر اساس یک افسانه هندی ساخته شده، 
داستان یک دوقلو به نام های چانی و مانی 
را روایت می کند. چانی، بچه دردسرســازی 

است و روســتایی ها را اذیت می کند. بعد از 
یــک تعقیب و گریز، مانــی در خانه ای که 
گفته می شود به وسیله یک جادوگر تسخیر 
شــده گرفتار می شــود و چانی برای نجات 
او راهی می شــود. »عنکبوت« فیلمی است 
که از موسیقی پس زمینه برای ایجاد ترس 
اســتفاده می کند، اما هیچــگاه برای ایجاد 

وحشت به این روش تکیه نمی کند.
»پری« ساخته پروسیت روی در سال ۲۰۱۸ ��

»پری« در مورد یک جن دورگه اســت که 
ســعی دارد دنیای انســان ها را درک کند. 
او در طول عمرش خودش را از انســان ها 
پنهان کرده است که از آن ها آسیبی به وی 
نرســد و خودش نیز به کســی آسیب نزند. 

تنها چیزی که او احساس می کند گرسنگی 
و ترس اســت. »پری« یک فیلم مهیج و با 
مضمون موجودی فراطبیعی اســت، اما در 
فیلم می توان درگیری ها و مسائل انسانی را 
هم پیدا کرد. داستان در مورد مردی فداکار 
اســت که تلاش می کند تا به فردی که در 
یک کلبه گرفتار یک روح خبیث شده است 

کمک کند. پری، فیلم بی نظیری اســت، 
زیرا بر خلاف اکثر فیلم های ترســناک که 
شخصیت اصلی داستان، قربانی شرارت های 
شخصیت منفی می شود، در این فیلم اتفاق 

دیگری می افتد.
»تومباد« به کارگردانی راحیل آنیل در سال  ��

۲۰۱۸
تومباد، فیلمی ترسناک و مهیج بهکارگردانی 
راحیل آنیل بارو اســت. شــاید هیج فیلم 
ترسناک دیگری در ســینمای هند به این 
اندازه، افســانه ها، ماورا طبیعــه و ترس را 
با هــم ترکیب نکرده باشــد. فیلمی که با 
گذشــت چندین ســال از تولیدش در سال 
۲۰۱۸ منتشر شــد. در خلاصه داستان این 

فیلم آمده است، همه چیز از باران و طوفان 
آغاز می شــود. پدری برای پسرش داستانی 
اسطوره ای را نقل می کند، داستانی به غایت 
غریب که خیلی زود باورش می کنیم و این 
آغاز ماجرای پر پیج و خمی است که شاهد 

آن خواهیم بود.

۴ فیلم 
ترسناک 

از سینمای 
بالیوود

موفقیت فیلم »بولبل« نشــان 
فیلم های هندی  می دهد کــه 
وقتــی از نوع غربــی این ژانر 

تقلید نمی کنند، مؤثر هستند.
سینمای  فیلم های  بیشــتر  در 
هند، وحشت به عنوان یک ژانر 
هرگز به شــهرتی که شایسته 
گریم های  نرســیده.  است  آن 
ناقص، موســیقی های بیش از 
حد دراماتیــک در پس زمینه، 
باعث  ارزان،  صحنــه  طراحی 
باقــی ماندن ژانر وحشــت در 
محدوده فیلم های »درجه ب« 
شده اســت. درجه ب، درجه ای 
برای فیلم های تجاری است که 
با بودجه پایین ساخته می شوند 
و همچنیــن در زمره فیلم های 

هنری قرار نمی گیرند.
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بازار مالی

خبرخوان

 شعب بانک های ادغامی جزیره ای اداره می شوند

چالش های متعدد مشتریان و 
کارمندان بانک های ادغامی

عدم امکان دریافت خدمات بانکی مشتری هر 
بانک ادغامی از شعب سایر بانک های ادغامی، 
چالش پیدا کردن شــعب به دلیل تغییر تابلوی 
و حذف اطلاعات شــعب در سایت بانک های 
ادغامــی، بلاتکلیفــی و ثابت مانــدن حقوق 
کارمندان شــعب بانک هــای ادغامی و اخراج 
برخی نیروها از چالش هــای عمده بانک های 
ادغامی است. برنامه ادغام بانک های نظامی از 
اواخر سال ۹۶ در رســانه ها مطرح شد.  یکی 
از اهــداف ادغام بانک هــای نظامی در درون 
بانک ســپه، خلع ید نهادهای نظامی از حوزه 
بانکداری بــود. درواقع این گــزاره مورد تایید 
قرار گرفت کــه نهادهای نظامی نباید صاحب 
سهام بانک باشند و اگر نیاز به دریافت خدمات 
بانکی هســتند می توانند از بانک سپه و سایر 
بانک ها خدمات بگیرند. همین گزاره باعث آغاز 
فرایند ادغام بانک های نظامی شد. بعد از فراز و 
فرودهای متعدد در آذرماه ۹۹ عبدالناصر همتی 
رئیس کل وقــت بانک مرکزی از پایان فرایند 
ادغام ۵ بانک نظامی در بانک ســپه خبر داد. 
اعلام پایان فرایند ادغام در واقع به معنای آن 
اســت که علاوه بر انجام فرایند انتقال سهام 
و مدیریــت بانک های نظامی به بانک ســپه، 
یکپارچه  ســازی اطلاعات، جابه جایی شــعب، 
تعیین تکلیف نیروی انســانی و یکپارچه شدن 
عملیات بانکی در همه شعبی که تابلوی بانک 
سپه را نصب کرده اند انجام شده است.  درواقع 
بانک مرکزی وقتی می تواند پایان فرایند ادغام 
را اعلام کند که این کارها انجام شده باشد اما 
مراجعه به شعب بانک سپه نشان می دهد برای 
بانک سپه مشــتری بانک های ادغامی، هنوز 
مشتری بانک های ادغامی هستند و تقریبا هیچ 
اطلاعاتی در ســامانه بانک سپه وجود ندارد تا 
بانک سپه بتواند به مشتریان بانک های ادغامی 
خدمات بدهد. این عــدم یکپارچگی اطلاعات 
که در نظام بانکی به آن core banking گفته 
می شــود، برای هیچیک از بانک های ادغامی 

انجام نشده است.
اطلاعات مشتریان بانک های ادغامی یکپارچه نشد ��

به عنوان مثال مشــتری بانک انصار نمی تواند 
در هیچ یک از شــعب بانک سپه و سایر شعب 
بانک هــای ادغامی )بانک  قوامین، موسســه 
اعتبــاری کوثر، بانک حکمــت ایرانیان، بانک 
مهر اقتصاد( همانند گذشته عملیات برداشت از 
حساب و انتقال وجه، دریافت کارت عابر بانک 
و... را انجام دهد. شــعب بانک های ادغامی و 
بانک ســپه با یکدیگر ارتباط اطلاعاتی ندارند. 
درواقع بانک  سپه و ۵ بانک نظامی فقط و فقط 
مدیریت و سهام آنها به بانک دولتی سپه منتقل 
شده و تابلوی شعب تغییر کرده است. اما شعب 
همه این ۶ بانک به شــکل جزیره ای مدیریت 

می شوند.
سرگردانی مشــتری برای کشف شعب بانک 

سابق
در این شــرایط یکی از مشــکلات مشتریان 
بانک های ادغامی تغییر تابلوی شــعب و حذف 
اطلاعات آنها )مانند شــماره تلفن و آدرس( در 
سایت بانک های ادغامی است. در جریان ادغام، 
تابلوی شــعب همه بانک هــای ادغامی به نام 
بانک ســپه تغییر کرد اما بانک های ادغامی به 
خاطر نداشتن اطلاعات مشتریان سایر بانک ها، 
فقط به مشتریان سابق خود خدمات می دهند. 
بنابراین مشتری یک بانک ادغامی، مثلا انصار، 
باید به یاد داشته باشد که قبلا شعبه بانک انصار 
کجا بوده و برای دریافت خدمات بانکی به آنجا 
مراجعه کنــد. چون نه تابلویــی از بانک های 
ادغامی وجود دارد و نه اطلاعات آنها در سایت 

بانک دیده می شود.
بلاتکلیفی نیروهای بانک های ادغامی ��

علاوه بــر این، کارمنــدان بانک های ادغامی 
هم در این مدت با مشــکلات عدیده ای مواجه 
هســتند. در حالی که قبل از آغاز فرایند ادغام 
بارها مســئولان بر حفظ نیروی انسانی تاکید 
کردند و مدیرعامل بانک ســپه هــم بارها و 
بارها برنامه تعدیل نیــرو را منتفی اعلام کرد، 
از سال ۹۸ و سال ۹۹ تعدیل نیروی انسانی در 
بخش هایی از بدنه بانک های ادغامی آغاز شد.

گزارش

آگهی تعمیر ماینر در دیوار، فراوان شده است

پشت پرده تعمیرات ماینر 
در آگهی های دیوار

 فعال حوزه بلاکچین گفت: اغلب کسانی که به کار 
تعمیر دســتگاه های ماینر مشغول اند و آگهی تعمیر 
می گذارند، در واقع فروشــندگان دســتگاه هستند 
که پشــت آگهی های تعمیر، دســتگاه های خود را  
می فروشند.محمدرضا شــرفی با بیان اینکه هرچند 
افراد برای تعمیر ماینر مجوز می گیرند؛ اما مشــکل 
اصلی مجوز نیســت، بلکه ممنوعیت و مشــکلات 
واردات قانونی این نوع دســتگاه ها به کشور است، 
گفت: مشــکل این است که جلوی فروش و واردات 
قانونی دســتگاه گرفته شده اســت.این فعال حوزه 
رمــزارز با تاکید بر اینکه وقتی مســیر قانونی ورود 
کالا به کشور بسته شود قاچاق کالا افزایش می یابد، 
گفت: قاچاق به دستگاه های ماینر هم رسیده و این 
دستگاه ها به صورت قاچاق به وفور در بازار موجودند.

شرفی ادامه داد: اگر به جای ممنوعیت و سنگ اندازی 
در مسیر واردات قانونی ماینر، مسیر واردات و استقرار 
تجمیعی دستگاه ها را تسهیل و ساماندهی می کردند 
ما شاهد قاچاق ماینر و بهره برداری غیرقانونی نبودیم.

علت استخراج رمزارز در مخفیگاه ها ��
فعال حوزه بلاکچیــن در گفتگو با اقتصاد ۲۴ ادامه داد: 
مسیر درســت این بود که برای افرادی که دستگاه های 
خود را خوداظهاری کرده بودند یا تمایل به سرمایه گذاری 
خرد دارند، ساز و کاری می اندیشیدند تا این افراد فرصت 
قانونی کار کردن را می یافتند.شرفی با بیان اینکه پیشنهاد 
ایجاد شــرایط و مراکز تجمیع دستگاه های ماینر را داده 
بودیــم، گفت: اگر برای افرادی که دســتگاه های کمی 
داشــتند و خواهان فعالیت قانونی بودند فرصت تجمیع 
دســتگاه ها فراهم بود الان شاهد فعالیت های زیرزمینی 
نبودیم و کلاهبرداران فرصت سوءاســتفاده نداشــتند و 
مانند همیشه در این مسیر ساده ترین تصمیمات انتخاب 
شــد و راه حل های اثربخش، ولی پیچیده از گزینه های 

تصمیم گیری حذف شد.
همه ماینرها مجرم اند؟ ��

فعال حــوزه رمزارز با بیان اینکه مــا نمی توانیم به این 
طریق جلــوی قاچاق را بگیریم، گفــت: با جرم انگاری 
فعالیت در این حوزه، نمی تــوان جلوی فعالیت مردم را 
در این حوزه گرفت.شــرفی ادامه داد: بســیاری از افراد 
سرمایه های اندکی دارند و خواهان فعالیت در این حوزه 
هستند. ما برای قانونی کار کردن این افراد چه کردیم؟ 
جز اینکه جلوی واردات قانونی ماینر را گرفتیم یا اینکه 

نگهداری دستگاه را جرم دانستیم؟
ماینرهای مجاز مجبور به استخراج زیرزمینی شده اند ��

ایــن فعال حــوزه رمزارز گفــت: در کنــار تصمیمات 
خلق الســاعه و تعرفه گــذاری نامتــوازن و غیراصولی، 
ماینرهای زیادی در کشــور داریم که رجیستر شده اند و 
فرد سرمایه زیادی ندارد که مرکز مجازی احداث کند. آیا 
ما مراکز مجاز یا مشوقی برای تجمیع و پذیرش ماینرها 
ایجاد کردیم؟ قطعاً پاسخ منفی است، چون بزرگ ترهای 
قانونی نیز اکنون خاموش هستند.شــرفی ادامه داد: این 
افراد که دســتگاه خود را رجیستر کرده اند، تا چه زمانی 
بایــد آن را خاموش نگه دارند بــه امید اینکه روزی آن 
را روشــن می کنند؟ این در حالی اســت که هر روز از 
کارایی این دســتگاه کم شــده و ارزش آن روز به روز 
نابود می شود. به این متقاضیان بالفعل، متقاضیان بالقوه 
با سرمایه های خرد را نیز اضافه کنید که به تدریج در دام 

فروشندگان غیرقانونی دستگاه می افتند.
تعلل و تأخیر سازمان ثبت مانع شروع به کار فعالیت قانونی  ��

تعاونی سهامی عام بلاکچین
فعــال حوزه رمزارز در گفتگو بــا اقتصاد ۲۴ گفت: افراد 
دلســوزی نیز به دنبال ایجاد شرکت تعاونی سهامی عام 
بــرای فعالیت همه افراد با بهره گیــری از ظرفیت های 
تعاونی و قانون در حوزه ماینینگ هستند در حالی که این 
طرح دو سال در گیر و دار سازمان ها به دام افتاده و تعلل 

سازمان ثبت مانع به جریان افتادن این طرح می شود.
شــرفی با بیــان اینکه اگر تحت یک سیســتم واحد و 
تجمیعی با اتخاذ تدابیر لازم همه ماینرهای خرد امکان 
فعالیت داشته باشند حوزه ماینینگ ساماندهی می شود، 
گفت: مســئولان در کشــور ما می خواهند گرهی که با 
دســت باز می شــود را با دندان باز کنند به همین دلیل 
به دندان و گره آســیب می رســانند. این حکایت حوزه 

ماینینگ در کشور ماست.

یــک تحلیلگر بــورس با بیــان اینکه 
حقیقی های دانه درشــت کمتــر از ۱۰ 
درصد سرمایه خود را به کریپتوکارنسی ها 
می برند، گفت: ۲۴ ســاعته بودن بازار و 
اســتفاده از ابزار شرت ســل و معاملات 

اهرمی جذابیت رمزارز است.
علیرضــا کریمیان با بیــان اینکه رمزارز 
می توانــد رقیبــی بــرای آن دســته از 
سرمایه های کمتر از ۴ تا ۵ میلیارد تومان 
باشد، گفت: افراد دارای سرمایه کمتر از ۵ 
میلیارد تومان، تمایل بســیار بالایی برای 
ورود بــه بازار کریپتوکارنســی ها دارند و 
بنابراین ورود به عرصــه رمزارز می تواند 
رقیبــی برای ورود ســرمایه های خرد به 
بازار سرمایه باشد؛ اما نکته اصلی جذابیتی 
است که بازار و معاملات رمزارزها ایجاد 
کــرده؛ به نحــوی که ابزارهــای به کار 
گرفته شــده در این بازار بسیار متنوع تر از 
بازار ســرمایه بوده و استفاده از ابزارهایی 
همچــون معاملات اهرمــی یا معاملات 

شرت سل این بازار را جذاب کرده است.
بــازار  دیگــر،  ســوی  از  افــزود:  وی 
کریپتوکارنســی ها ۲۴ ســاعته بوده و در 
هفت روز هفته برقرار اســت؛ به نحوی 
که معامله گران می توانند بدون محدودیت 
در این بازار فعالیت کنند؛ در حالیکه بازار 
ســرمایه علاوه بر اینکه دامنه نوســان 

دارد، تایم معاملاتی نیز کوتاه اســت و در 
عین حال اســتفاده از ابزارهایی همچون 
معاملات اهرمی و شــرت ســل در آن 
جایز نیســت؛ اما همه ایــن مزیت ها در 
کنار یک بازار بســیار پرریسک در حوزه 
کریپتوکارنســی ها رقم می خورد که هم 
اکنون در حال بلعیدن سرمایه های مردم 

است.
این تحلیلگر بازار ســرمایه با بیان اینکه 
بازار ســرمایه به خاطر اتفاقات سال ۹۹ 
و دســتکاری هایی که در بــازار صورت 
می گیرد، هم اکنون با اقبال کمی نسبت 
به معامله گران تازه وارد مواجه است؛ گفت: 
به خصوص اینکه بســیاری از سهم ها در 
صف فروش قفل می شوند و متأسفانه این 
امر موجب آزار سهامداران شده است؛ این 

در حالی اســت که عده ای از افراد، در هر 
بازاری متضرر می شوند چراکه به صورت 
هیجانی وارد بازار شــده و اطلاع کافی و 

عمل به موقع ندارند.
کریمیان با بیان اینکه مقامات مســئول 
بــورس معتقدند که زیرســاختهای لازم 
برای راه اندازی ابزارهای جدید معاملاتی 
را ندارنــد، گفــت: البته ایــن موضوع تا 
حدودی درســت اســت، اما به نظر هم 
نمی رســد اراده ای برای فراهم ســازی 
این زیرســاختها هم وجود داشــته باشد؛ 
یعنی خواستی پشــت فراهم سازی این 
زیرســاختها نیســت؛ در غیر این صورت 
باید برنامه ای تدوین می شد که در سه تا 
۵ ســال آتی، این ابزارهای مهم در بازار 

سرمایه به کار گرفته شوند.

وی ادامه داد: قرار است که دامنه نوسان 
برداشته شــود، اما اکنون صرفاً یک ایده 
و صحبت اســت و شــاید هم هیچ وقت 
عملیاتی نشــود؛ اما اگر بــاز کردن دامنه 
نوسان اجرایی شده و دامنه به ۱۰ درصد 
برســد، جذابیت بازار بورس بیشتر خواهد 
شد. کارشناس ارشد مسائل بازار سرمایه 
خاطرنشــان کرد: حقیقی های دانه درشت 
وارد بــازار رمــزارز نشــده و در آنجــا 
سرمایه گذاری کلانی ندارند؛ ضمن اینکه 
اگر داشته باشند کمتر از ۱۰ درصد سرمایه 
خود را وارد حوزه کریپتوکارنسی کرده اند 
و ۹۰ درصد مابقی را در بازار سرمایه نگاه 
می دارند؛ چراکه نوســانات این بازار آنقدر 
بالا اســت که خیلی ها تمایلی به استفاده 

از آن ندارند.
وی افــزود: مجموعه اتفاقاتی که در بازار 
سرمایه رخ داده، دست به دست هم داده 
تا نتیجه کار در تابلو و شاخص مشخص 
شــود؛ این در حالی اســت که نرخ بهره 
متعادل تر شــده و رو به کاهش اســت و 
تکلیف ریاســت جمهوری و نوع نگاه به 
بازار سرمایه هم تا حدودی مشخص شده، 
بنابراین سهامداران شروع به خرید سهام 
کرده اند. البته واقعیت آن است که وضعیت 
کلــی بازار خیلــی خوب نیســت و تنها 
وضعیت ســهام شاخص سازها بهتر شده 
اســت؛ به این معنا که در سهام کوچک 
و متوســط هنوز هم جای رشد بیشتری 

وجود دارد.

یک تحلیلگر بورس تحلیل کرد

جذابیت های بازار رمز ارزها

 روند بازار بورس در طول یک ماه و نیم گذشــته، از مثبت 
شدن بازدهی بورس نســبت به گذشته خبر می دهد؛ این 
در شــرایطی است که از مردادماه سال گذشته بازار سهام 
تقریبا حال خوشــی نداشته و سهامداران با زیان سنگینی 
روبه رو شــده اند.اگرچه میان بازدهی بازار سرمایه در این 
مدت آن چنان نبوده، اما آن گونــه که آمارهای معاملاتی 
کارگزاران بورسی نشان می دهد، روند رو به رشد معاملات 

امیدوارکننده است.
 آمارها حکایت از آن دارد که در نخستین ماه سال ۱۴۰۰، 
کارگزاری ها کار خود را بــا  خرید و فروش بیش از ۱۸۵ 
هزار میلیارد تومانی آغاز کرده و در اردیبهشت ماه نیز این 

رقم به حدود ۱۳۸ هزار میلیارد تومان رسیده است.
هــر چند که از نگاه تحلیلگران، به این آســانی نمی توان 
صعــود بازار را محتمــل تلقی کرد و ســناریوهای نزول 
شــاخص و متعادل بودن بازار همچنــان در میان فعالان 
بورســی و حرفه ای های بورســی پررنگ تــر و پردامنه تر 
هستند. البته همسو با گمانه زنی ها از ترکیب  دولت آینده و 
موضوع مذاکرات احیای برجام که برخی رسیدن به توافق 
را با توجه به اختلافات ایران و امریکا سخت تر می پندارند، 
بورس هم نگاه جدی به این دو رخداد دارد و منتظر است 
ببیند چه اتفاق هایی رخ خواهد داد.در این میان، بررســی 
وضعیت بازار ســهام بیانگر آن است که از سوم خردادماه 
که شــاخص کل بورس در رقم یک میلیون و ۹۵ هزار و 
۶۹۷ واحد ایستاده بود، تاکنون با افزایشی بیش ۱۴ درصد 

روبه رو بوده است.
تصویر شفاف از آینده بورس چگونه ایجاد می شود؟

در چنین شــرایطی، اکنون فعالان بازار ســرمایه بر این 
باورند که اگر برنامه های عملیاتی و منســجمی در زمینه 
مرتفع کردن ایرادهای گذشته در وضعیت اقتصاد کشور به 
اجرا در آید، می توان تصویری شفاف برای بازار سرمایه و 

بورس متصور شد.
ابوالفضل شــهرآبادی، کارشــناس بازار ســرمایه در این 
خصوص می گوید: باید منتظر ماند و دید که تیم اقتصادی 
دولت سیزدهم چگونه تیمی خواهند بود و چه برنامه های 
اقتصادی را در کشور به خصوص در حوزه بازار سرمایه در 

دستور کار خود قرار می دهد.
 وی با تاکید بر این که بازار ســرمایه نیازمند یک سری از 

برنامه های کوتاه مدت و بلندمدت است، می افزاید: در این 
میان باید برای بازار برخی از سیاســت های حمایتی و نیز 
توسعه ای مدنظر قرار گیرد و برنامه های جدید و متنوعی را 
برای بورس در زمینه ابزارها،  بازیگران و ورود پول جدید 

به بورس در نظر داشته باشند.
شــهرآبادی متذکر می شود: لازم اســت تا تصمیماتی که 
برای بهبود وضعیت بازار ســرمایه اتخاذ می شــود، زمینه 
دخالت افراد سیاسی در بورس را به حداقل برساند. هر چه 
بورس سیاسی تر شود، از اهداف اصلی خود که تامین مالی 
و تشکیل سرمایه است، دور  خواهد شد که این موضوع به 

هیچ عنوان به نفع بورس و اقتصاد کشور نیست.
وی، به علت بازگشــت رشــد به معاملات بورس اشاره و 
عنوان می کند: با رفع ابهام های ایجاد شــده در کشــور و 
کاهش بخشی از ریســک های سیستماتیک، زمینه ایجاد 
اطمینان بخشی بیشتر در بازار برای سرمایه گذاری فراهم 

شد.
استقلال سازمان بورس رعایت شود ��

فردین آقابزرگی، تحلیلگر بازار ســرمایه هم اعتقاد دارد: 
اهتمام در ایجاد اســتقلال سازمان بورس و حمایت از آن 
سازمان با استراتژی حفظ منافع بلندمدت سهامداران، باید 
یکی از نــکات کلیدی در برنامه های تدوینی برای بورس 

در ماه های پیش رو باشد.
وی می افزاید: اصلاح قانون بازار اوراق بهادار با محوریت 
تصدی مسوولیت بخش خصوصی در شورای عالی بورس 
نیز از جمله اقداماتی است که نباید از آن غافل شد؛ ضمن 
این که محدودیت در امــکان جابه جایی رییس و اعضای 
هیات مدیره ســازمان بورس و  اصلاح یــا تغییر ترکیب 

شورای عالی بورس نیز باید مدنظر قرار گیرد.
آقابزرگی با تاکید بر ضرورت اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی 
و کاهــش تصدی گــری و مدیریت دولت بــر بنگاه های 
اقتصادی، تصریح می کند: الزام به افزایش ســهام شناور 

آزاد تمامی شــرکت ها در راســتای ایجاد تعادل در نظام 
عرضه و تقاضا از یک سو و حذف  تدریجی دامنه نوسان 
قیمت در بازار ســهام از سوی دیگر، از جمله راهکارهای 

کلیدی است که باید در این بازار مدنظر قرار گیرد.
وی عنــوان می کنــد: کاهش دخالت دســتوری در امور 
شــرکت های بورســی و تحمیل قیمت بــدون توجه به 
مکانیزم عرضه و تقاضای بازار نیز باید مدنظر سیاست گذار 
قرار گیرد؛ ضمن این که وضع قانون و مقررات درخصوص 
عــدم امکان تغییر ضوابط معاملاتــی در  محدوده زمانی 

ثابت نیز از جمله راهکارهای طلایی خواهد بود.
دوران طلایی بورس نزدیک است؟ ��

مصطفی صفاری، کارشناس بازار سرمایه در این خصوص 
در پاســخ به این پرســش که آیا بازار ســرمایه به دوره 
ســوددهی ۱۰۰ تا ۳۰۰ درصدی بازخواهد گشت یا خیر؛ 
می گوید: متوسط بازدهی بورس در ۲۰ سال اخیر بین ۴۰ 

تا ۶۰ درصد بوده است و نرم  
انتظارات ســهامداران نیز باید روی ۴۰ تا ۵۰ درصد باشد.

وی تاکید می کند: آن زمانی که سوددهی بورس به ۳۰۰ 
درصد رســیده بود، دیگر تکرار نمی شــود؛ چراکه در آن 
زمان بورس در وضعیت نرمالی به ســر نمی برده است.در 
همین حال مجید عبدالحمیدی، کارشناس بازار سرمایه با 
اشاره به وضعیت بازار در ماه های آینده، می گوید: ماه های 
آتی در بازار سرمایه، یادآور مجادله کلاسیک سیاسیون و 
اقتصاددان ها اســت که کدام علم پیشرو و کدام یک پیرو 
اســت. با این مقدمه می توان  گفت وضعیت بازار سرمایه 
در ماه های آتی بیش از آن کــه متاثر از عوامل اقتصادی 
باشــد، آبستن حوادث و وقایع سیاســی در دو بعد داخلی 
و بین المللــی خواهد بود.وی می افزاید: تشــکیل کابینه و 
اســتقرار دولت جدید و ترکیب تیم اقتصادی آن در داخل 
 و ســرانجام برنامه جامع اقدام مشــترک )برجام( در بعد 
بین المللی، عواملی خواهند بود که بیشــترین تاثیر را در 
ادامه حیات بازار ســرمایه خواهند داشــت.عبدالحمیدی 
عنوان می کند: هر چنــد از منظر اقتصادی می توان گفت 
کــه با توجه بــه ارزش ذاتی علی الاغلب ســهام بازار و 
همچنین p/nav هلدینگ های ســرمایه گذاری که آنها را 
در شــرایط فعلی بســیار ارزنده کرده و از ســوی دیگر با 
توجه به وضعیت  عرضه و تقاضای شــکل گرفته در بازار 
طی هفته های اخیر، می تواند این نوید را بدهد که فشــار 
و هیجان فروش تا حدودی از بازار تخلیه شــده، اما برای 
ورود خریداران جدی به بازار نیازمند محرک های اساسی 

و احیای اعتماد از دست رفته است.

کارشناسان بازار سرمایه   خواستار کاهش دخالت سیاسیون در بورس  هستند

چشم انداز بازار سرمایه

محبوبه فکوری
روزنامه نگار

میناسادات حسینی
روزنامه نگار

مریم فکری
روزنامه نگار

 پورابراهیمی: اصلاحات ساختاری بانک مرکزی در دستور کار مجلس قرار دارد
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: 
طرح اصلاحات در بخش های ساختاری و 
نظارتی بانک مرکزی، رابطه بانک مرکزی 
با دولت و استقلال بانک مرکزی در دستور 

کار مجلس قرار دارد.
کمیسیون  رئیس  پورابراهیمی،  محمدرضا 
اقتصادی مجلس در خصوص اصلاح نظام 
بانکــی گفت: در دولت فعلی و در هشــت 

سال گذشــته عملا اراده ای برای اصلاح 
نظام بانکی وجود نداشــت، زیرا جلســات 
متعــددی در مجلــس در ایــن خصوص 
تشکیل شد، اما نتیجه ای نداشت.وی ادامه 
داد: بعد از تشکیل هر جلسه قرار شد دولت 
تا ۶ ماهه لایحه ای به مجلس ارائه دهد، اما 
عملا و درنهایت به خاطر نبود اراده دولت، 
لایحــه ای ارائه نشــد.پورابراهیمی گفت: 

به دلایل ذکر شــده، مجلــس طرحی در 
خصوص اصــلاح بانک مرکزی ارائه کرده 
که کلیات این طــرح در مجلس تصویب 
شــد.وی افزود: امیدواریم با تشکیل دولت 
بعــدی اصلاحــات لازم در خصوص این 
طرح با حضور کارشناســان انجام شــود.

پورابراهیمــی در خصوص این طرح گفت: 
اصلاح در بخش های ساختاری، نظارتی و 

اداره بانک مرکزی و همچنین رابطه بانک 
مرکزی با دولت و استقلال بانک مرکزی 
و موارد این چنینــی در این طرح تصویب 

شده است.
افزود:  اقتصادی دولت  رئیس کمیســیون 
امیدواریم با تصویب این طرح بانک مرکزی 
بتواند اقدامات خود را به صورت مستقل از 

دولت انجام دهد.
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انرژی

گزارش

چرا نباید منتظر نفت ۱۰۰ دلاری 
باشیم؟

روند صعودی دیدنی نفت رشد ۳۴ درصدی قیمتها از 
ابتدای سال ۲۰۲۱ تاکنون را به همراه داشت و گمانه 
زنیهایی را درباره ۱۰۰ دلاری شدن قیمت هر بشکه 

نفت در سال میلادی جاری برانگیخته است.
اگرچه خوش بینی جمعی به بهبود فعالیت اقتصادی 
جهانی وجود دارد اما عوامل منفی زیادی در بازار نفت 
وجود دارند که نباید از موارد مذکور چشم پوشی کرد.

پالایشــگاه های چینی استفاده از ذخایرشان را شروع 
کرده انــد که به معنــای تقاضای کمتر از ســوی 
بزرگتریــن واردکننده جهــان خواهد بــود. از نظر 
ژئوپلیتیکی، احتمال رفع تحریمها علیه صنعت نفت 
ایران به موج جدید عرضه نفت منجر خواهد شــد و 
تنشها میان آمریکا و چین ممکن است به راه افتادن 
جنگ تجاری میان دو کشور منتهی شود. در نهایت 
رشد قیمت نفت باعث افزایش تولید نفت شیل امریکا 
و افزودن شــدن به عرضه جهانی می شــود. اگرچه 
موارد مثبت زیادی برای خوش بین بودن نســبت به 
بازارهای نفت وجــود دارد اما پیش بینیها برای نفت 

۱۰۰ دلاری هنوز زودهنگام است.
جالب این اســت که به نظر می رسد در حال حاضر 
بازارهای نفت در روندی قرار دارند که اخبار به نسبت 
مثبت باعث واکنش بزرگ آنها می شــوند در حالی 
که اخبــار منفی نادیده گرفته می شــوند. در چنین 
فضایی تغییر ناگهانی احساسات باعث تغییر چشمگیر 
قیمتهای نفت خواهد شد. اگرچه معلوم نیست منشا 
این تغییر احساسات کجا خواهد بود اما احتمالا پیش 

از صعود نفت به ۱۰۰ دلار روی می دهد.
یک عامل منفی که باید در نظر گرفته شود، احتمال 
کاهش واردات نفت چین اســت. این حقیقت باید در 
نظر گرفته شود که پالایشگاههای چینی ۵۸۹ هزار 
بشــکه در روز از پالایشگاههایشان در ماه مه خارج 
کردند. چین در زمان سقوط قیمت نفت به پایینترین 
رکورد ۲۰ ساله، نفت زیادی خریداری کرد و با بهبود 
قیمت نفت، به میزان فزاینده ای تشویق شد به جای 
واردات نفت گران، از ذخایرش نفت برداشــت کند. 
اگرچه کاهش واردات نفت چین بعید اســت عوامل 
بنیادین اصلی بــازار را تغییر دهد امــا نهایتا باعث 
تغییــر فضای بازار نفت می شــود.یک عامل جالب 
دیگــری که باید در بخش ژئوپلیتیکی در نظر گرفته 
شود، بازگشت نفت ایران در صورت رفع تحریمهای 
آمریکاست. نه تنها پتانسیل تولید ایران به سطح ۲.۸ 
میلیون بشــکه در روز پیــش از تحریمها وجود دارد 
بلکه ایران می تواند با اســتفاده از ۶۰ میلیون بشکه 
ای که در ذخایرش نگهداری می کند، نفت بیشتری 
را به بــازار عرضه کند. چنین تحولی مطمئنا در آمار 
منعکس خواهد شــد و بار دیگر روی نظر ســرمایه 
گذاران تاثیر می گذارد.یک عامل ژئوپلیتیکی دیگری 
که نباید از آن غافل شــد، روابط میان آمریکا و چین 
اســت. آمریکا در تلاش اســت مانع خرید شرکت 
مگناچیپ توســط صندوقهای سرمایه گذاری چینی 
شود. اگر در مقطعی جنگ تجاری میان آمریکا و چین 
شدت بگیرد، مطمئنا به بازارهای نفت سرایت کرده 
و بــه خوش بینی فعلی که وجود دارد، لطمه می زند. 
این تغییرات ژئوپلیتیکی هســتند که از نظر تاریخی 
بزرگترین نقش را در تغییر لحن پوشــش رسانه و تا 
حدودی جو حاکم بر بازارهای نفت داشته اند.افزایش 
قیمت نفت همیشــه خبر خوبی برای تولیدکنندگان 
نفت شــیل آمریکا بــوده که تولیدشــان هنگامی 
که قیمتها بالاتر اســت، پشــتیبانی می شــود. این 
تولیدکنندگان تاکنون به دیسیپلین مالی خود خواسته 
پایبند مانده اند و دکلهای بیشــتری را اضافه نکرده 
اند. برای پی بردن بــه این که نظم مالی آنها تا چه 
حد حفظ شده است کافیست بدانید آخرین باری که 
قیمتهای نفت در سطوح فعلی بودند، شمار دکلهای 
حفــاری فعال هزار حلقه بود در حالی که اکنون تنها 
۴۷۰ حلقه اســت. اگرچه شمار تولید و شمار دکلهای 
حفاری ارتباط مســتقیمی ندارند اما اگر روند افزایش 
قیمت ادامه پیدا کند، احتمالا دکلهای بیشتر و تولید 
بیشتری را شــاهد خواهیم بود.بعلاوه همان طور که 
شــرکت مشاوره ریستاد انرژی اشــاره کرد، ظرفیت 
مازاد تولید فراوانی وجود دارد که در صورت نیاز می 
تواند مورد اســتفاده قرار گیرد. همچنین تقاضا برای 
نفت همچنان پنج میلیون بشکه در روز پایین سطح 
معمولی است. بعلاوه شیوع نوع دلتای ویروس کرونا 
و محدودیتهــای جدید در کشــورهایی مانند آلمان، 
اسپانیا و پرتغال ممکن است به معنای در پیش بودن 
مشکلات جدید برای اقتصاد جهانی باشد. تا ۲۹ ژوئن 
انگلیــس ۲۲ هزار و ۸۶۸ مورد جدید ابتلا را گزارش 
کــرد که بالاترین آمار از ۳۰ ژانویه ســال ۲۰۲۱ به 
شــمار می رود.در نهایت انتظار می رود اوپک پلاس 
تولیدش را کندتر از آنچــه انتظار می رفت، افزایش 
دهد. این گروه به دنبال شکســت مذاکرات پیرامون 
افزایش تولید، ناچار شــده است تصمیم درباره تولید 
را بــه تاخیر بیاندازد. این امر بیشــتر منعکس کننده 
نگرانیهایی اســت که در خصوص بهبود تقاضا وجود 
دارد و ابهامات پیرامون اوپک پلاس، قیمتهای نفت 

را تحت فشارهای نزولی قرار می دهد.

گزارش

عربستان و امارات 
شمشیر را از رو بستند!

عربستان ســعودی و امارات متحده عربی تنشها در 
مذاکرات اخیر اوپک پلاس را شــدت بخشــیدند و 
اختلاف دیپلماتیک کم سابقه متحدان قدیمی اقتصاد 
جهانــی را درباره میزان نفتی که مــاه آینده دریافت 

می کند، سردرگم نگه داشته است.
ایــن اختلاف تلخ اوپک پلاس را ناچار کرد مذاکرات 
روز پنج شنبه درباره سیاست تولید را روز جمعه ادامه 
دهد و دیدار بعدی برای روز جاری برنامه ریزی شده و 
بازارها را در شرایطی که قیمت نفت به بالای ۷۵ دلار 
در هر بشــکه صعود کرده، در برزخ نگه داشته است. 
اوپک پلاس نه تنها درباره سیاست تولید خود تا پایان 
امســال بلکه برای سال ۲۰۲۲ هم مذاکره می کند و 
بنابراین راهکار اختلاف اخیر تعیین کننده سرنوشت 

بازار و صنعت نفت در سال آینده هم خواهد بود.
اختلاف میان دو تولیدکننــده بزرگ گروه اوپک روز 
یکشنبه شــدت گرفت و هر دو کشــور که معمولًا 
اختلافاتشان را بین خودشان نگه می دارند، این بار در 
تلویزیون علنی کردند. ریاض روی طرح خود که مورد 
حمایت ســایر اعضای اوپک پلاس از جمله روسیه 
قرار گرفته اســت، اصرار دارد. طبق این طرح، تولید 
نفت باید در چند ماه آینده افزایش پیدا کند اما توافق 
محدودیت عرضه با هدف ثبات بازار باید تا پایان سال 
۲۰۲۲ تمدید شود.شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر 
انرژی عربستان سعودی یکشنبه شب در مصاحبه با 
تلویزیون بلومبرگ گفت: ما باید توافق را تمدید کنیم. 
این تمدید افراد زیادی را در دایره راحتی قرار می دهد.

در اظهاراتی که نشــان دهنده عمــق این اختلاف 
دیپلماتیک است، شــاهزاده عبدالعزیز گفت: ابوظبی 
در داخل اتحاد اوپک پلاس منزوی شده است. همه 
گروه در برابر یک کشــور بود کــه برای من ناراحت 
کننده اما واقعیت است. اندکی پیش از اظهارات وزیر 
انرژی عربستان ســعودی، سهیل المزروعی، همتای 
اماراتی وی تمدید مدت توافق را رد و تنها از افزایش 
کوتاه مدت تولید حمایت کرده و خواستار شرایط بهتر 
برای کشــورش در سال ۲۰۲۲ شده بود. مزروعی به 
تلویزیون بلومبرگ گفت: امارات متحده عربی خواستار 
افزایش بدون شرط تولید است که بازار ایجاب می کند. 
با این حال تصمیم برای تمدید توافق تا پایان ســال 

۲۰۲۲ لزومی ندارد که اکنون گرفته شود.

مدیریت مصرف انرژی

بــا توجه به نیــاز روز افزون به منابــع انرژی و 
کاهش منابع ســوخت فســیلی ضرورت ســالم 
نگهداشتن محیط زیســت، کاهش آلودگی هوا، 
محدودیتهای برق رســانی و تامین سوخت برای 
نقاط روستایی دور افتاده و... استفاده از انرژیهای 
نو مانند، انرژی آب انرژی باد، انرژی خورشــید، 
انرژی هیدروترمال، و... می تواند جایگاه ویژه ای 

داشته باشد.
مدیریت مصرف یکی از مباحث مهم و استراتژیک 
به منظور دســتیابی به تعالی و توسعه اقتصادی 
کشورهاست چرا که پس از طی عصر کشاورزی 
با هــدف تأمین غذا و ورود بــه عصر صنعتی با 
هدف تأمین ابزار و ماشــین، هرچند گذر از دوره 
محصول گرایی با تفکر رشــد اقتصادی در اواخر 
قرن نوزدهم همراه بود ولــی به مرور زمان و با 
گذر از دوره بازارگرایی در نیمه اول قرن بیســتم 
و ورود بــه عصــر فراصنعتــی و پیدایش رقابت 
شدید در محیط پویای تهدیدآمیز، باعث گرایش 
به ســمت بهره وری و متعاقباً تلاشی مفید برای 
برخورداری از بهره وری در کنار رشد اقتصادی با 
هم افزایی به اصطلاح »در حال توســعه« گردید 
و مدیریت مصرف را به ســوی وضعیت »توسعه 
یافتــه« هدایت نمود، بطوریکــه توجه خاص به 
مدیریــت مصرف با مفهوم مدیریت توســعه در 
عصر اطلاعات و کاربردی نمودن اســتراتژی با 
استفاده از مدیریت دانش، امری کارا و مؤثر تلقی 
گردیــد و متعاقباً مدیریت مصرف در انرژی نیز با 
کمک این نوع مدیریت ، یقیناً توان پیاده سازی و 

عملیاتی شدن را از خود نشان خواهد داد.

گرمــای تابســتان خود بــه انــدازه کافی 
کلافه کننده است؛ حالا در این روزها گرمای 
طاقت فرســای هوا با قطعی برق هم همراه 
شــده و همه مردم از این قطعی های گاه و 
بیگاه که غالبا هم بدون برنامه رخ می دهد، 
عصبی و خسته شده اند. از سویی مشاغل و 
صنایع با قطعی هــای طولانی ضرر و زیان 
مالی فراوانی دیده اند و از ســویی دیگر نیز 
مشترکین خانگی با مشکلات فراوانی دست 

و پنجه نرم می کنند.
قطعی هــای برق به جایی رســیده که همه 
بخش هــای زندگی افراد هم مختل شــده؛ 
آسانسورها برای مدتی طولانی کار نمی کند 
و یا حتی وقتی برق هســت، استرس قطعی 
برق بسیاری را از سوار شدن به آن منصرف 
می کند. وســایل برقــی زیادی ســوخته، 
دانشجویان زیادی امتحانات خود را به دلیلی 
قطعی برق از دست داده اند، گرمای هوا، باز 
نشــدن درب پارکینگ ها، بیماران کرونایی، 
تصادف در چهارراه ها به خاطر خاموشی چراغ 
راهنما، مشکلات در اینترنت، قطع شدن آب 
در پی قطعی برق و... تنها گوشه کوچکی از 
مشکلات است و حال بسیاری از شهروندان 
تنها یک سوال دارند؛ چرا برق قطع می شود؟

در پاسخ به علت قطعی برق دلایل متفاوتی 
ذکر می شود. بعضی ماینرها را مقصر قطعی ها 
می داننــد. برخی می گوینــد قطعی برق به 
علت مصرف بالاســت؛ بعضی دیگر کمبود 
نیروگاه ها و نبود زیرســاخت های مناسب و 
قدیمی بودن تجهیزات را علت قطعی عنوان 
می کننــد. خلاصه هزار دلیــل برای قطعی 
برق ذکر می شــود که همه این دلایل هم 
درست است؛ اما ریشه این دلایل چیست و 
چه چیزی سبب شده تا ایران بهترین مقصد 
برای اســتخراج ماینرها باشــد؟ چه چیزی 
سبب شده تا مصرف بالا برود؟ چرا کسی در 
توسعه زیرساخت ها سرمایه گذاری نمی کند؟ 
و هــزاران چرای دیگر که در پی این دلایل 

می آید.
شاید پاسخ این چراها برای بسیاری از افراد 
خوشــایند نباشد؛ اما قطعی های برق تنها به 
یک مســاله بازمی گردد؛ قیمت پایین انرژی 
در ایــران که نه تنها در برق بلکه در ســایر 
مولفه های انرژی نیز مشــکل آفرین شــده 
اســت. این قیمت پایین آسیب های بسیاری 
به دنبال داشــته که افزایــش مصرف و در 
نتیجه قطعی برق یکــی از کوچکترین این 

آسیب ها است.
یارانه های انرژی مدت زیادی اســت که در 
ایران از ســوی کارشناســان مورد نقد قرار 
گرفته و حال با گرم شدن بی سابقه هوا، آثار 
این یارانه به صورت عینی در حال آشــکار 
شدن است؛ یارانه های انرژی در واقع سبب 
می شود تا حامل های انرژی چون نفت، گاز، 
برق، آب و... با قیمت پایین به دســت مردم 
برسد. اما در عمل نتیجه ای عکس داشته و با 
افزایش مصرف اصلا اجازه نمی دهد تا انرژی 

به دست مردم برسد!
مساله دیگر هم این است که شاید در ظاهر 
این حامل ها با قیمت پایین به دســت مردم 
برســد، اما چون به همه مردم داده می شود، 
ثروتمندان بیشــتر از فقــرا از آن بهره مند 
می  شوند و این یارانه با وجود صرف بودجه ای 
کلان، به ثروتمندان می رسد! اما تورم آن به 

سفره فقرا و نیازمندان می رود.
باتوجــه به آنچــه گفته شــد، قیمت پایین 
حامل های انــرژی اصلی ترین دلیل قطعی 
برق در روزهای اخیر است و این رقم پایین 

سبب شــد تا مصرف برق به شدت افزایش 
یافته و به نوعی بهینه نباشــد؛ پس واقعی 
کــردن قیمت تنها راه نجات از این وضعیت 
محســوب می شــود. اما وقتــی صحبت از 
افزایش قیمت حامل های انرژی می شــود، 
ابهاماتی نیز به وجود می آید که در ادامه یک 

به یک به این ابهامات خواهیم پرداخت.
یکی از اصلی ترین سوالاتی که وقتی حرف 
از افزایش قیمت می شــود، به وجود می آید، 
این است که آیا مردم و به ویژه اقشار ضعیف 
توان پرداخت هزینه ای کــه با این افزایش 
قیمت می شــود، را دارند یا خیر؟ در پاســخ 
به این ســوال باید گفت: قطعا پرداخت این 
هزینه آن هم در این شرایط دشوار است؛ اما 
در طرحی راه حل این موضوع اندیشده شده 

است. اما راه حل چیست؟
در طرح پژوهشکده شریف، به هر ایرانی به 
اندازه سرانه مصرف یک اروپایی برق رایگان 
داده می شود؛ در این شرایط فرد خود تصمیم 
می گیرد با این ســهمیه رایــگان چه کند؟ 
همه آن را مصرف کند، بخشــی را مصرف 
و بخشــی را صرفه جویی کند؟ بیشتر از آن 
مصرف کند و مابه التفــاوت را با هزینه آزاد 

مصرف کند؟
در این صورت هم افــرادی که می خواهند 
کمتر از ســهمیه برق مصــرف کنند، قادر 
خواهند بود تا برق مــازاد خود را به فروش 
برســانند و تعیین قیمت آن هم با بازار آزاد 
خواهد بود نه دولت. باید توجه داشته باشیم 
که نه در ایران و نه در هیچ کشوری دیگری، 
به جز واقعی کــردن قیمت هیچ راه دیگری 
وجود ندارد و اگر بود، تاکنون از آن اســتفاده 

می شد.
که  �� اروپایی هاست  مثل  ما  زندگی  کجای 

سهمیه برقمان مثل آنها باشد؟
یکی دیگر از ســوالاتی که با واقعی کردن 
قیمت ها به میان می آید، این است که کجای 
زندگی ما مثل اروپایی هاســت که ســهمیه 
برقمان مثل آنها باشد؟ سوالی منطقی است 
و پاسخ آن هم این است که دقیقا به همین 
دلیل که شرایط زندگی مان مانند اروپایی ها 
نیســت، در این طرح گفته شده تا به اندازه 
سهمیه آنها سهمیه رایگان دریافت کنیم که 
اگر شرایط مشابه بود، باید مانند آنها هزینه را 

به صورت جهانی پرداخت می کردیم.
سرانه مصرف برق ایران از میانگین جهانی هم  ��

کمتر است؛ چه چیزی را واقعی کنیم؟
در روزهــای اخیــر نمــوداری در صفحات 
مجازی منتشر شده که نشان می دهد سرانه 
مصرف برق در ایران حتی از ترکیه و میانگین 
جهانی هم پایین تر است. گزاره ای که کاملا 
غلط اســت. چراکه برای مثال اقتصاد ترکیه 
۷۶۰میلیارد دلاری است؛ با این وجود اقتصاد 
ایران ۴۴۰میلیارد دلار اســت. در نتیجه ما 
۳۲۰میلیارد دلار از ترکیه کمتر تولید می کنیم 
و باید این تولید کمتر را که در ازای آن سرانه 

داریم، در نظر داشته باشیم.
به بیانی بهتر، تولید ما ارتباطی مســتقیم با 

مصــرف برق دارد و مــا در اینجا ۸۰درصد، 
بــه اندازه آن ۳۲۰میلیــارد دلاری که تولید 
نمی کنیم، بیشتر از ترکیه مصرف داریم. نکته 
دیگر هم مساله گاز است. ترکیه به خانوارها 
و صنعــت گاز نــداده اســت و اگر مصرف 
ایران و ترکیه شــبیه و یــا نزدیک بهم به 
نظر می رسد به این دلیل است که ترکیه به 
خانوارهای خود گاز نداده و در ایران مصرف 
گاز بسیاری از خانوارها جایگزین برق است. 
در محاســبه ای واقعی و برای اینکه مصرف 
برق در ایران را بدون گاز محاسبه کنید، باید 
مصرف بــرق کنونی را در ۲ و یا ۲.۵ ضرب 

کنید.
برق آزاد شد، مصرف پایین می آید؟ ��

یکی دیگر از سوالات و ابهامات این است که 
به فرض قیمت برق هم آزاد شد، این موضوع 
چه تاثیری در مصرف خواهد داشت؟ دمای 
هوا که پایین نمی آید؛ ما وســایل سرمایشی 
را مصرف می کنیم چون مجبوریم! درســت 
اســت با آزادشدن قیمت ها، دمای هوا پایین 

نمی آید؛ اما مصرف بهینه خواهد شد.
 در این شرایط سالانه ۸۵۰هزار کولرگازی به 
مجموع کولرهای خانه ها اضافه نمی شد. اگر 
قیمت واقعی شــود، درجه کولرهای خانگی 
روزی ۲۵ بود؛ نه ۲۰ و یا ۱۸. چه بخواهیم و 
چه نخواهیم باید قبول کنیم که قیمت مقصر 
اصلی شرایط موجود است و باید اصلاح شود؛ 
با اصلاح قیمت مصرف هم بهینه خواهد شد.

یارانه هم حذف شــد؛ در دولتی غیرشفاف 
از کجــا بدانیم که منابــع جدید صرف چه 

می شود؟
ابهام دیگری که واقعی شــدن قیمت انرژی 
به وجود می آورد این اســت کــه حتی اگر 
یارانه های انرژی حذف شــود، از کجا بدانیم 
دولت منابع جدید را صرف چه خواهد کرد؟ 
و شرایط بدتر نمی شود؟ نباید فراموش کرد 
همین حالا که شــما در حــال خواندن این 
گزارش هستید، دولت حدود ۵۰۰هزار میلیارد 
کسری بودجه دارد و پاسخگو یا غیرپاسخگو 
از همین محل ها این کسری را جبران و یا از 
بانک مرکزی استقراض می کند و نتیجه آن 
تورم است. راه سومی وجود ندارد. نتیجه تورم 
هم که مشــخصا در سفره دهک های پایین 

درآمدی مشخص خواهد شد.
افزایش قیمت برق مساوی است با تعطیلی صنایع  ��

و کسب و کارها!
بســیاری افزایش قیمت برق را مســاوی با 
تعطیلی صنایع و کسب و کارها می دانند؛ اما 
در پاسخ به این افراد باید گفت، افزایش قیمت 
برق نیست که صنایع را تعطیل می کند؛ این 
قطعی برق اســت که صنایع را تعطیل کرده 
و در همین روزها هم اخبار بســیار زیادی از 
ضرر و زیان های صنایع می شنویم. افزایش 
قیمت برق یعنی صنایع مصرف خود را بهینه 
کنند. همچنین منطقی نیســت که از جیب 
دهک های پایین جامعه برقی برای تجار و... 
مصرف شــود که در نهایت ضررش هم به 

این دهک ها برسد!

شرایط  �� گرفتن  نظر  در  بدون  آزاد  قیمت 
جغرافیایی ظلم به این مردم است

برخــی دیگر نیــز به شــرایط جغرافیایی و 
گرمســیر بودن برخی از مناطق گرمسیری 
اشاره داشته و اذعان دارند که افزایش قیمت 
برق ظلم به این افراد است. این گزاره درست 
است و شرایط این افراد باید در واقعی شدن 

قیمت ها لحاظ شود.
علت قطعی برق استخراج بیت کوین است! ��

استخراج بیت کوین همواره یکی از مهم ترین 
دلایــل قطعی های پی در پــی برق عنوان 
می شود؛ درســت است. اما چه چیزی سبب 
شــد تا ایران بهترین محل برای استخراج 
بیت کوین باشــد؟ زیرا ایران ارزان ترین برق 
جهان را دارد! برق ایران در شــرایط کنونی 
ســه دهم سنت اســت؛ یعنی یک دوازدهم 
عربستان و یک صدم آلمان. مشخص است 
کــه در چنین وضعیتی به صرفه اســت که 

بیت کوین در ایران استخراج شود!
واقعی شدن قیمت برق تکرار حوادث آبان۹۸  ��

است
برخی دیگر نیز واقعی شــدن قیمت برق را 
مساوی با تکرار دوباره حوادث آبان می دانند؛ 
اما باید گفت در ســال۸۹ قیمت ها بســیار 
بیشــتر از این بالا رفت و اتفاقی نیفتاد؛ در 
نتیجه عملکرد غلط دولت در این زمینه بود 
که چنین پیامدی داشت نه افزایش قیمت. 
اگر افزایش قیمت به صورت درســت انجام 
شــود و دولت به درســتی در این رابطه با 
مردم ارتباط برقرار کند، شاهد چنین اتفاقاتی 

نخواهیم بود.
تفاوت امسال با سال گذشته چیست؟ ��

شاید این سوال مطرح شــود که امسال با 
سال گذشــته چه تفاوتی دارد؟ چرا پارسال 
قطعی ها بدین شــکل نبــود؟ رمزارزها و 
افزایش ۵ تا ۸درجه ای هوا علت این موضوع 
اســت. هر درجه افزایش دمای هوا مصرف 
را تــا ۱۳۰۰مگاوات افزایش خواهد داد و با 
وضعیت فعلی احتمالا تا اواسط شهریور ماه 

شاهد قطعی های مکرر برق خواهیم بود.
نیروگاه  �� پاریس!  هوایی  و  آب  قراردادهای 

بوشهر!
بســیاری علت قطعی ها را قرارداهای آب 
و هوایــی پاریس می دانند که این مســاله 
آدرس غلطی برای قطعی های برق اســت. 
همچنیــن برخــی دیگر از نیــروگاه اتمی 
بوشهر می گویند؛ اما سهم این نیروگاه تنها 
۷۵۰مگاوات اســت یعنی یک درصد تولید 
برق کشور و اصلا عدد قابل توجهی نیست.

استفاده  �� تجدیدپذیر  انرژی های  از  چرا 
نمی کنیم؟

شــاید این ســوال مطرح شــود که چرا از 
انرژی های تجدیدپذیر اســتفاده نمی کنیم؟ 
در وضعیت کنونی چنین امری صرفه ندارد؛ 
انرژی تجدیدپذیر ۱۰برابر  قیمت تمام شده 
قیمت برق مسکونی در ایران است؛ با این 
اوصاف چرا کسی باید بر آن سرمایه گذاری 
کنــد؟ اگر هم دولت بخواهــد چنین کند، 
نتیجه ای جز کســری بودجه و تورم شاهد 

نخواهیم بود.
نخستین، آخرین و تنها راه حل نجات ��

همانطور که گفته شد، ریشه تمام این مسائل 
به قیمت ها بازمی گردد و نخستین، آخرین 
و حتی تنها راه حل نجــات و برون رفت از 
چنین وضعیتی واقعی کردن قیمت هاست. تا 
زمانی که قیمت ها واقعی نشود، نه استخراج 
بیت کوین متوقف می شود؛ نه می صرفد که 
تجهیزات نوســازی شود؛ نه سرمایه گذاری 
برای انرژی های تجدیدپذیر صرفه دارد؛ نه 
مصرف بهینه خواهد شــد و نه هیچ یک از 
تمام مشکلاتی که گفته شد، حل می شود و 
وضعیت در ســال های آتی بدتر هم خواهد 

شد.

 سهم نیروگاه بوشهر در تامین برق کشور چقدر است

آدرس های غلط برای قطعی های مکرر برق

یادداشت

سیده زهرا محمودی
روزنامه نگار

کشف بیش از ۳۰۰۰ ماینر غیرمجاز 

ماینرها تا آخر تابستان خاموش می شوند
وزیر نیرو تاکید کرد که عزم جدی برای مدیریت خاموشی ها شکل گرفته 
است.رضا اردکانیان در جلسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی و 
در جریان بررســی علل خاموشی های اخیر بیان کرد: در خصوص نقش 
استخراج رمزارزها بر خاموشی ها باید عرض کنم که با کمک دستگاه های 
مســئول و نیروی انتظامی در هفته های اخیر ۳۶۴۶ مرکز غیرمجاز که 
در آنها ۱۹۶ هزار و ۲۳۳ دســتگاه ماینر وجود داشــت جمع آوری شــد، 
برق مصرفی ایــن مراکز غیرمجاز ۵۷۰ مگاوات بوده و برق مراکز مجاز 
۵۲۱ مگاوات اســت.وی در ادامه اظهار کرد: به صورت مستمر بررسی ها 
و نظــارت  ها ادامه دارد و بلافاصله بعــد از اعلام رئیس جمهور، تا آخر 
تابستان ماینرها قرار است خاموش شوند. شب گذشته جلسه مفصلی در 

این زمینه برگزار شد و دادستان کل کشور به همه مراکز اعلام کردند که 
دستگاه های جمع آوری شده نیز تا پایان تابستان نگهداری شده و تحویل 
داده نشود.وزیر نیرو در ادامه اظهار کرد: قرار است براساس مصوبات جلسه 
دیروز برخی از صنایع دو هفته تعطیل شوند تا هم از فرصت تابستان و هم 
با توجه به شرایط حاد کرونایی کشور برای کاهش فشار بر شبکه استفاده 
شود. بحمدالله اثر جلسات دیشب مشاهده شد، بنده از دیروز صبح در هر 
جلســه ای که حضور داشتم احساس کردم یک عزم جدی و مشترک در 
این زمینه ایجاد شده، ان شاء الله بتوانیم از دو هفته آتی که با افزایش دما و 
افزایش مصرف مواجه هستیم عبور کنیم.جلسه کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اســلامی همچنان ادامه داشته و نمایندگان در حال اظهارنظر و 

پیشنهادات برای کنترل وضعیت به وجود آمده هستند. وزیر نیرو در ادامه 
جلسه کمیسیون انرژی و پس از استماع پیشنهادات نمایندگان بیان کرد: 
از تک تک اعضای کمیسیون و نایب رئیس مجلس شورای اسلامی برای 
تشکیل این جلسه تشکر می کنم، همه نمایندگان اکنون در سخت ترین 
لحظات عمر نمایندگی خود در مواجه با موکلین شــان که به حق نسبت 
به شــرایط ایجاد شده گله مند هستند، قرار دارند. ما هیچ تردیدی نداریم 
که حق با مردم اســت. اما از سوی دیگر قوای مجریه، مقننه و قضاییه و 
تمامی نهادها و ســازمان ها و حتی خود مردم نیز نباید فراموش کنند که 
همه ما در این مدت با دشمنی روبرو بودیم که چشم طمع به کشور داشت 

و تحریم های ظالمانه ای را علیه کشورمان وضع کرد.

رضا تیرگر
کارشناس امور انرژی
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

1۰
گزارش

چادرملو ۲۱۳۰ ریال ســود برای هر سهم تقسیم کرد. در مجمع 
عمومی عادی سالیانه صاحبان ســهام شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملــو، از مبلغ ۱۰۱ هزارو ۴۵۴ میلیارد ریال ســود کلی، مبلغ 

۲۱۳۰ ریال سود به هر سهم اختصاص یافت.
مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان ســهام شرکت معدنی و 
صنعتــی چادرملو با حضور بیش از ۸۵ درصد از ســهامداران روز 
شــنبه  ۱۲ تیر ماه ســال ۱۴۰۰ در حالی در محل سالن تلاش، 
برگزار شــدکه به دلیل شرایط خاص شیوع ویروس کرونا و عدم 
امکان حضور بخشی از سهامداران حقیقی، مشروح جلسه مجمع 
همزمان از سایت های آپارات و کانال تلویزیون مجازی چادرملو به 

.صورت زنده پخش گردید
در این جلســه پس از انتخاب آقای دکتر مدرس خیابانی نماینده 
شرکت سرمایه گذاری امید، بعنوان رئیس مجمع و ناظرین آقایان 
دکتر نادری نماینده شــرکت توســعه معادن و فلزات و صبوری 
دیلمی نماینده شــرکت سرمایه گذاری ســپه، خلیل زاده نماینده 
ســازمان بورس و اوراق بهادار و بازرس قانونی شرکت، مهندس 
ناصر تقی زاده بعنوان دبیر مجمع و مدیر عامل شرکت، گزارشی 
از عملکرد و برنامه های اجرایی شــامل عملیات استخراج، تولید و 
فروش محصولات و طرح ها و برنامه های سال جاری شرکت به 
اطلاع حاضران رســاند و تصمیمات ذیــل اتخاذ و مورد تصویب 

قرار گرفت.
۱ - در خصوص عملکرد هیأت مدیره،، صورت های مالی تلفیقی 
گروه و شــرکت اصلی مشتمل بر ســود و زیان، صورت وضعیت 
مالی، صورت تغییرات در حقوق مالکان، صورت جریان های نقدی 
و یادداشــتهای توضیحی پیوســت آن برای سال مالی منتهی به 
۱۳۹۹/۱۲/۲۹ قرائت و مجمع پس از اســتماع توضیحات هیات 
مدیــره و بازرس قانونی و پس از بحث و تبادل نظر ســهامداران 
در خصوص موضوعات مطروحه به اتفاق آرا ضمن تائید عملکرد 
هیات مدیره، صورت های مالی و یادداشــت های پیوست آن برای 

سال مالی منتهی به ۱۴۰۰/۱۲/۳۰ را تصویب نمود.
۲ - معاملات مشمول ماده ۱۲۹ اصلاحیه قانون تجارت مورد تائید 

و تنفیذ قرار گرفت
۳- در ارتباط با تقســیم سود سال مالی منتهی به ۱۳۹۹/۱۲/۲۹ 
مقرر گردید از مبلغ ۱۰۱ هزارو ۴۵۴ میلیارد ریال کل سود شرکت 
در سال ۱۳۹۹، به ازای هر سهم ۲۱۳۰ ریال سود بین سهامداران 

توزیع گردد.
۴ - موسســه حسابرســی وانیا نیک تدبیر به عنوان حسابرس و 
بازرس اصلی و موسســه حسابرســی دش و همکاران به عنوان 
بــازرس علی البدل برای ســال مالی منتهی بــه ۱۴۰۰/۱۲/۳۰ 
انتخاب و قبولی ســمت خود را اعلام نمــود. تعیین حق الزحمه 

بازرسان به هیأت مدیره تفویض گردید.
۵ - روزنامه دنیای اقتصاد و جهان صنعت جهت درج آگهی های 

شرکت تعیین گردید
۶ - حق حضور و پاداش هیات مدیره تعیین شد.

۷ - اعضای هیات مدیــره با رعایت مفاد لایحه اصلاحیه قانون 
تجارت و بر اســاس رأی گیری به عمل آمده به مدت ۲ ســال 
به این شرح انتخاب شدند. شرکت گروه مدیریت سرمایه گذاری 
امید- شرکت سرمایه گذاری سپه- شرکت سرمایه گذاری استان 
گیلان )عدالت( - شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات و 

شرکت فولاد مبارکه.
۸ - مجمــع مراتب تقدیر خــود را از زحمات هیأت مدیره و کلیه 

کارکنان شرکت اعلام نمود و به نحو مقتضی از زحمات کارکنان 
ذیربط تقدیر به عمل آورد.

بر اساس همین گزارش مهندس ناصر تقی زاده مدیر عامل چادرملو 
در سخنرانی آغازین این جلســه با موفق ارزیابی کردن عملکرد 
هیات مدیره در ســال ۱۳۹۹ و کسب توفیقاتِ فراتر از برنامه، که 
آثار آن در صورتهای مالی، گزارش عملکرد هیات مدیره و گزارش 
تفسیری مدیریت به طور مفصل برای سهامداران محترم تشریح 
گردیده اســت گفت: اعتقاد داریم، رهنمودها و همراهی صاحبان 
محترم سهام و سیاستهای متخذه توسط هیات مدیره، موجب شده 
است که این شرکت در ســال ۱۳۹۹، چون گذشته نقش خود را 
در زمینه تأمین مواد اولیه صنایع فولاد ایفاء، و در جهت پیشــبردِ 

اهداف اقتصادی و صنعتی کشور گامهای مؤثری بردارد.
وی عمده ترین اقدامات سال گذشته شرکت را، اجرای برنامه های 
استخراج و تولیدِ محصولات، فراتر از برنامه، افتتاح رسمی نیروگاه 
خورشــیدی به ظرفیت ۱۰ مگاوات، افتتاح خط ســوم انتقال آب 
خلیــج فارس به مجتمع صنعتــی اردکان، راه اندازی فاز ۱ پروژه 
هات شارژ فولادسازی، اســتفاده مناسب و بهینه مصارف انرژی 
)برق، آب و گاز( در مجتمع های معدنی و صنعتی شرکت، استفاده 
حداکثری ازظرفیت ساخت داخلِ لوازم، تجهیزات و قطعات یدکیِ 
مصرفی در مجتمع های تولیدی، بنحویکه در ســال ۱۳۹۹ بالغ بر 
۱۴۴۶ قلم قطعات و لوازم مصرفی جدید در بخش های استخراج، 
کارخانه فرآوری، گندله سازی، احیاء مستقیم و فولادسازی، ساخت 
داخل شــده و تا پایان ســال ۱۳۹۹ بیش از ۲۸ هزار قلم قطعات 
و لوازم یدکی، از منابعِ داخلی تأمین و جایگزینِ قطعاتِ مشــابه 
ساختِ خارج گردیده اســت و از این رهگذر تنها در سال ۱۳۹۹، 
مبلــغ ۱۹ میلیون یورو صرفه جوئــی ارزی حاصل گردیده که در 
مقایسه با سال ۱۳۹۸ ( به مبلغ ۱۱.۶۰۸ هزار یورو)، بالغ بر ۷۳۹۲ 

هزاریورو افزایش داشته است.
وی افزود در سال گذشته ۷۷ پروژه تحقیقاتی و پژوهشی در بهینه 
سازی و کاهش مصرف انرژی، افزایش تولید کنسانتره سنگ آهن 
و گندله، کمک به کنترل و کاهش آلاینده های زیســت محیطی، 
کاهش زمان توقفات و هزینه های تعمیرات، بومی سازی و ساخت 

داخل انجام یافته که اثرات مثبتی داشته است.
مدیر عامــل چادرملو افزود: طی همین مــدت تفاهم نامه هائی 
با مراکز علمی و آزمایشگاهی شــامل دانشگاه های یزد، اردکان، 
میبد و پیام نور یزد با هدف پیوند زدن و ارتباط مستقیم تجربیات 
نخبگان صنعتی با ظرفیت های علمی و نخبگان دانشگاهی منعقد 

گردیده اســت، و علاوه بر تفاهم نامه های مزبور، در سال ۱۳۹۹ 
تفاهم نامه همکاری سه جانبه میان شرکت های معدنی و صنعتی 
چادرملو، دانشگاه امیرکبیر، دانشگاه اردکان منعقد و مرکز نوآوری، 
تحقیق و توسعه چادرملو د ربرج فناوری و نوآوری دانشگاه صنعتی 

امیرکبیر نیز تأسیس گردید.
وی تشــکیل دوره های آموزشــی برای ۲۷۱۰ نفر به میزان ۲۸ 
هزارو ۶۱۵ نفر ســاعت با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی و 
برگزاری دوره های کارآموزی دانشجویان دانشگاههای کشور، در 
گرایشـهای معدن، استـخراج، فـرآوری، مهندسی صنایع و شیمی، 
مهندسی مکانیک، مهندسی مواد و متالوژی در مجتمع های معدنی 

و صنعتی را از جمله برنامه های آموزشی شرکت عنوان کرد.
در سال ۱۳۹۹، افزایش سرمایه شرکت از مبلغ ۴۴ هزار میلیاردریال 
بــه مبلغ ۵۵.۵۰۰ میلیارد ریال ثبت و برنامه ریزی جهت افزایش 
سرمایه شــرکت تا مبلغ ۱۵۰.۰۰۰ میلیارد ریال انجام و گزارش 
توجیهــی آن تهیه و بمنظور بررســی و اظهارنظر و تأئید جهت 

بازرس قانونی شرکت ارسال گردیده است.
مدیر عامل چادرملو مجموع تولیدات سال ۹۹ شرکت را ۱۱ میلیون 
و ۴۶۸ هزار تنکنسانتره سنگ آهـن،۳۳۹ هزارتن انواع سنگ آهن 
دانه بندی، ۳ میلیون و ۷۳۱ هزار تن گندله، ۱ میلیون و ۶۰۳ هزار 
تن آهن اسفنجی و ۱ میلیون و ۲۶ هزار تن شمش فولادی اعلام 
کــرد و گفت: این میزان تولید منجر بــه درآمد زایی بالغ بر ۲۸۱ 
هزارو ۵۱۴ میلیارد ریالی شرکت گردیده که نسبت به سال ۱۳۹۸ 

از ۱۶۸ در رشد برخوردار بوده است.

سال 1398سال 1399عنوان

درصد افزایش 

)کاهش( سال 

1399 نسبت به 

سال 1398

168میلیارد ریال105,097میلیارد ریال281,514درآمدها

87میلیارد ریال59,186میلیارد ریال110,581هزینه ها

272میلیارد ریال45,911میلیارد ریال170,933سود خالص

26میلیارد ریال44,000میلیارد ریال55,500سرمایه شرکت

195ریال1,043ریال3,080سود هر سهم

مهندس تقی زاده با اشاره به افزایش سرمایه شرکت از مبلغ ۴۴ هزار 
میلیاردریال به مبلغ ۵۵.۵۰۰ میلیارد ریال در سال ۱۳۹۹ و برنامه 
ریزی جهت افزایش سرمایه شرکت تا مبلغ ۱۵۰ هزار میلیارد ریال 
مهمترین طرح های د ردست اقدام شرکت را تداوم طرح اکتشافات 
عمومــی و تفصیلی، تجهیز و بهره برداری از پهنه معدنی آنومالی 
D۱۹ که تا پایان ســال ۱۳۹۹ مقدار ۱۰۸۴۳ مترحفاری آن انجام 
شــده است - طرحِ تکمیل احداثِ کارخانه گندله سازی شماره ۲ 
به ظرفیت ۵ میلیون تن در سال - طرح احداث کارخانه مگامدول 
احیاء مستقیم شــماره ۲ با ظرفیت تولید سالیانه ۲.۲ میلیون تن 
آهن اسفنجی - مشارکت در شــرکت صنایع معدنی عصر نوین 
بهاباد جهت اجرای طرح احداث کارخانه فرآوری و تولید کنسانتره 
سنگ آهن به ظرفیت تولید سالیانه ۴ میلیون تن کنسانتره سنگ 
آهن، با مشارکت شرکت آهن و فولاد غدیر ایرانیان - طرح احداث 
زیرساخت های حمل و نقل ریلی با مشارکت گروه مدیریت سرمایه 
گذاری امید -طرح احداث کارخانه تجهیزات معدنی و صنعتی در 
قالب تفاهم نامه با شــرکت ماشین ســازی اراک - مشارکت در 
شرکت فولاد سترک پارس شــرقی در منطقه آزاد چابهار جهت 

تولید ۱۰ میلیون تن فولاد با ۳۱ درصد سهم- مشارکت در ایجاد 
شرکت جدید اکتشاف با عنوان توسعه معادن و اکتشافات فلزیابان 
کویر با گروه مدیریت سرمایه گذاری امید - مشارکت در تأسیس 
شــرکت تأمین آب صنایع و معادن به میزان ۱۵ درصد ســهام با 
هدف آغاز عملیات اجرای طرح خط دوم انتقال آب خلیج فارس به 
کرمان- خراسان جنوبی و رضوی - طرح احداث نیروگاه سیکل 
ترکیبی به ظرفیت ۵۰۰ مگاوات با مشارکت گروه مدیریت سرمایه 
گذاری امید - اجرای طرح های اکتشــافی و استخراج در معادن 
جدید، به منظور مشارکت در پروژه های اکتشاف و استخراج معادن 
جدید در منطقه و خارج از منطقه با هدف دسترسی به منابع معدنی 
پایدار - مشــارکت ۳۰ درصدی در اجــرای طرح احداث کارخانه 
مگامدول احیاء مســتقیم )تولید آهن اســفنجی( به ظرفیت ۱،۲ 
میلیون تن- تأسیس شرکت جدید در منطقه اردکان یزد به منظور 
اجرای طرح احداث کارخانه نــورد به ظرفیت ۱ میلیون تن ورق 
گرم - تأسیس شرکت جدید در استان خراسان رضوی به منظور 
اجرای طرح احداث کارخانه نــورد به ظرفیت ۱ میلیون تن ورق 
گرم - طرح احداث ۲ نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی در شهرستان 
 بهاباد و شهرســتان اردکان به ظرفیــت کل ۲۰ مگاوات - طرحِ 
احــداثِ کارخانــه فروآلیاژها بــه ظرفیت ۵۰ هزار تن در ســال 
شامل: کارخانه فروســیلیکو منگنز به ظرفیت تولید ۲۰ هزار تن، 
کارخانه فرومنگنز پرکربن به ظرفیت تولید ۱۵ هزار تن و کارخانه 
فروسیلیسیم به ظرفیت تولید ۱۵ هزار تن- طرح احداث کارخانه 
 آجر نســوز با ظرفیت تولید سالیانه ۵۰.۰۰۰ تن انواع آجر و اجرام 

نسوز-طرح احداث کارخانه سرباره در مجتمع صنعتی به 
ظرفیت ۱۰۰ هزار تن در سال- احداث کارخانه باطله در 
مجتمع معدنی به ظرفیت ۱۰۰ هزارتن درسال- تأسیس 
شــرکت ارزش آفرینان گروه چادرملو با سهامداری کلیه 
پرســنل فعال در مجموعه چادرملو - تأســیس شرکت 
جدیــد به منظور تولید ۲۰۰ هزار عــدد فیلترهای تصفیه 
کننده آب شیرین کن )ممبران( در سال واجراء و تکمیل 
باقیمانــده طرح احداث کارخانه فولادشــرکت  عملیات 
صنایع آهن و فولاد سرمد ابرکوه به ظرفیت تولید سالیانه 
۶۰۰ هزار تن شــمش فولاد- مشارکت در اجرای طرح 
تولید الکترود گرافیتی با ظرفیت ۳۰ هزارتن در ســال - 
مشــارکت در بهره برداری از معادن سنگ آهن استرالیا 
و احــداث کارخانه های تولید کنســانتره به میزان ۱۲/۵ 
میلیون تن - مشــارکت در شرکت صنایع معدنی نوظهور 
شــاهرود جهت اجرای طرح کارخانه تولید کاغذ سنگی 
Stone paper بــه ظرفیت تولید ســالیانه ۱۰ هزار تن 

عنوان کرد.  

تقسیم 2۱3۰ ریال سود هر سهم در مجمع عمومی عادی کچاد

 افزایش 272 درصدی سود خالص نسبت به سال 1۳98



چهارشنبه 16 تیرماه 1400، سال هفتم،  شماره 226
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

11
حمل و نقل

خبرخوان

پیگیری تسریع زمان
 واکسیناسیون پرسنل شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه

نایب رییس هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت بهره 
برداری متروی تهران وحومه با تاکید بر حساســیت 
و ضرورت ارائه خدمات شایسته به شهروندان توسط 
مترو در پایتخت و با هدف قطع زنجیره کرونا گفت: 
با پیگیری های متعددی که انجام شد، با درخواست 
تسریع در اجرای واکسیناسیون پرسنل امور ایستگاه ها 
و راهبران شرکت بهره برداری متروی تهران  وحومه 
موافقت شــد. علی عبداله پور افزود: براساس اعلام 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی سهم حمل 
و نقل عمومی در انتقال و توسعه چرخه کرونا ویروس 
بیش از ۲۶ درصد است، از این رو فعالیت پرسنل امور 
ایستگاه ها و راهبران قطار  از مشاغل هایی است که 
در معرض خطر ابتلا به این ویروس اســت چرا که 
به رغم رعایت همه پروتکل های بهداشــتی در این 
بخش، اما به علت تماس مســتمر با مسافران، شاهد 
ابتلای تعداد زیادی از پرســنل به کرونا و متاسفانه 
فوت همکاران هســتیم. وی با تاکیــد بر اینکه ارائه 
خدمات توسط ناوگان حمل و نقل عمومی بخصوص 
مترو امروز برای پایتخت امری مهم و اجتناب ناپذیر 
است تصریح کرد: به دلیل ارتباط مستقیم همکارانم 
با تعداد زیادی از شهروندان به عنوان مسافر و نقش 
آنها در کنترل چرخه انتقال ویروس باید هرچه زودتر 
برای واکسیناسیون آنها مساعدت انجام شود. عبداله 
پور خاطرنشان کرد: پرسنل متروی تهران و حومه از 
سرمایه های اصلی شرکت هستند و همان طور که در 
مراسم افتتاح دو ایستگاه شهرک آزمایش و مدافعان 
سلامت در خطوط ۶ و ۷ متروی تهران؛ دکتر هاشمی 
معــاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران از 
رییس جمهور درخواست اولویت قرار گرفتن رانندگان 
حــوزه حمل و نقل عمومی شــهرداری تهران برای 
دریافت واکسن را داشتند؛ با پیگیری هایی که انجام 
شــد با اینکه موافقت تسریع در اجرای واکسیناسیون 
پرسنل شرکت بهره برداری متروی تهران  وحومه را 
گرفته ایم، اما همچنان این موضوع را دنبال می کنیم 

تا هرچه زودتر محقق شود.
   
ضدعفونی کردن شهر زیرزمینی تا 

عادی شدن شرایط کرونا 
متوقف نمی شود

نایب رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت بهره 
برداری متروی تهران و حومه گفت: روند ضدعفونی 
کردن تمامی ایستگاه ها و قطارهای  شبکه متروی 
تهران و حومه براساس پروتکل های ابلاغی تا زمان 
عادی اعلام شدن وضعیت توسط ستاد ملی مقابله 
با کرونا ادامه خواهد داشت. علی عبداله پور با اشاره 
اینکه سازمان بهداشــت جهانی اعلام کرد احتمال 
انتقال ویروس کرونا ازطریق ســطوح بســیار کم و 
حتی امکان پذیر نیســت افزود: با تمام این گفته ها 
همچنان ضدعفونی کردن قطارها  و ایستگاه های 
متــروی تهران و حومه با توجه بــه پرو تکل های 
ابلاغی از ســوی ســتاد مقابله با کرونا همانند قبل 
انجام می شود و تا  زمانی  که ستاد مقابله با کرونا یا 
وزارت بهداشــت و درمان آموزش پزشکی اوضاع را 
عادی اعلام کند، ادامه خواهد داشــت.  وی تصریح 
کرد: بعد از گذشــته حدودا ۱۷ ماه زندگی با ویروس 
کرونا بیشتر به مساله انتقال ویروس از طریق هوا و 
دستگاه تنفســی تاکید می شود و ما نیز از مسافران 
می خواهیم دستورالعمل استفاده از ماسک را ایستگاه 
ها و واگن هــای مترو جدی بگیرند و ضمن پرهیز 
از ســفرهای غیر ضرور در ساعات پیک در صورت 
مشــاهده ازدحام جمعیت برای سوار شدن به قطار 
عجله نکنند و تا آمدن قطار بعدی صبر کرده تا واگن 
های خلوت تر را انتخاب کنند. مدیر عامل شــرکت 
بهره برداری متروی تهــران و حومه گفت: قطارها 
روزانــه در چند نوبت، با دو روش خشــک و تر در 
سیستم های مکانیزه شستشو، نظافت و ضدعفونی 
می شــوند، همچنین نظافــت و ضدعفونی تمامی 
قطارها در ایستگاه های ابتدایی و انتهایی هرخط نیز 
به صورت خشک انجام می شود. وی با اشاره به اینکه 
تمامی ایستگاه ها، قطارها و تجهیزاتی که مسافران 
با آن در ارتباط هستند از جمله هندریل پله برقی ها، 
گیت هــا، صندلی ها، پله های ثابت و دســتگاه های 
شارژ بلیت نیز ضدعفونی می شوند خاطرنشان کرد:  
ضدعفونی   کردن فضای ایســتگاه ها و واگن ها و 
دیگر وسایل موجود در قطارها بر اساس استانداردها 
و دستورالعمل های ابلاغی وزارت بهداشت و درمان 

آموزش پزشکی در زمینه ضدعفونی انجام می شود.

خبرخوان

پلیس تغییر مد های حمل و نقل 
را به طور جدی دنبال می کند

رییــس اداره تصادفــات پلیــس راهــور پایتخت 
گفت: وقتی درصد اســتفاده از دوچرخه نســبت به 
موتورسیکلت افزایش پیدا کند از آنجایی که دوچرخه 
سرعت چندانی هم ندارد حتی اگر قرار باشد تصادفی 
رخ دهد دوچرخه نمی تواند عاملی برای جان باختن 
قربانیان تصادف بشــود. احسان مومنی رییس اداره 
تصادفات پلیس راهور پایتخــت در خصوص تاثیر 
فرسودگی خودرو ها بر بالا رفتن آمار تصادفات منجر 
به آتش سوزی گفت: عوامل گوناگونی در وقوع این 
نوع تصادفات و آتش ســوزی ها دخیل هستند. یک 
زمان ممکن اســت فرســوده بودن خودرو یا نشتی 
داشــتن باک بنزیــن خودرو عامل ایــن نوع آتش 
سوزی ها شــود. اما در کنار این مساله شدت ضربه 
وارده بــه بدنه خودرو در هنــگام وقوع تصادف هم 
می تواند اثرگذار باشد. چون گاهی شدت ضربه ناشی 
از تصادف آنقدر زیاد اســت که به باک بنزین آسیب 
می زند و دچار نشتی می شود و مشکل حریق را پیش 
می آورد؛ بنابراین این طور نیست که تصور شود همه 
مشکل آتش ســوزی خودرو ها به مساله فرسودگی 
مربوط باشد. شدت ضربه و شدت تصادف هم امکان 
بروز حریق را به وجود می آورد. وی در پاسخ به اینکه 
تغییر مد های حمل و نقل چه اثری بر روند تصادفات 
رانندگــی می گذارد گفت: اگر منظور این باشــد که 
سیســتم حمل و نقل را از خودرو محور به انســان 
محور تغییر دهیم باید به توسعه پیاده راه ها و ترویج 
و گسترش دوچرخه سواری پرداخته شود. تحقق این 
مساله مسلم اســت که هم در کاهش بار ترافیکی 
معابر اثر خواهد گذاشــت و هــم از حجم تصادفات 
رانندگی خواهد کاســت. وقتی درصد اســتفاده از 
دوچرخه نسبت به موتورسیکلت افزایش پیدا کند از 
آنجایی که دوچرخه سرعت چندانی هم ندارد حتی 
اگر قرار باشــد تصادفی رخ دهد دوچرخه نمی تواند 

عاملی برای جان باختن قربانیان تصادف بشود.
 مومنی ادامه داد: حتــی مصدومیت چندانی را هم 
نمی توانــد به بار بیاورد. دوچرخــه حداکثر می تواند 
باعــث یک تصادف جزئی بشــود. پس قطعا رفتن 
به ســمت تغییر شــیوه بهره گرفتن از حمل و نقل 
در کاهش حجم ترافیــک و آمار تصادفات اثر قابل 
توجهی خواهد گذاشــت. پلیس هم به شکل جدی 
دنبال این اســت که مد های حمل و نقل را از حالت 
خودرو محور خارج کند تا شیوه انسان محور جایگزین 
آن شود. ما دنبال این هستیم که تا آنجایی که امکان 
داشته باشد پیاده راه های شهری را گسترش دهیم. 
همچنین پلیس برای توسعه مســیر های دوچرخه 

سواری هم عزمی جدی دارد.
رییــس اداره تصادفــات پلیس راهــور پایتخت در 
واکنش به وجود تردید هــا درباره امکان پذیر بودن 
رواج دوچرخه ســواری در تهران اظهار داشت: برای 
تحقق این مســاله نیازمند این هستیم که فرهنگ 
ســازی اتفــاق بیفتــد. در کنار این لازم اســت تا 
مسیر های دوچرخه ســواری هم افزایش پیدا کند. 
اینکــه دوچرخه های رایگان در اختیار شــهروندان 
گذاشته شــود و اقدام های تشــویقی برای استفاده 
از دوچرخه انجام بگیرد تســهیلگر این روند خواهد 
بود. کاری هم که ســازمان ها و نهاد های گوناگون 
می توانند برای تحقق ایــن هدف انجام بدهند این 
است که کارکنانشان را تشویق کنند که با دوچرخه 
تــردد کنند. در این باره لازم اســت تــا اهرم های 
تشویقی در اختیار سازمان ها و دستگاه های مختلف 

گذاشته شود تا این مساله را محقق کنند.
مومنی درباره اینکه وجود مســافت های طولانی و 
مسیر های دارای شیب زیاد مانع از کارایی دوچرخه 
به عنوان یک مد حمل و نقلی کارآمد شــده گفت: 
به هر حال شــهروندان ما این امــکان را دارند که 
بخشی از مســیر را با استفاده از دوچرخه طی کنند 
و بعد مثلا از مترو استفاده کنند. یک شهروندی که 
بخواهد مســیر شمال به جنوب را طی کند می تواند 
از مترو اســتفاده کند و بعد دوباره در یک محدوده 
دیگری از مترو خارج شــده و از دوچرخه اســتفاده 
می کند؛ بنابراین این مساله را می توان مدیریت کرد. 
اگر اهرم های تشویقی به کار گرفته شود مسلم است 

که مردم بیشتر استفاده می کنند.

یکی از شیوه های ایمن و اقتصادی در میان 
مُدهای حمل ونقل، گونه ریلی آن اســت. 
این سیســتم دارای مصرف انرژی پایینی 
اســت. این سیســتم دارای مصرف انرژی 
نســبتاً پایینی اســت، ازاین رو کشورها به 
توسعه آن بسیار اهمیتی داده اند. این شیوه 
از حمل ونقل می تواند گزینه بسیار مناسبی 
جایگزینــی در مُدهایی نظیــر حمل ونقل 
شخصی جاده ای و مکمل انواع دیگر نظیر 
دریایی و هوایی در بازار حمل ونقل باشد. با 
این حال لازم است در نظر داشت که توسعه 
حمل ونقل ریلی مســتلزم وجود بسترهای 
مناسب و کافی است. هنگامی می توان به 
توســعه پایدار و مناسب صنعت حمل ونقل 
ریلی امیدوار بود که از همه پتانســیل های 
موجود به خوبی بهره گیری شود از آن جمله 
می توان بــه ظرفیت های ســرمایه گذاری 
در بخش خصوصی و جذب ســرمایه های 
افراد و ســازمان ها در داخل و کشور اشاره 
نمود. البتــه ناگفته نماند که گســترش و 
توســعه حمل ونقل ریلی مســتلزم صرف 
هزینه هایی است که برخی از آن ها عبارت 
اســت از هزینه مطالعه و بررسی اقتصادی، 
هزینه های مرتبط با ســرمایه گذاری اولیه 
زیرســازی، ریل گذاری و  شامل روسازی، 
غیره است که شــامل هزینه های عملیاتی 
نیروهای  و بهره بــرداری نظیــر هزینــه 
انسانی، هزینه تعمیر و نگهداری تجهیزات 
و هزینه های مرتبط با انرژی اشــاره نمود. 
امروزه ایران را به عنوان یک قطب سیاسی و 

اقتصادی از منظر حمل ونقل در یک چهارراه 
تردد در مســیر عبور جهانی می شناســند. 
فرصت های فراروی ایــران برای ترانزیت 
کالای موردنیاز کشــورهای آسیای میانه، 
جنوب شرق آسیا و اروپا موقعیتی استثنایی را 
برای کشور ما فراهم آورده است تا بتواند از 
طریق توسعه و گسترش حمل ونقل ریلی به 
یک موقعیت استراتژیک در این حوزه دست 
یابــد. موقعیتی که علاوه بــر ایجاد درآمد 
می تواند بر سایر مشــکلات نظیر اشتغال 
و فروش کالاهــای ارزآور نیــز تأثیرگذار 
باشــد. توجه ویژه به نقاط برجسته صنعت 
حمل ونقل خصوصاً بندرها مهم مانند بندر 
اقیانوســی چابهار و غیره... علاوه بر ایجاد 
امکانی مناسب برای افزایش حجم ترانزیت 
کالا و کاهش ترافیک بار در ســواحل این 
بندر مهم می تواند ضمن صرفه جویی مؤثر 
در انرژی و افزایش سطح ایمنی و درنتیجه 
کاهش حوادث و سوانح جاده ای نقشی مؤثر 
و درخور برای بهبــود اقتصاد و رونق تولید 
ایفا نماید. در حال حاضر بســترهای لازم 

برای جهــش اقتصادی و اجتماعی و ایجاد 
دروازه ای برای توسعه اقتصادی و اجتماعی 
کشور درگرو توجه مسئولان امر و ذی ربطان 
اقتصادی به این حوزه اســت. ازاین رو و با 
عنایت به نقــش حمل ونقل به عنوان یکی 
از شاخص های مهم اقتصادی برای تعیین 
میزان توســعه یافتگی در حــوزه اقتصادی 
ضرورت توجه به اهمیت موضوع را روشن 
می ســازد. این در حالی اســت که مطالعه 
ادبیات موضوع حکایت از آن دارد که جهش 
اقتصادی کشــور به اســتفاده از شیوه های 
نوین حمل ونقــل و مدیریت صحیح آن در 
عرصه ترابــری بار و مســافر بازمی گردد. 
از ســوی دیگر ســودآوری اقتصادی برای 
یک کشــور مســتلزم توجه به حمل ونقل 
به عنــوان یک کالای فراملــی و حتی در 
سطحی وســیع تر بین المللی است. از سوی 
دیگر وضعیت و شــرایط خاص جغرافیایی 
ایــران و قرار گرفتن آن بین شــاهراه های 
مهم ترانزیتی و موقعیت ویژه کشــورمان 
از منظر ارتباط میان کشــورهای مختلف از 

طریق راه های آبــی، جاده ای و ریلی نقش 
اقتصادی ایران را از منظر ترانزیت بســیار 
ممتاز نموده اســت. استفاده از این پتانسیل 
علاوه بر ارتقای ظرفیت چانه زنی و ترویج 
مزایای آن برای اخذ ســهم مطلوب از بازار 
حمل ونقل بین المللی مســتلزم تغییر نگاه 
و اولویت بخشــی به طرح های توســعه در 
این حوزه اســت. هرچند توسعه حمل ونقل 
ریلی آن گونه که بایســته است و نقشه آن 
در ســند چشــم انداز ۱۴۰۴ ترسیم شده، به 
علت کم لطفی ها در توســعه زیرساخت ها 
تحقق نیافته اســت اما با توجــه به نقش 
بی بدیل این صنعت سودآور در توسعه کشور 
و نیز رهنمودهای سال ۱۴۰۰ به عنوان سال 
مانع زدایی ها و پشتیبانی ها در حوزه صنعت 
و تولید؛ ضرورت اولویت بخشــی به تکمیل 
طرح های مرتبط با ریل را مضاعف می سازد. 
چنانکه برخــی از مطالعات نیز حاکی از آن 
است که توســعه حمل ونقل سبب کاهش 
نابرابری درآمدی بــرای خانوارها می گردد 
ازاین رو تبلــور عدالت اقتصادی، رفع فقر و 
برقراری تعادل با توجه به آمایش سرزمین 
در کشورمان اهمیت توسعه حمل ونقل ریلی 
را بر همگان روشــن می سازد. با گشایش 
انتخاباتی و  بارقه های امیــد، وعده هــای 
برنامه های ارائه شــده و نیز طرح مطالبات 
جدی حــوزه صنعت حمل ونقــل از دولت 
آینده؛ خــود دلالت بر ایجــاد زمینه های 
مناسب و رســیدگی قاطع به خواسته های 
این عرصه از صنعت بــرای رئیس جمهور 
آینده است که امید است در رأس برنامه ها 
و اولویت های اجرایــی دولت آتی به عنوان 

خواسته مهم شهروندان قرار گیرد.

شیوه های توسعه حمل ونقل ریلی بهترین گزینه برای اولویت های دولت آینده

تغییرات در میان مد های حمل و نقل

محمد اسلامی در مراسم ورود ۱۶۹ دستگاه 
ناوگان ریلی تولید داخل به شــبکه ریلی و 
امضــاء تفاهم نامه طرح ســاخت و تأمین 
مالی برقی کردن راه آهن حومه ای تهران ـ 
گرمسار، اظهار داشت: در ابتدا ضرورت دارد 
به سالروز جنایت آمریکا در حمله به هواپیمای 
مســافری ایرباس ایرانی که در سال ۶۷ رخ 
داد، اشــاره کنم؛ این ننگ از چهره استکبار 
جهانی هیچ وقت پاک نمی شــود، آنها این 
جنایت جنگی را موجب افتخار خود دانستند 
و به فرمانده آن ناو آمریکایی که هواپیمای 
مسافری را مورد حمله قرار داد، مدال افتخار 
دادنــد. وی افزود: حافظه ملت ایران مملو از 
جور و ظلم آمریکا در حق ملت است و جلوه 
ظلم آمریکا در حق مردم ایران، در موضوع 

تحریم ها نیز خود را نشان داده است.
سومین سال منع ورود ناوگان ریلی خارجی به  ��

کشور را تجربه می کنیم
وزیر راه و شهرســازی اظهار کرد: امســال 
اولین برنامه ورود الحاق ناوگان ریلی تولید 
داخل را به شبکه ریلی برگزار می کنیم، اگر 
چه نســبت به مدت مشابه ســال ۹۹ رشد 
آنچنانی در این موضوع رخ نداده اســت، اما 
این به یک جریان پایدار تبدیل شــده است 
و کارخانه های ســازنده داخلــی با ظرفیت 
ســازنده خود و استفاده از خلاقیت ها، اقلام 
گلوگاهی در این حوزه را خود تولید می کنند 
تا وابسته به خارج نباشیم. اسلامی ادامه داد: 
سومین سال منع ورود ناوگان ریلی خارجی 
به کشــور را تجربه می کنیم و امیدواریم با 

از ظرفیت شرکت های سرمایه گذار  استفاده 
و تنوع مالی در این حوزه، رونق اساســی به 
وجود آید و روند تولید عرضه ناوگان افزایش 
یابد. اســلامی تأکید کرد:  در حوزه مسافری 
ضرورت دارد اهتمام ویژه ای برای ســرعت 
تولید واگن مسافری داشته باشیم تا راه آهن 
با کیفیت مناســب و غیرفرسوده در شبکه 

ریلی تردد کند.
برنامه ریزی برای تحقق هدف جابه جایی ۱۰۰  ��

میلیون تن بار توسط راه آهن
وی گفــت: هدف گــذاری جابه جایی ۱۰۰ 
میلیــون تن بار در ســال، در راه آهن دنبال 
می شــود؛ نفوذ در مراکز بــار، ایجاد مراکز 
لجستیکی و هماهنگی با کشورهای منطقه 
برای توســعه ترانزیت در قالب حمل و نقل 
ترکیبــی هم از اهدافی اســت کــه دنبال 
می کنیم تا به آن هدف ۱۰۰ میلیون تن بار 
ریلی در ســال برسیم. وزیر راه و شهرسازی 
اظهار کرد:  در توسعه زیرساخت ها و اتصال 
شبکه ریلی و برطرف کردن نقاط گلوگاهی 
که موجب کندی حرکت قطارها می شــود، 
همچنین ایجــاد خطوط دوم ریلی، کارهای 
با اولویتی انجام شده است و امیدواریم سهم 
ریل در اقتصاد کشور روز به روز افزایش یابد.

گام های اساسی در حوزه برقی سازی راه آهن  ��
بر می داریم

اســلامی با تأکید بر اینکه تحول اساسی در 
فناوری سامانه های ریلی مهم است، اظهار 
داشــت: فقط به دنبال بازسازی و نوسازی 
ناوگان نیستیم بلکه باید به موضوع قطارهای 

پرسرعت نیز ورود کرده و این حوزه را توسعه 
دهیم و برقی ســازی خطــوط و ناوگان در 
اولویت قرار گیرد کــه در این باره گام های 

اساسی برداشته شده است.
تشکیل کنسرسیوم برقی سازی راه آهن حومه ای  ��

 ـگرمسار تهران 
وی گفت: کنسرســیومی درباره برقی سازی 
راه آهن حومه ای تهران ـ گرمســار تشکیل 
شد تا ظرفیت های صنعتی و مالی و تجارب 
شــرکت های سرآمد کشور با تأمین مالی در 
هم بیامیزد و کنسرسیومی ترکیبی برای این 
پروژه شــکل بگیرد. وزیر راه و شهرسازی 
گفت: در چند ســال اخیر به دلیل نوسانات 
اقتصادی پروژه های عمرانی آسیب دیده اند 
امــا وزارت راه و شهرســازی موفق تریــن 
دســتگاه در جذب منابع مالــی پروژه های 
عمرانی بود ولی نیاز اســت ســرفصل های 
تأمین مالی را متنوع کنیم و یکی از الگوها در 
این باره برقی سازی راه آهن حومه ای تهران ـ 

گرمسار از طریق کنسرسیوم است.
تکمیل بخش هایی از کریدور ریلی شرق کشور  ��

تا ماه های آینده
اســلامی بیان کرد:  در هفته جاری قرارداد 
راه آهــن اصفهان ـ اهواز منعقد می شــود و 
در راه آهــن زاهدان ـ بیرجند هم گروه فراغ 
مشــارکت می کند. وی اضافه کرد: بخش 
هایی از کریدور زاهدان ـ چابهار در ماه های 
آینده بهره برداری می شود، همچنین بخش 
بیرجند تا یونســی و باقیمانده از زاهدان به 

زابل و بیرجند در دستور کار است.

وه ساخت ناوگان  تشکیل کارگر
برقی ریلی و برقی سازی 

خطوط راه آهن 

توقف ۳ ساله 
واردات واگن 

خارجی

وزیر راه و شهرســازی با بیان 
اینکه سومین ســال منع ورود 
ناوگان ریلی خارجی به کشــور 
را تجربه می کنیــم ، گفت: ۸ 
هــزار میلیارد تومــان در خط 
دوم ریلی بافق ـ تربت حیدریه 

سرمایه گذاری خواهد شد.

مدیرعامــل مجموعــه صنعتــی ایران خــودرو با 
بیان اینکــه در بحث حمل بدنــه و قطعه و حوزه 
واردات از راه آهــن اســتفاده می کنیــم، گفــت: 
پارسال تفاهم نامه اســتفاده از مجموعه آپرین راه 
آهن را منعقد کردیم و آپریــن از باراندازهای ویژه 
ایران خودرو اســت. در مراســم امضای تفاهم نامه 

طرح ســاخت و تامیــن مالی برقی کــردن راه  آهن 
حومــه ای تهران-گرمســار ، مدیرعامــل مجموعــه صنعتی ایــران خودرو اظهار داشــت: 
 ویژگی ما با راه آهن این اســت که هــر دو در بخش هایی خدمت گیرنــده و در بخش هایی 
خدمت دهنده هســتیم. فرشاد مقیمی ادامه داد: با توجه به حمل و نقل وسیع ایران خودرو، در 
موضوعات مختلف طی همکاری گسترده با راه آهن، از پارسال در حوزه حمل و نقل، سهم ایران 
خودرو در بحث جابه جایی مواد اولیه و محصول نهایی را افزایش دادیم. وی ادامه داد: در این 
حوزه راه آهن همکاری ویژه ای داشــت، سال گذشته تفاهم نامه استفاده از مجموعه آپرین راه 
آهن را منعقد کردیم و در حال حاضر آپرین از باراندازهای ویژه ایران خودرو است. مدیرعامل 
مجموعــه صنعتی ایران خودرو ادامه داد: در بحث حمل بدنه و قطعه و حوزه کانتینر )واردات( 
از راه آهن اســتفاده می کنیم. وی اضافه کرد: در این تفاهم نامه شــرکت تام ایران خودرو که 
طراحی ســاخت و تولید تجهیزات خطوط صنعتی را برعهده دارد، کنسرسیومی با شرکت فراغ 

تشکیل داده است تا از ظرفیت داخلی استفاده شود و در حوزه ریلی گام های بزرگی برداریم.

استفاده از راه آهن در حمل بدنه و قطعه خودرو

قرار است از هفته آینده، شرکت ارمنیا ایرویز ۵ پرواز را به ۷ پرواز در هفته افزایش دهد که در 
مجموع ۱۱ پرواز در هفته از ارمنستان به تهران انجام خواهد شد. سخنگوی سازمان هواپیمایی 
کشوری با بیان اینکه پروازهای ایران و ارمنستان از هفته آینده افزایش می یابد، گفت: قرار است 
از هفته آینده، شرکت ارمنیا ایرویز ۵ پرواز را به ۷ پرواز در هفته افزایش دهد که در مجموع ۱۱ 
پرواز در هفته از ارمنســتان به تهران انجام خواهد شد. محمد ذیبخش درباره میزان پروازهای 
بین ایران و ارمنستان اظهار داشــت: هیچ یک از شرکت های هواپیمایی داخلی در این مسیر 
فعال نیستند و پروازهای بین این دو کشور با شرکت های هواپیمایی ارمنی انجام می شود.  وی 
با اشاره به جزییات پروازهای این مسیر گفت: در هفته شرکت ایرکمپانی ۲ پرواز بین ایروان- 
تهران، شرکت هواپیمایی ارمنیا ایرویز ۵ پرواز بین ایروان- تهران و شرکت ارمنیا ایرویز ۲ پرواز 
بین ایروان - تبریز انجام می دهد. سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری ادامه داد: در مجموع ۹ 
پرواز بین ارمنستان و ایران برقرار می شود.ذیبخش درباره افزایش تعداد پروازهای بین دو کشور 
تاکید کرد: قرار است از هفته آینده، شرکت ارمنیا ایرویز ۵ پرواز را به ۷ پرواز در هفته افزایش 
دهد که در مجموع ۱۱ پرواز در هفته از ارمنستان به تهران انجام خواهد شد. وی درباره افزایش 
درخواســت تقاضا برای خرید بلیت به ارمنستان و افزایش برگزاری تورهای واکسن ارمنستان 
اظهار داشــت: متولی برگزاری تورهای مسافری سازمان هواپیمایی کشوری نیست و دخالتی 
هم در این زمینه ندارد و وزارت گردشگری مسئول و ناظر برگزاری انواع تور در کشور است. 

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری تاکیدکرد: اما با این حال هیچ توری با عنوان تور واکسن 
به کشورهای همسایه نداریم.

سازمان هواپیمایی: 
پروازهای ارمنستان افزایش می یابد

سید ابوالفضل بهره دار
کارشناس حمل و نقل
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)آتلیه برنز(

نایب رییــس هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت 
بهــره برداری متروی تهــران و حومه گفت: یکی 
متروی  بهره برداری  در شــرکت  اقدامات مهم  از 
مترو  ایستگاه های  مناسب ســازی  و حومه  تهران 
برای اقشار خاص اســت که در سال های اخیر به 
جدیت دنبال شد تا جایی که اجازه افتتاح ایستگاه 

مترو بدون آسانسور و پله برقی داده نمی شود.
به گــزارش مدیریت ارتباطــات و امور بین الملل 
 شــرکت بهره بــرداری متروی تهــران و حومه؛ 
علــی عبداله پور افزود: در ســال های اخیر توجه 
ویژه ای به معلولین شــده و افتتاح ایستگاه منوط 
به داشــتن آسانسور و پله برقی بوده تا افرادی که 
با ویلچر وارد ایســتگاه مترو می شوند، با پله های 
ثابت یا برقی مواجه نشــوند و بتوانند به سادگی 

روی سکوی ایستگاه قرار بگیرند.
مناسب ســازی  اجرای طرح  در  کرد:  وی تصریح 
قرار  توجه  مــورد  نیز  روشــندلان  ایســتگاه ها، 
گرفته انــد. به طور مثال کم بینایان با اســتفاده از 
و  مترو  ایســتگاه  در  رنگ بندی های صورت گرفته 
نابینایان از طریق مســیر ویژه ای که برای آنها در 
نظر گرفته شــده، می توانند به قطار درون شهری 
دسترســی پیدا کنند. به هر صورت، اقداماتی در 
برای معلولان در دستور  مسیر مناسب سازی مترو 
کار شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه قرار 

دارد.

علی عبداله پور با اشــاره به اینکه مخاطبان شهر 
زیر زمینی عمدتاً مســافران شهر تهران و حومه 
هستند گفت: طبق آماری که از سازمان بهزیستی 
دریافت کردیم، بین 100 تا 1۲0 هزار نفر نیازمند 
دریافت خدمات خاص در مترو هســتند؛ مانند کم 
از ویلچر استفاده  نابینایان و معلولانی که  بینایان، 
اســتانداردهای موجود  بنابراین، طبق  می کننــد. 
دسترســی برای این گروه خاص را تــا آنجا که 

ممکن است آسان کردیم.
وی افزود: اســتفاده این افراد از آسانسور، ایجاد 
شــرکت  پرســنل  به  مختلف  آموزش های  رمپ، 
 بهره بــرداری متروی تهران و حومــه برای افراد

بابت دسترسی آسان  بینا همچنین روش هایی  کم 
به مترو مثل اســتفاده از رنگ زرد در مســیرهای 

موجود را اجرا کرده ایم.
وی در خصوص اجرای رنگ زرد لبه ســکو گفت: 
شــرکت بهره برداری مترو زمانی که شــروع به 
اجــرای این طرح کرد، لبه ســکوها به رنگ قرمز 
درآمده بود اما ســازمان بهزیستی با بررسی هایی 
که انجام داده بود، معتقد بود انعکاس رنگ زرد در 
چشــم افراد کم بینا بیشتر است، لذا تمامی خطوط 
قرمز رنگ در ایستگاه های متری تهران و حومه به 

زرد تبدیل شدند.
 عبدالــه پور افزود: برای نابینایان جز مشــخص 
کردن لبه ســکو به رنگ زرد، مســیر ویژه ای را 
مشخص کره ایم تا در زمان تردد در ایستگاه های 
مترو بتوانند با عصای سفید یا تماس کفِ کفش به 
زمین، وارد قطار شوند. بدین ترتیب، در طول مسیر 
140 متری روی سکو آنها می توانند به داخل واگن 

هدایت شوند.
وی خاطرنشان کرد این کار هم از طریق همکاری 
و همفکری شــرکت بهره برداری متروی تهران و 
حومه با ســازمان بهزیســتی اتفاق افتاد. به این 
ترتیب که مسیرهای مستقیم، با شیارهای مستقیم 
مشــخص شــده و در زمان تغییر مسیر به سمت 
چپ یا راســت از دکمه هایی که شبیه سکه است، 

استفاده شده است.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متــروی تهران 
و حومه با بیان اینکه تلاش شــد تمامی امکانات 
ایجاد شــده بــرای افراد شــرایط خــاص در 
 ایستگاه های مترو از طریق سایت شرکت به آدرس

گفت:  شــد  رســانی  اطــلاع   metro.tehran.ir

 برای آگاه ســازی افراد از امکانات به دو صورت
اینکه همکارانم  انجام می شود یکی  اطلاع رسانی 
از طریق ســایت  مترو  بهره برداری  در شــرکت 
شرکت به نشــانی و همچنین رسانه هایی مختلفی 
کــه در اختیار دارند و بلندگوهای روی ســکو و... 
تفاهمنامه ای  طی  اینکه  دوم  می کند.  اطلاع رسانی 
که با سازمان بهزیستی داشتیم و آنها هم نشریاتی 
برای خود دارند، اطلاع رسانی به شکل دیگری هم 
صورت می گیرد. مثلًا ایســتگاه هایی که آسانسور 
دارند و جلوی آنها رمپ قرار گرفته و ایستگاه هایی 
که مناسبِ روشندلان است را فهرست کرده و به 

سازمان بهزیستی داده شده است.
عبدالــه پور خاطرنشــان کرد: در کنــار کارهای 
انجام شده یکســری سیستم های دریافت کننده و 
ارســال کننده روی عصای سفید هم به ایستگاه ها 
اضافه کردیــم. در لحظه ای که فــرد نابینا یا کم 
بینای وارد ایستگاه شود، دستگاهی که روی عصا 
متصل است، روشــن می شــود و در این هنگام 

گیرنده ای که در ایستگاه قرار دارد، متوجه حضور 
فرد روشندل می شــود و با سیستم صوتی فرد را 
راهنمایی و هدایت می کند. البته اســتفاده از این 
سیســتم هنوز عمومی نشــده. و در ۲ ایســتگاه 
اجرا شــد، اما به دلیل اینکه هزینه زیادی داشت و 
نگهداری آن نیز دست و پاگیر بود و پارازیت هایی 
هم روی مسیر سیگنالینگ ما ایجاد می شد، فعلًا از 
دستور کار خارج شده است. اما در تلاش هستیم 
این سیســتم مانند یک اپلیکیشــن روی مویابل 

ایجاد شود تا مورد استفاده قرار گیرد.
وی گفت: در گذشــته بعضی ایســتگاه های مترو 
اما در حال حاضر  افتتاح می شدند  بدون آسانسور 
هر ایستگاه باید حداقل با یک آسانسور به شرکت 
بهره برداری مترو تحویل داده شود و این در دستور 
کار شرکت راه آهن شهری تهران و حومه )مترو( 
اســت. با این رویکرد دیگر افراد گروه خاص که 
مورد توجه ما قــرار دارند، می توانند راحتر از مترو 

استفاده کنند.

خواسته معلولین در متروی پایتخت محقق شد
خدمات شرکت بهره برداری متروی تهران به افراد دارای معلولیت

سیستم حمل و نقل عمومی شهری موضوعی 

حیاتی و بسیار مهم در ارتباط با افراد دارای 

معلولیت در فضاهای شهری است و آثار 

مستقیمی بر زندگی همه  افراد، به خصوص 

معلولان  دارد.و معلولان به عنوان شهروندان 

جامعه دارای حق و حقوقی هستند که باید به 

آن ها توجه شود. شرکت بهره برداری متروی 

تهران و حومه در این راستا سالهاست که 

مناسب سازی ایستگاه های مترو را در دستور 

کار خود قرار داده است.


